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روزنامه صبح ایران

علی شمخانی: 

توسعه برنامه فضایی را با جدیت دنبال می کنیم 

رئیس ستاد کل نیروهای مسلح:

آمریکا و اذنابش قصد تجاوز کنند
 پاسخ دندان شکن می گیرند

وزیر اطلاعات :

اجازه ناامنی به تروریست ها نمی دهیم

تعداد یارانه بگیران چقدر است؟ 

ادامه ماجرای پیامک های تهدیدآمیز 

تهدید  برای تحدید
 FATF از برجام تا 
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ارسـال پیامـک های تهدیدآمیز باز هم خبرسـاز شـد. عدم برخـورد با عامـلان تهدید صریـح رئیس جمهوری 
و نماینـدگان مجلـس باعث شـده تا اهـرم ارعاب به ابزار متعارف جریانی خاص مبدل شـود. سـخنان روز دوشـنبه 
حجـت الاسـلام »مجید انصـاری« عضو مجمع تشـخیص مصلحت نظـام درباره متن و حاشـیه های بررسـی لوایح 
پیوسـتن بـه FATF در این مجمع، بازتاب گسـترده ای داشـت و مورد توجه بسـیاری از رسـانه ها قـرار گرفت.وی 
در گفـت وگـو بـا یکی از خبرگـزاری ها عـلاوه بر طرح گزینـه ای چـون مراجعه بـه آرای عمومی در صـورت ایجاد 
بن بسـت بررسـی لوایح پالرمـو و CFT در مجمع بیان داشـت: با کمال تاسـف، یک جریانی به نظر من مشـکوک...

رئیس ستاد کل نیروهای مسلح گفت: آمریکا و برخی 
اذنابش در جنوب خلیخ فارس می دانند که اگر قصد تهاجم 

و تجاوز کنند، پاسخ دندان شکنی دریافت خواهند کرد.
سرلشکر محمد باقری روزگذشته  در کنگره ملی شهید 
حسن باقری در تبریز با تاکید بر این که 40 سال پیش مردم 
ایران انقلاب کرده و در معرض هجوم جهانخواران قرار 

گرفتند، افزود: بعد از انقلاب با تحریم، توطئه های مرزی، 
کودتا، ترور و انواع اقدامات دشمنان مواجه شدیم تا انقلاب 
زمین بخورد، اما انقلاب اسلامی روز به روز تقویت شد.وی با 
بیان این که جنگ هشت ساله در حالی تحمیل شد که هیچ 
امکانات و تجهیزاتی در اختیار نداشتیم، گفت: علیه ایران 

اسلامی تهاجمی شد که در خط مقدم آن...

سید عباس عراقچی، معاون سیاسی وزیر خارجه کشورمان روز 
سه شنبه در ملاقات با رئیس کمیسیون سیاست خارجی مجلس 
اتریش، از تأخیر درراه اندازی سازوکار ویژه مالی اروپا و ایران انتقاد 
وتصریح کرد: به هم خوردن تعادل برجام، تبعات زیادی را برای منطقه، 
اروپا و جهان در پی دارد. عراقچی که برای انجام رایزنی های سیاسی 
بین ایران و اتریش در وین بسر می برد در عین حال از موضع سازنده 

اتریش در حمایت از برجام تقدیر کرد و...

معاون اول رئیس جمهور با تأکید بر دوستی و عمق روابط دو 
کشور ایران و سوریه با یکدیگر، تأکید کرد: تهران و دمشق همواره 
در دوران سخت کنار هم بوده اند و امروز نیز برای عبور از مشکلات 
و توسعه و پیشرفت کنار هم خواهند بود.اسحاق جهانگیری دیروز 
در دیدار با بشار اسد رئیس جمهوری سوریه، به روابط دیرینه دو 
کشور که از زمان مرحوم حافظ اسد آغاز و مستحکم شد، اشاره کرد 

و گفت: خوشبختانه این مناسبات در سال های اخیر تقویت شده ...

عباس عراقچی:

به هم خوردن توازن برجام 
برای جهان تبعات زیادی دارد 

معاون اول رئیس جمهوردر دیدار بشار اسد: 

پیام حضور هیأت ایرانی
 پایان جنگ در سوریه است
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ولادت امام موسی کاظم )ع( را تبریک می گوئیم

به بهانه در گذشت دبیر کل حزب موتلفه اسلامی؛

ترقی عضو شورای مرکزی حزب موتلفه اسلامی :

تلاش در تحقق آرمان های انقلاب
 از اهداف بارز حبیبی بود

جزئیات مراسم تشییع دبیرکل فقید حزب موتلفه اسلامی

»محمدنبی حبیبی «
نماد کار تشکیلاتی

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم از ساخت یک بیمارستان بین المللی در قم خبر داد و گفت: 
این بیمارستان به منظور توریسم درمانی احداث می شود و می توانیم پذیرای بیماران خارجی 
باشیم.ابوالفضل ایرانی خواه در نشست خبری که ظهر سه شنبه در دانشگاه علوم پزشکی قم 
برگزار شد، ضمن تبریک قرار گرفتن در آستانه سالروز پیروزی انقلاب اسلامی ایران اظهار کرد: 
در حالی به استقبال جشن 40 سالگی انقلاب می رویم که در روزگار خاصی هستیم و خباثت 
دشمنان به اوج خود رسیده اما با تمام ترفندهایی که می زنند ولی نمی توانند موفق شوند به بدنه 
نظام اسلامی ایران ضربه بزنند.وی با بیان اینکه ایران اسلامی بعد از پیروزی انقلاب در حوزه 
بهداشت و درمان توانست پیشرفت چشمگیری داشته باشد، تصریح کرد: در سال های ۵۶ و ۵7 

کشور ما در جایگاه جهانی از نظر پزشکی و آموزش پزشکی به عنوان یک کشور...

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری قم گفت: برای 2۶ استان کشور، دام از طریق قم 
توزیع و سالانه بیش از یک میلیون راس دام سبک و سنگین در این استان تبادل می شود. سید 
محمدرضا هاشمی روز دوشنبه در نشست مشترک کمیسیون های مبارزه با قاچاق کالا و ارز استان 
های همجوار )قم، اصفهان، سمنان، مرکزی و تهران( افزود: مجموعه دامشهر جعفریه قم یکی از 
قطب های دامداری و دامپروری کشور است. وی با اشاره به مساله جلوگیری از قاچاق دام بیان کرد: 
در کمیسیون های مربوط استان، این مساله مطرح و جلسه های گوناگونی با حضور دستگاه های 
مرتبط در این زمینه برگزار شد. وی بر همفکری و مشارکت استان های شرکت کننده در این نشست 
تاکید کرد و گفت: تلاش می کنیم، هم مردم به سهولت دسترسی برای خرید گوشت و دام داشته 

باشند و هم از قاچاق دام جلوگیری شود...

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم:

بیمارستان بین المللی در قم 
ساخته می شود

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری قم: 

دام 26 استان کشور 
از قم توزیع می شود 
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درس ژاپنی 
باید بپذیرم که فوتبال شرق آسیا به ویژه ژاپن و 
کره جنوبی نسبت به غرب این قاره کهن هم از نظر 
زیرساخت ها و هم از نظر فنی قابل قیاس نیست و 
ژاپنی ها در مرحله نیمه نهایی جام ملت های آسیا هم 
به ما درس اخلاق دادند و هم درس فنی تا حسرت جام 

47 ساله شود. برابر ژاپنی ها هم در فینال لیگ قهرمانان آسیا و هم در نیمه نهایی 
جام ملت ها نشان دادیم که فوتبال ما هنوز تابع احساسات است و محو بازی خواهد 
شد و اینکه فوتبال ایران چند سالی است در صدر آسیا ایستاده است جای تعجب 
دارد چرا که در برابر شرقی ها نه افکارمان بهتر است، نه امکاناتمان و نه حتی تفکر 
تماشاگرانمان.ترکیب و شیوه دفاعی کارلوس کی روش سرمربی تیم ملی کشورمان 
که فکر می کردیم اتوبوسش را در جام جهانی روسیه پارک کرده و دیگر در جام 
ملت ها استفاده نخواهد کرد، دوباره این اتفاق در برابر ژاپن افتاد و همین امر موجب 
شد برابر چشم بادامی های خوش فکر که فوتبال را خیلی روان، ساده و حرفه ای 
بازی می کنند، شکست سنگین و به حقی متحمل شویم تا سرمربی پرتغلی تیم 
ایران که طی هشت سال حضور، یک جام قهرمانی به ایران بدهکار است، نتواند به 

دینش ادا کند.
تا پیش از بازی با ژاپن، تیم ملی ایران که گفته می شد هنوز به صخره سخت 
نخورده است تا مورد آزمون قرار گیرد، البته در برابر عراق این اتفاق افتاد و ما 
شکننده نشان دادیم، در برابر سامورایی های خوش فکر هم به صخره سخت 
خوردیم و در روزی که بازیکنان پر اشتباه، عصبی و مغرور ما اسیر بازی بسته خود 

بودند، فینال را از دست دادیم و حسرت به دل ماندیم.
کارلوس کی روش در برابر ژاپن با ترکیب مدافعان پر اشتباه به ویژه در قلب دفاع 
به میدان آمد و با گماردن 2 هافبک دفاعی همچون ابراهیمی و حاج صفی و ارسال 
توپ های بلند از یک سوم دفاعی برای سردار آزمون سعی داشت از این تاکتیک بی 
ثمر به گل برسد که این امر موجب شد عملا هافبک ها از بازی خارج شوند.بردن 
بازی به کنار زمین که بیشتر از سمت راست انجام شد از دیگر روش هایی بود که 
تیم ملی ایران سعی داشت از این راه به گل برسد که به خوبی ژاپنی ها این راه هم 
بستند و از فضای خالی که پشت سر رامین رضاییان به وجود می آمد برای ضربه 

زدن بارها استفاده کردند. 
در نیمه نخست تیم ملی ایران به جز آن فرصت خوبی که آزمون از دست داد، 
دیگر نتوانست موقعیت گل ایجاد کند و در آن سوی میدان هم ژاپنی ها با پاس 
های تک ضرب و با حوصله که خاصه شرقی هاست بارها عمق خط دفاعی که پاشنه 

آشیل تیم ایران بود استفاده و هر کاری دلشان خواست کردند.
جای تعجب اینکه سر مربی تیم ملی هم این ضعف مشهود در قلب خط دفاع 
را ندید و یا نخواست ببیند وگرنه در همان نیمه اول مدافعان متزلزل ایران را باید با 
آوردن سید مجید حسینی و یا حتی پژمان منتظری این ضعف بزرگ که اوجش در 
نیمه دوم بود را ترمیم می کرد که اینگونه نشد و تاوان سختی را پس دادند.ارسال 
توپ های بلند از هر سمت زمین برای آزمون بهترین روش برای ژاپنی ها بود که 
با داشتن مدافع خوش فکر و محکمی همچون یوتو ناگاتومو اجازه نداد مهاجم ما 
صاحب توپ شود و کاری کرد تا آزمون عصبی شود و در پایان هم با نواختن سیلی 

به گوش بازیکن حریف هم اخلاق و هم بازی را باخت. 
در نیمه دوم نیز شاهد بزرگترین اشتباه تاریخی تنی چند از بازیکنان خود بودیم 
که با وجود اینکه اکثر آنها در تیم های اروپایی بازی می کنند هنوز این روحیه 
حرفه گری را نیاموخته اند که تا زمانی که داور سوت را نزده باید به بازی ادامه داد.

تک مهاجم ژاپن چگونه متوجه شد که داور سوت نزده اما مدافعان پر تعداد ما بازی 
را رها کرده و در یک حرکت بچه گانه به سمت داور رفتند و همان اتفاقی که نمی 
باید رخ می داد به وقوع پیوست که دیگر کار از کار گذشته بود.جالب اینکه وقتی 
مهاجم ژاپنی برای رسیدن به توپ در دقیقه 55 استارت زد و آن را در نزدیکی های 
خط کرنر ایران گرفت، هافبک دفاعی تیم ژاپن فاصله 50 متری را طی کرد و خود 
را به محوطه هجده قدم ایران رساند و در برابر مدافعان پر تعداد ایران که حتی در 
برگشت هم اشتباه جایگیری داشتند، با ضربه سر که خروج اشتباه بیرانوند هم مزید 
بر علت شد، دروازه ایران را باز کرد تا درس عبرتی باشد برای این حرکت غیرحرفه 
ای بازیکنان ایران که با این گل، شیرازه تیمشان از هم پاشید و زمینه گل های 
دیگر را فراهم کرد.کی روش زمانی از اتوبوسش پیاده شد و دست به تغییر در فاز 
تهاجمی زد که دیگر کار از کار گذشته بود، در حالی که باید از همان ابتدای بازی 
کریم انصاری فر و یا حتی مهدی ترابی ریز نقش و تکنیکی را در کنار سردار آزمون 
استفاده می کرد چرا که در بازیهای قبلی زوج دو مهاجم یعنی طارمی و آزمون 
خوب جواب داده بود، با این حال با اینکه یک گل عقب بودیم اما روشی برای باز 
کردن دروازه نداشتیم و فقط احساسی بازی کردیم؛ بر خلاف حریف که پر حوصله و 
منطقی بازی کرد. پور علی گنجی که مدافع خوبی است اما در این بازی اصلا خوب 
نبود و اصرار کی روش بر استفاده از او و کنعانی زادگان منجر شد تا این بازیکن 

عصبانی مرتکب خطای هند شود و زمینه گل دوم نیز فراهم شود.
حتی پس از به ثمر رسیدن گل دوم امیدوار بودیم که تیم ایران با بازی منطقی 
به بازی برگردد اما اینگونه نشد و دعا می کردیم با بازی خوبی که ژاپنی هم انجام 
دادند این دیدار زود تمام شود و گل های بیشتری نخوریم که گل سوم باز هم از 

قلب دفاع خوردیم تا از این منطقه بیشترین آسیب را ببینیم.
به هر حال جام ملت ها و کارلوس کی روش برای ایران تمام شد اما دور از انصاف 
است که از تاثیر خوبی که کی روش بر فوتبال ایران گذاشت به راحتی عبور کنیم و 
قدردان نباشیم اگر چه هشت سال طول کشید و جامی هم نبردیم اما این پایان کار 

نیست و زندگی همچنان ادامه دارد.
بدون شک عذرخواهی سرمربی تیم ملی هم از مردم دردی دوا نخواهد کرد و 
اگر قرار باشد کسی از مردم عذرخواهی کند، آن هم رئیس فدراسیون فوتبال است 
که پول های زیادی را خرج کرد تا پس از 43 سال قهرمان شویم که اینگونه نشد.

شکست تیم ملی ایران برابر ژاپن، اختلاف کی روش و برانکو را نیز یادآوری کرد؛ اما 
یادآوری این اختلافات چاره کار نیست و باید یادمان باشد که فوتبال ایران باخته 
است و خیلی هم خوشحال نباشیم چرا که بازیهای ملی ربطی به باشگاه ها ندارد و 

همه مردم برای موفقیت آن دعا می کنند.
*کارشناس فوتبال

شخصیتی در تراز دبیرکلی
ساعت 7 دیروز صبح، جلسه ای داشتیم که از قبل 
برنامه ریزی شده بود. بعدازظهر دوشنبه  با تلفن همراه 
مرحوم حبیبی جهت یادآوری یکی از محورهای جلسه 
تماس گرفتم. تماس به دفتر ایشان منتقل شد. برادری 

گوشی را برداشت و توضیح داد که در این لحظه شرایط پاسخگویی فراهم نیست 
و با شما تماس می گیرند. گفتم نیازی نیست، قصدم یادآوری بود، پیامم را در دو 
خط گفتم و صبح دیروز به امید نتیجه دادن یادآوری دیروز، وارد دفتر مرکزی 

حزب شدم.
گریه یکی از معمرین دفتر، شوکه ام کرد. علت را که پرسیدم، پاسخ غیرمنتظره 
تر از همه گزینه هایی بود که در ابتدا به ذهنم رسید. »ساعت ۱۱ و ربع دیشب آقای 
حبیبی به رحمت ایزدی پیوست.«  دوشنبه شب گذشته وقتی روضه خانگی تمام 
می شود؛ در جمع خانواده در حال سخن گفتن بوده است که عارضه قلبی، بهانه 
ای می شود برای پایان تلاش و مجاهدت هایی که در 73 سالگی هم پرشور ادامه 
داشت. برخی از حضار جلسه مان بیش از من شوکه بودند، یکی از آنها تا ساعت ۹ 
و نیم شب گذشته درباره مسائل حزب با او در ارتباط بود، دیگری شبانگاه برنامه 

حضور در تشییع جنازه مرحوم مهرآیین را به اطلاعش رسانده بود و ...
در این سالهای اخیر، میان ما دو چیز همزمان رشد کرد؛ تفاوت سلیقه در برخی 
رفتارهای سیاسی و احترام به یکدیگر. سه دوره بود که اعلام کرده بود می خواهد 
دبیرکل حزب نباشد و در هر سه دوره، مرا به عنوان یکی از جدی ترین معتقدان 
به ضرورت گردش نخبگان یافته بود که نقدهایی هم دارد. این موضوع نه تنها 
موجب کدورت خاطر وی نشد، بلکه زمان بیشتری را برای شنیدن نقدها و نظراتم 

صرف کرد.
چندی قبل در جلسه ای دو نفره، سال شروع حضورم در حزب را پرسید. 
گفتم ۱3 ساله بودم که در سال ۱373 در بخش نوجوانان حضور پیدا کردم. گفتم 
من هم تقریبا از همان سال به حزب وارد شده ام. انگار همین بهانه ای شد که 
بتواند صمیمانه تر برخی مطالب را طرح کند. یکی از مطالبی که گفت، تشکرش از 
صراحت و شفافیت من در نقد بود. این را »دُر نایاب« می دانم که در کمتر فردی 
دیده ام که آغوش خود را برای نقد بگشاید. ادعایش شعار نبود، در عمل او نیز 
منعکس بود که از جمله مصادیقش، سپردن برخی مسئولیت ها به منتقدان برای 

دنبال کردن دیدگاه هایشان بود.
عمل بر اساس عقیده، معبد دانستن حزب اسلامی، انضباط تشکیلاتی، احترام 
به خرد جمعی، انصاف در نقد، احترام به مخاطب بدون در نظر گرفتن سن و سابقه، 
سخت کوشی و ... از جمله مولفه هایی بود که شخصیت احترام برانگیزی از او 
ساخته بود. شخصیتی که در تراز دبیرکلی حزبی با سابقه موتلفه بود و همین امر 
موجب امتناع چندین باره شورای مرکزی از پذیرش خواست او در تغییر دبیرکلی 

در ادوار اخیر گشت.
* عضو شورای مرکزی حزب موتلفه اسلامی 

رئیس ستاد کل نیروهای مسلح:

آمریکا و اذنابش قصد تجاوز کنند
 پاسخ دندان شکن می گیرند

رئیس ستاد کل نیروهای مسلح گفت: آمریکا و برخی اذنابش در جنوب خلیخ فارس 
می دانند که اگر قصد تهاجم و تجاوز کنند، پاسخ دندان شکنی دریافت خواهند کرد.

سرلشکر محمد باقری روزگذشته  در کنگره ملی شهید حسن باقری در تبریز با 
تاکید بر این که 40 سال پیش مردم ایران انقلاب کرده و در معرض هجوم جهانخواران 
قرار گرفتند، افزود: بعد از انقلاب با تحریم، توطئه های مرزی، کودتا، ترور و انواع اقدامات 
دشمنان مواجه شدیم تا انقلاب زمین بخورد، اما انقلاب اسلامی روز به روز تقویت شد.وی 
با بیان این که جنگ هشت ساله در حالی تحمیل شد که هیچ امکانات و تجهیزاتی در 
اختیار نداشتیم، گفت: علیه ایران اسلامی تهاجمی شد که در خط مقدم آن نیروهای تا 
بن دندان مسلح بعثی قرار داشت و 35 کشور بزرگ و کوچک مدافع آن بود.باقری با بیان 
این که جنگ با غافلگیری به کشورمان تحمیل شد، متذکر شد: ما در دروازه های اهواز 
در حال دفاع از سرزمین مان بودیم اما تلاش و مجاهدت رزمندگان باعث شد تا جنگ 
با پیروزی ایران به پایان برسد.رئیس ستاد کل نیروهای مسلح با بیان این که مردم ایران 
در کنار جنگ تحمیلی، همواره با تحریم، فشار اقتصادی، عملیات روانی، جاسوسی و 
عملیات ترویستی گریبان گیر هستند، افزود: امروز هم مردم قهرمان ایران با وجود فشارها 
نشان دادند که بسیار قوی تر ایستاده و درخت انقلاب مستحکم تر از آن است که به 
بادهای کم ارزش قد خم کند.وی با اشاره به امنیت کنونی ایران، تاکید کرد: اگر در جبهه 
مقاومت اسلامی، تلاش جوانان و هدایت مجاهدانی چون سردار سلیمانی نبود، ممکن بود 
حریم اهل بیت )ع( و عتبات عالیات مورد تعرض قرار گیرد.باقری بیان کرد: اینکه امروز 
کشور عراق به کشوری امن تبدیل شده و حاکمیت آن به دنبال راهی برای بیرون کردن 
آمریکایی های متجاوز است برای ما مایه سربلندی است.وی ادامه داد: آنانی که در سوریه 
کمر بسته بودند تا دولت قانونی را زمین بزنند، امروز صف بسته اند تا سفارتشان را در این 
کشور بازگشایی کنند.رئیس ستاد کل نیروهای مسلح با تاکید بر این که ایران، امروز به 
قدرت برتر منطقه بدل شده است، افزود: ایران اسلامی در عین برتری و قدرت، عادلانه 
رفتار کرده و با شجاعت مواضع صحیح و اصولی خود را بیان می کند، همچنین هیچ چشم 
داشتی به سرزمین ها ندارد.وی تاکید کرد: آمریکا و برخی اذنابش در جنوب خلیخ فارس 

می دانند که اگر قصد تهاجم و تجاوز کنند، پاسخ دندان شکنی دریافت خواهند کرد.

فلاحت پیشه: 

ایران با لهستان برخورد جدی کند
رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس با تاکید بر لزوم برخورد جدی 
با لهستان به عنوان میزبان برگزاری اجلاس ضد ایرانی گفت: لازم است جمهوری اسلامی 
ایران همزمان با نشست ورشو بیانیه و مانیفست جدیدی نسبت به کشورهای اروپایی 
درباره آینده همکاری با آنها ارائه کند.حشمت الله فلاحت پیشه در واکنش به تغییر عنوان 
نشست لهستان طبق بیانیه اخیر وزارت خارجه آمریکا گفت: آمریکایی ها برای تعدیل 
حداقل شکلی در اجلاس لهستان این تغییر عنوان را لحاظ کرده اند که البته نتوانستند 
نظر ایران را تأمین کنند.وی توضیح داد: با توجه به عدم استقبال کشورهای مختلف برای 
شرکت در نشست ورشو و همچنین وحدت داخلی در ایران در واکنش به این نشست 
باعث شد که آمریکایی ها به سمت تعدیل موضوع نشست لهستان پیش بروند.فلاحت 
پیشه در توضیح اقدامات ایران در واکنش به اجلاس لهستان گفت: در وهله اول انتظار 
برخورد جدی با لهستان وجود دارد چون رابطه ایران با لهستان به ۱00 سال گذشته بر 
می گردد که ما از آوارگان لهستانی در غرب آسیا بیشترین استقبال را داشتیم؛ به طوری 
که اکنون چند هزار لهستانی در گورستان لهستانی ها در ایران هستند و هر ساله سفارت 
لهستان در ایران برای آنها مراسم خاصی را برگزار می کند. در چنین شرایطی پذیرش 
میزبانی لهستان برای اجلاس ضد ایرانی ضربه جدی به این رابطه زد. این اجلاس تمام 
می شود و مقامات آمریکایی کنار می روند و لهستان باقی می ماند که نمی تواند بار این 
فضاحت را به دوش بکشد.فلاحت پیشه اضافه کرد: باید همزمان با نشست ورشو بیانیه 
و مانیفست جدی نسبت به کشورهای اروپایی درباره نوع همکاری با آنها ارائه کرد. اینکه 
همکاری بدون ما به ازای اینکه ایرانی ها با اروپایی ها داشته باشند، بسته شود. اروپایی ها 
در حال حاضر SPV را دنبال می کنند که همچون گلوله یخی است که تنها از آن آب 
باقی مانده است. لذا ایران دیگر روی آن حساب راهبردی نمی کند. باید مانیفست رابطه 

با اروپایی ها ارائه شود.

عباس عراقچی:

به هم خوردن توازن برجام 
برای جهان تبعات زیادی دارد 

سید عباس عراقچی، معاون سیاسی وزیر خارجه کشورمان روز سه شنبه در ملاقات 
با رئیس کمیسیون سیاست خارجی مجلس اتریش، از تأخیر درراه اندازی سازوکار ویژه 
مالی اروپا و ایران انتقاد وتصریح کرد: به هم خوردن تعادل برجام، تبعات زیادی را برای 
منطقه، اروپا و جهان در پی دارد. عراقچی که برای انجام رایزنی های سیاسی بین ایران 
و اتریش در وین بسر می برد در عین حال از موضع سازنده اتریش در حمایت از برجام 
تقدیر کرد و افزود که اروپا باید مسئولیت تاریخی خود را انجام دهد.در این دیدار که 
تعدادی از اعضای کمیسیون سیاست خارجی مجلس اتریش ازجمله رئیس گروه دوستی 
پارلمانی دو کشور حضور داشتند، طرفین همچنین در خصوص مناسبات دوجانبه به ویژه 
همکاری های پارلمانی، تحولات منطقه ای و جهانی گفتگو کردند. »آندریاس شیدر«ضمن 
اشاره به اهمیت حفظ برجام، توسعه روابط دوجانبه و اهمیت نقش ایران در منطقه، بر 
تداوم رایزنی های پارلمانی با ایران تأکید کرد. وی همچنین با ابراز خرسندی از موافقت 
مجلس شورای اسلامی برای سفر هیات پارلمانی اتریش به تهران اظهار داشت مایلیم با 
مقامات ایرانی پیرامون مناسبات دوجانبه و منطقه ای گفتگوهای بیشتری داشته باشیم.

عراقچی روز دوشنبه برای گفت وگو با مقام های اروپایی در اولین ایستگاه خود وارد وین 
شد. بر اساس برنامه اعلام شده او همچنین قرار است به اسلواکی و بلغارستان نیز سفر کند.

صادقی در تشریح جزییات طرح اصلاح قانون جرم سیاسی:

متهم به جرم سیاسی می تواند
 وکیلی انتخابی داشته باشد

عضو فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی گفت: بر اساس طرح اصلاح قانون جرم 
سیاسی متهم به جرم سیاسی حق برخورداری از وکیل انتخابی خود را دارد و نمی توان 
این اختیار وی را محدود کرد.محمود صادقی درباره طرح اصلاح قانون جرم سیاسی گفت: 
قانون فعلی کارایی لازم را ندارد. از این رو بنده به همراه جمعی از نمایندگان طرح اصلاح 
قانون جرم سیاسی را تهیه و با 50 امضا به هیات رییسه مجلس شورای اسلامی تقدیم 
کردیم.وی افزود: در این راستا ما از وزیر دادگستری سوال کردیم وی توضیحاتی را ارائه 
کرد و ما متوجه شدیم که قانون مشکلات و موانعی دارد که باید این مشکلات و موانع 
رفع شود.نماینده مردم تهران در مجلس اظهار داشت: در این طرح اصلاحی ما موارد جرم 
سیاسی را با توجه به قانون مجازات افزایش دادیم . مواردی چون خشونت آمیز نبودن، 
مسلحانه نبودن در این طرح بود که ما موارد دیگری نیز به آن اضافه کردیم.وی تاکید 
کرد: همچنین در این طرح اصلاحی تاکید کردیم کسی که متهم به جرم سیاسی است 

حق برخورداری وکیل انتخابی خود را دارد و نمی توان این اختیار وی را محدود کرد.
 

آذری جهرمی: 

کمیته ضد فیلتر در دولت تشکیل شد
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: برخی مواقع بجای ایجاد مانع برای فعالیت 
های غیر مجاز، فعالیت های مجاز دستخوش فیلتر می شوند که برای رفع مشکلات 
اینچنینی کمیته ضد فیلتر در دولت تشکیل شد.» محمد جواد آذری جهرمی« دیروز در 
هشتمین همایش سالانه بانکداری الکترونیک افزود: کمیته ضد فیلتر با هدف رفع موانع 
فعالیت فین تک ها )فناوری های ارایه خدمات مالی( تشکیل شده است. وزیر ارتباطات 
و فناوری اطلاعات اضافه کرد: اکنون روند فیلتر شدن فین تک ها کند شده است.وی از 
راه اندازی سامانه »شاهکار« خبر داد و گفت: این سامانه برای احراز هویت افراد در فضای 
مجازی است و اکنون در اختیار بانک مرکزی قرار دارد.وزیر ارتباطات خاطرنشان ساخت: 
با استفاده از این سامانه، فعالیت های بانکی با اطمینان بیشتری انجام خواهد شد.آذری 

جهرمی افزود: سامانه شاهکار می تواند به بهتر شدن فعالیت فین تک ها کمک کند.

بعلت ناتوانی در تودیع  و ثیقه جدید؛

متهمان بانک سرمایه بازداشت شدند
رئیس دادگاه رسیدگی کننده به اتهامات مدیران سابق بانک سرمایه با تشدید قرار 
تامین کیفری متهمان را روانه زندان کرد.قاضی مسعودی مقام روز سه شنبه پس از 
چهارمین جلسه رسیدگی به اتهامات علی بخشایش، پرویز کاظمی و محمدرضا توسلی 
در شعبه سوم دادگاه ویژه مفاسد اقتصادی در جمع خبرنگاران گفت: بعد از چهار جلسه 
رسیدگی و توجه به اتهام و عدم تناسب قرار صادره و احتمال فرار متهمان، دادگاه به 
افزایش وثیقه تصمیم گرفت.وی با بیان اینکه قرار تامین کیفری از سه میلیارد تومان به 
۱0 میلیارد تومان افزایش یافته است، افزود: از آنجا که متهمان این وثیقه را تودیع نکرده 
اند و اعتراضی هم ندارند، روانه زندان می شوند.توسلی افزود: اگر مسئولان بانک سرمایه 
در جلسات دادگاه تقاضای مطالبه ضرر و زیان می دادند، میزان قرار از این مبلغ هم بیشتر 

می شد ولی چون خواهان نبودند، مبلغ ۱0 میلیارد تومان اعلام شد.

معاون اول رئیس جمهور با تأکید بر 
دوستی و عمق روابط دو کشور ایران و 
تأکید کرد: تهران و  با یکدیگر،  سوریه 
دمشق همواره در دوران سخت کنار هم 
بوده اند و امروز نیز برای عبور از مشکلات 
و توسعه و پیشرفت کنار هم خواهند بود.

دیدار  در  دیروز  جهانگیری  اسحاق 
با بشار اسد رئیس جمهوری سوریه، به 
روابط دیرینه دو کشور که از زمان مرحوم 
حافظ اسد آغاز و مستحکم شد، اشاره 
کرد و گفت: خوشبختانه این مناسبات در 
سال های اخیر تقویت شده و به فضل الهی 

بیش از پیش توسعه خواهد یافت.
* جنگ در سوریه جنگ علیه 

امنیت منطقه و محور مقاومت بود
 وی با اشاره به آنچه در سال های اخیر 
ساخت:  خاطرنشان  گذشت،  سوریه  بر 
و  دولت  علیه  در سوریه، جنگ  جنگ 
ملت سوریه نبود، بلکه جنگ علیه امنیت 
منطقه و محور مقاومت بود، که البته با 
تدبیر و حکمت دولت و ملت سوریه و 
پشتیبانی و حمایت دوستان این کشور 
با شکست مواجه شد.معاون اول رئیس 
گذشته  در  اگر  کرد:  تصریح  جمهوری 
تردیدی نسبت به ریشه های این جنگ 
و حامیان تروریسم وجود داشت، امروز 
برای همگان آشکار شده است این جنگ 
با پشتیبانی فکری، مالی و کمک های 
نظامی غربی ها به ویژه آمریکا و برخی 
تداوم  و  شد  شروع  منطقه  کشورهای 
یافت. امروز خود آنها اعتراف می کنند که 
به این جنگ با هدف ضربه زدن به محور 
مقاومت و برای ناامن کردن منطقه دامن 
زدند.جهانگیری با تجلیل از پیروزی دولت 

و ملت سوریه در برابر تروریست ها، بر این 
نکته که امنیت جهان وابسته به امنیت 
منطقه است تأکید کرد و اظهار داشت: 
تشکیل  دولت  منطقه  در  داعش  اگر 
می داد و هسته های گروه های تروریستی 
از بین نمی رفت، غربی ها باید شاهد ترور، 
در  غیرانسانی  جنایت های  و  خشونت 
کشورهای خود می شدند، بنابراین آنها 
باید قدردان سوریه و کشورهایی باشند 
که در مبارزه با تروریسم پیشتاز بودند.وی 
نشست »آستانه« میان کشورهای مختلف 
و نیز همکاری تهران، آنکارا و مسکو را 
برای پایان منازعه در سوریه را راهگشا 
توصیف کرد و با اشاره به حضور هیأت 
بلندپایه ایرانی در دمشق، گفت: حضور 
این هیأت در مقطع زمانی کنونی حاوی 
این پیام است که جنگ سوریه رو به پایان 
است و زمان بازسازی این کشور فرا رسیده 
است.معاون اول رئیس جمهوری با بیان 
چارچوب  در  خوبی  »مذاکرات  که  این 
دو  مشترک  کمیسیون  چهاردهمین 

کشور و نیز میان مقامات دو کشور در روز 
گذشته به منظور تسریع در اجرای توافقات 
کرد:  نشان  خاطر  شد«،  انجام  گذشته 
اقتصادی  همکاری های  قرارداد  امضای 
راهبردی دو کشور جهت گیری های اصلی 
برای فعالیت فی مابین را مشخص کرده و 
به اجرای بهتر توافق ها کمک خواهد کرد.

میان  همایش  برگزاری  جهانگیری 
تجار دو کشور با همت اتاق های بازرگانی را 
زمینه ساز حضور بیشتر بخش خصوصی 
ارزیابی کرد و خواستار همکاری بیشتر سه 
کشور ایران، عراق و سوریه در عرصه های 
همکاری های  نظیر  اقتصادی  مختلف 

ریلی، انرژی و درمانی و فرهنگی شد.
انقلاب،  معظم  رهبر  قدردان   *

دولت و ملت ایران هستیم 
اسد  بشار  گزارش،  این  اساس  بر   
رئیس جمهوری سوریه نیز در این دیدار 
سالگرد  چهلمین  فرارسیدن  تبریک  با 
پیروزی انقلاب اسلامی، گفت: مناسبات 
دو کشور در چهل سال گذشته هر روز 

مستحکم تر شده است و دو کشور همواره 
در روزهای دشوار و سخت حامی یکدیگر 
بوده اند و باید این روند را ادامه دهند.وی 
با اشاره به مقاومت دولت و ملت سوریه 
در برابر تروریست ها و تداوم این مشی 
برای ریشه کن کردن تروریسم در سوریه، 
اظهار کرد: پس از آزادسازی کامل سوریه، 
اولویت  مهمترین  کشور  این  بازسازی 
دولت است و ما خواهان حضور و همکاری 
خصوصی  و  دولتی  شرکت های  بیشتر 
زمینه های  در  ایران  اسلامی  جمهوری 
مختلف هستیم.رئیس جمهوری سوریه بر 
پیگیری توافق های قبلی فیمابین تأکید و 
خاطر نشان کرد: باید در این راستا اقدامات 
هیأت  حضور  و  شود  انجام  موثرتری 
بلندپایه ایرانی و برگزاری نشست تجار 
می تواند ثمربخش باشد.اسد با قدردانی از 
رهبر معظم انقلاب و دولت و ملت ایران از 
کشور سوریه در جریان مبارزه با تروریسم 
و مداخله خارجی، گفت: تشکر عمیق 
خود را از ملت ایران برای انجام کارهای 
مهم و حمایت همه جانبه از ملت مسلمان 
سوریه اعلام می کنم.وی با تأکید بر اینکه 
دو کشور در شرایط سخت اقتصادی و 
تحریم های آمریکا قرار دارند، تاکید کرد: 
ما کمک های دولت و ملت ایران در دوران 
سخت جنگ با تروریسم را هرگز فراموش 
نمی کنیم. سوریه خواهان همکاری متقابل 
با ایران برای توسعه اقتصادی است و از 
هیچ اقدامی در این زمینه دریغ نخواهد 
کردپس از این دیدار، بشار اسد و معاون 
اول رئیس جمهوری در دیداری خصوصی 
مهمترین موضوعات مورد علاقه طرفین را 

مورد بحث و تبادل نظر قرار دادند.

رییس مجلس شورای اسلامی با تاکید بر این که بسیج یک امر فرعی نیست بلکه 
اصلی است، گفت: باید از سرمایه بسیج برای حل مشکلات مردم استفاده کرد. 

»علی لاریجانی« دیروز در مراسم تودیع و معارفه فرمانده پیشین و جدید بسیج 
قوه مقننه اظهار داشت: این نهاد قوام سپاه پاسداران انقلاب اسلامی را ایجاد کرد.وی 
افزود: امروز با توجه به شرایط کشور، ریل گذاری جدید بسیج مستضعفین اقدام مناسبی 
محسوب می شود.رییس قوه مقننه با بیان این که به خاطر داریم یکی از موسسات خوب 
بعد از انقلاب اسلامی سپاه بود که یکی از تدابیر راهبردی امام خمینی )ره( است، سپاه 
در هفته های اول با نظم آن زمان شکل گرفت و تبدیل به یک نهاد قدرت برای دفاع از 
آرمان های انقلاب شد، تصریح کرد: دلیل قوام سپاه، بسیج است؛ زمانی که بسیج با بدنه 
سپاه عجین شد، سپاه قدرت فعلی را کسب کرد.رییس مجلس با تاکید بر این که علاوه 
بر آموزش های عقیدتی که اهمیت بسیار زیادی دارد، فراموش نکنید بسیج بخشی از 

دفاع کشور است و باید همواره آماده باشیم، یادآور شد: بسیجی  که آموزش کافی را ندیده 
باشد، بسیجی واقعی نیست، توصیه می کنم آموزش های نظامی را مستمراً در دستور کار 
بسیج قرار گیرد.لاریجانی تصریح کرد: مسلمان واقعی باید آموزش نظامی دیده باشد و 
این موضوع بازدارنده است، امام خمینی )ره( نیز بر این موضوع تأکید داشتند که همه باید 
آمادگی لازم را داشته باشند.وی با یادآوری این که در قوه مقننه بخشی از کار مربوط به 
کارکنان است و باید برای آنها برنامه داشته باشید، در قسمت نمایندگان نیز می تواند در 
وجوهات مختلفی فعالیت کرد، ادامه داد: شرایط مجلس به گونه ای است که سابقه دفاع، 
رزم و جانبازی دارند و از خانواده و بیت شریف شهدا هستند.لاریجانی ادامه داد: سرهنگ 
هاشمی ذهن عملیاتی، سرزندگی و شادابی کار را نیز دارد، امیدواریم با مسئولیت جدید 
حرکت رو به جلویی را شاهد باشیم. در این نشست سرهنگ سید محمود هاشمی را به 

عنوان فرمانده جدید معرفی شد.

معاون اول رئیس جمهوردر دیدار بشار اسد: 

پیام حضور هیأت ایرانی، پایان جنگ در سوریه است

علی لاریجانی: 

باید از سرمایه بسیج برای حل مشکلات استفاده کرد 

اخبــار سرمقاله

یادداشت

نماینده مقام معظم رهبری و دبیر شورای عالی امنیت 
ملی گفت: توسعه برنامه فضایی برای ارتقای کیفیت 
زندگی مردم و بالا بردن توان فناورانه کشور را با جدیت 

دنبال خواهیم کرد.
علی شمخانی صبح دیروز در همایش ملی فناوری 
فضایی و کاربردهای آن که در دانشگاه علم و صنعت 
و  فضایی  توانمندی  داشتن  افزود:  گردید،  برگزار 
بهره برداری از ظرفیت های ماهواره ای موجب ایجاد جهش 
در قابلیت های مدیریتی به منظور مقابله با بلایای طبیعی 
و جلوگیری از گسترش سطح بیابان ها، کاهش سطح 
جنگل ها و مراتع و مواجهه کارشناسی با بحران کاهش 

بارش برف و باران و خشک تر شدن اقلیم خواهد شد.
زنجیره  داشتن  اختیار  در  بدون  گفت:  شمخانی 
فضایی بومی گام برداشتن در مسیر توسعه همه جانبه 
رویایی دست نیافتنی است.شمخانی در بخش دیگری 
از سخنانش با تشریح تاریخچه شکل گیری برنامه های 
فضایی در کشور گفت: در ایران نیز مانند سایر کشورهایی 
که به باشگاه فضایی وارد شده اند اولین گام های مطالعاتی، 
تحقیقاتی و صنعتی در این حوزه به دلیل سطح بالای 
دانش و فناوری آن در بخش دفاعی و در دهه 70 آغاز 

شد.
مسلح،  نیروهای  پشتیبانی  و  دفاع  پیشین  وزیر 
شکل گیری سازمان صنایع هوا فضا در اواسط دهه هفتاد 
در وزارت دفاع که بر اساس تدبیر حکیمانه مقام معظم 
رهبری انجام شد را سرآغاز ایجاد ساختار دانش بنیان، 
منسجم و مبتنی بر برنامه راهبردی در حوزه دستیابی به 
ظرفیت های فضایی عنوان کرد و اظهار داشت: دانشمندان 
جوان و با انگیزه کشور با هم افزایی کم سابقه ای که میان 
ظرفیت های مختلف در بخش های دفاعی، دانشگاهی 

میانبر  مسیرهای  از  توانستند  شد  ایجاد  صنعتی  و 
شگفتی های بی بدیلی را در ایجاد ظرفیت های فضایی 

بومی خلق نمایند.
از سوی  گرفته  تلاش های صورت  به  اشاره  با  وی 
دولت های هفتم تا دوازدهم در زمینه توسعه دانش فضایی 
در کشور خاطر نشان کرد: در سال ۱3۸0 در جلسه ای با 
حضور معاونین و رؤسای سازمان های صنعتی وزارت دفاع 
گزارشی از پیشرفت برنامه های فضایی که کمتر از 3 سال 
از شروع آن می گذشت به رئیس جمهور وقت ارائه کردیم 

که تحسین و تعجب وی را به دنبال داشت.
شمخانی گفت: تعجب وی ناشی از مقایسه پیشرفت 
برنامه فضایی هند که در مدت زمان طولانی و صرف 
هزینه های گزاف به نتیجه رسید با روند برنامه فضایی 
بدون  آن  در  موفقیت های حاصل شده  که  بود  ایران 
اختصاص بودجه ملی و صرفاً با استفاده از منابع داخلی 
ناشی از صرفه جویی در وزارت دفاع و در مدت زمان 
کوتاه حاصل شد.دبیر شورای عالی امنیت ملی دانش 
و ظرفیت های فضایی کشور را مولود انقلاب اسلامی و 
دانشمندان  در  خودباوری  روحیه  شکل گیری  حاصل 
جوان ایرانی عنوان کرد و خاطر نشان ساخت: اولین گام ها 
در حوزه بهره گیری از دانش هسته ای در کشور هرچند 
محدود و تحت تسلط بیگانگان، پیش از انقلاب اسلامی 
برداشته شد لیکن آغاز و پیشرفت برنامه های فضایی در 

ایران دستاورد خالص جمهوری اسلامی است.
* ایران تنگنایی برای افزایش برد موشک های 

نظامی ندارد 
دریابان شمخانی کسب رتبه اول در سرعت رشد علمی 
و رتبه ۱۶ تولید علم در جهان را حاصل سیاستگذاری 
درست کشور برای پیشرفت علمی و تأمین زیرساخت های 

لازم در طی چهل سال گذشته دانست و افزود: یکی از 
مزیت های کم نظیر دانشمندان ایرانی، تلاش صد برابری 
برای جبران اثرات دشمنی ها و تحریم های علمی علیه 
ملت ایران است.وی ظرفیت های علمی و عملی کشور در 
حوزه طراحی و ساخت زنجیره فضایی، شامل ماهواره، 
ماهواره بر و ایستگاه های پرتاب ماهواره و دریافت زمینی 
را بسیار بیشتر از دستاوردهای به فعلیت رسیده عنوان 
کرد و افزود: وجود برخی محدودیت های اعتباری موجب 
کاهش سرعت پیشرفت فضایی، متناسب با نیازمندی ها و 
توانمندی های کشور گردیده که به طور قطع برای برون 
رفت از وضعیت موجود باید چاره اندیشی عاجل به عمل 
آید.دبیر شورای عالی امنیت ملی با مرور واقعیت های 
تاریخی مربوط به کشف نفت در ایران و دروغ پردازی 
کمپانی های نفتی غربی در میان مردم در مورد مضرات 
و خسارت های نفت به عنوان مایعی سیاه و بد بو افزود: 
امروز نیز رسانه های وابسته به نظام سلطه با بهره برداری 
از برخی تنگناهای اقتصادی موجود در جامعه تلاش 
می کنند هزینه های بسیار اندکی که در بخش های علمی 
و تحقیقاتی به ویژه در حوزه فضایی کشور انجام می شود 
و دستاوردهای قابل توجه اقتصادی نیز به همراه دارد را 

عامل نابسامانی وضعیت معیشتی مردم عنوان کنند.
دریابان شمخانی فضاسازی رسانه های غربی و رژیم 
فضایی  برنامه های  نمودن  مرتبط  برای  صهیونیستی 
جمهوری اسلامی به توسعه توانمندی های موشکی را 
دادن آدرس غلط برای ایجاد انحراف در افکار عمومی 
عنوان کرد و افزود: ایران هیچ گونه تنگنای علمی و اجرایی 
برای افزایش برد موشک های نظامی نداشته و صرفاً بر 
اساس دکترین دفاعی خود در کنار تلاش مستمر برای 

ارتقای دقت، اراده ای برای ارتقای برد موشک ها ندارد.

علی شمخانی: 

توسعه برنامه فضایی را با جدیت دنبال می کنیم 

وزیر اطلاعات با بیان اینکه امنیت 
دارای ابعاد مختلفی است، گفت:  یک 
که  است  فیزیکی  امنیت  از  بخش 
همان مقابله با تروریسم است و ما آنان 
را شناسایی کرده و اجازه نمی دهیم تا 

مرتکب جنایت شوند .
دکتر  والمسلمین  الاسلام  حجت 
سید محمود علوی شامگاه دوشنبه در 
حاشیه سفر به استان فارس در گفت 
و گویی یکی از مهم ترین امنیت ها را 
امنیت اقتصادی برشمرد و اظهارداشت : 
سرمایه جایی که احساس امنیت نباشد، 
نمی ماند لذا اگر بخواهیم اقتصاد داشته 
باشیم باید امنیت داشته باشیم. با هدف 
مبارزه با فساد اقتصادی نمی توانیم با 
خود اقتصاد مبارزه کنیم. مسلماً یک 
فعال اقتصادی که 5 هزار نیرو دارد، با 
کسی که در بازار ارز و سکه اخلال ایجاد 

می کند، تفاوت دارد .
امنیت  حوزه  در  حساسیت   *

اقتصادی 

علوی افزود: باید با اخلالگران سکه 
و ارز برخورد شود اما کسی که فعال 
اگر  می کند،  تولید  و  است  اقتصادی 
مشکل اقتصادی داشته باشد، نمی توان 
آن را دستگیر کرد و برد و این کار امنیت 
اقتصادی را به خطر می اندازد لذا باید 

امنیت اقتصادی را برقرار کنیم .
مقطعی  در  گفت:   اطلاعات  وزیر 
برخی از فعالان اقتصادی مورد تعرض 
قرار گرفتند و نتیجه این شد که سایر 
به  را  خود  سرمایه  اقتصادی  فعالان 
خارج از کشور بردند، وقتی یک فعال 
را دستگیر می کنیم، مابقی  اقتصادی 
وجه  علوی،  می کنند.  خطر  احساس 
دیگر امنیت را امنیت روانی دانست و 
گفت: امنیت روانی یعنی جامعه امنیت 
را احساس کند؛ وجود امنیت به تنهایی 
برای آرامش کافی نیست بلکه باید مردم 
آن را احساس کنند. علوی با بیان اینکه 
از امنیت  امنیت اخلاقی، نوع دیگری 
است، گفت:  ما باید در جامعه خود امنیت 

اخلاقی را به سبب آموزه های دین اسلام 
حفظ کنیم اما گاه برخی کرامت انسانی 
و مسائل اخلاقی را در جامعه رعایت نمی 
کنند حتی در میان بچه های حزب اللهی؛ 
اخلاق سفارش  مکارم  که  در صورتی 

پیامبر)ص( و اسلام است .
* دانشجو، طلبه و اساتید باید 

حرف های خود را بزنند
در  آموزشی  امنیت  اطلاعات،  وزیر 
حوزه و دانشگاه ها را از دیگر موارد امنیت 
برشمرد و افزود: دانشجو، طلبه و اساتید 
ما باید احساس امنیت کنند و حرف های 
خود را بزنند و ما هم جواب منطقی به 

آنان دهیم .
وی با بیان اینکه امنیت حیثیتی از 
دیگر موارد امنیت است، گفت: مردم باید 
از نظر آبرویی احساس امنیت کنند نه 
اینکه به راحتی به کسی انگی زده شود و 

با آبروی او بازی شود .
وزارت  اینکه  بر  تأکید  با  علوی 
اطلاعات سعی می کند که در تمام این 

زمینه ها امنیت را برقرار کند، گفت: این 
وزارتخانه کار خود را بر سه پایه اخلاق، 

شرع و قانون انجام می دهد .
وی در بخش دیگری از سخنان خود  
وزارتخانه  این  دستاوردهای  برخی  به 
اشاره کرد و افزود: افزون بر یک میلیون 
هکتار از اراضی ملی که مورد تعارض 
قرار گرفته بود، توسط وزارت اطلاعات 
شناسایی و به بیت المال بازگشت داده 

شده است. 
وی گفت: وزارت اطلاعات همچنین 
فرار  تومان  میلیارد  هزار   20 سالانه 
در  و  کند  می  شناسایی  را  مالیاتی 
اختیار سازمان مالیاتی قرار می دهد.

وزیر اطلاعات از شناسایی قاچاق کالا، 
سوخت و کالا به عنوان یکی از فعالیت 
گفت:   و  کرد  یاد  وزارتخانه  این  های 
روزی حدود یک تن و سالانه 3۶5 تن 
مواد مخدر را در استان ها کشف و ضبط 
می کنیم که البته این ها مأموریت های 

اصلی وزارت اطلاعات نیست. 

وزیر اطلاعات :

اجازه ناامنی به تروریست ها نمی دهیم

رییس شورای اسلامی شهر تهران تاکید کرد: نیاز 
امروز ما نیز بهره  گیری از همه تفکرات داخل کشور و 
نیروهای علاقه مند به انقلاب و نظام است از این رو نباید 
با تک صدایی و انحصار انقلاب را از نیروهای دلسوز و 

علاقه مند محروم کنیم.
محسن هاشمی در آیین رونمایی از اسناد شورای 
انقلاب که در خانه موزه آیت  الله هاشمی رفسنجانی 
برگزار شد، با تبریک و گرامی داشت فرارسیدن دهه 
فجر و چهلمین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی گفت: 
امروز از اسناد شورای انقلاب که صورت جلسات شورا 
در قالب دفاتری است که توسط عباس شیبانی، دبیر 

شورای انقلاب تنظیم و نگارش شده است و این دفاتر 
در کتابخانه آیت  الله هاشمی نگهداری می  شد، رونمایی 
می  شود.وی  ادامه داد: پس از رحلت آیت   الله هاشمی 
موزه،   - خانه  به  ایشان  منزل  تبدیل  و  رفسنجانی 
تصمیم گرفتیم که این مجموعه منحصربفرد را به مرکز 
اسناد و کتابخانه ملی جمهوری اسلامی جهت مرمت، 
نگهداری و قابلیت استفاده توسط محققان و پژوهشگران 
تحویل بدهیم و طی چند ماه گذشته، ترمیم و اسکن 
و آماده  سازی این دفاتر توسط همکاران بروجردی در 
مرکز اسناد انجام شده است و امروز رسما از این دفاتر 

رونمایی می  شود. 

وی ادامه داد: نیاز امروز ما نیز بهره  گیری از همه 
تفکرات داخل کشور و نیروهای علاقه مند به انقلاب و 
نظام است و با وجود تهدیدات و فشارهای قدرت های 
سلطه  گر و یکجانبه  گرایی جهانی، ما با اتکا به همه نیروها 
و امکانات کشور نیز مسیر دشواری را پیشرو داریم و 
نباید با تک صدایی و انحصار انقلاب را از نیروهای دلسوز 

و علاقه مند محروم کنیم.
هاشمی افزود: نیاز امروز ما نیز بهره  گیری از همه 
تفکرات داخل کشور و نیروهای علاقه مند به انقلاب و 
نظام است از این رو نباید با تک صدایی و انحصار انقلاب 

را از نیروهای دلسوز و علاقه مند محروم کنیم.

محسن هاشمی :

نباید با تک صدایی و انحصار انقلاب را از نیروهای دلسوزمحروم کنیم 

حمید رضا خلیقی 

محمد مهدی اسلامی *
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اقتصادی

وزیر جهاد کشاورزی مطرح کرد

مردمنگرانبازارشبعیدنباشند؛نظامتوزیع،
عاملبرخیگرانیها

وزیر جهاد و کشاورزی با تاکید بر اینکه مردم نگران بازار شب عید نباشند، گفت: قیمت 
دام زنده باید هرکیلو حدود 24 هزار تومان باشد، اما در حال حاضر تا 40 هزار تومان 

افزایش یافته و سبب شده قیمت گوشت لاشه تا 100 هزار تومان افزایش یابد.
محمود حجتی در خصوص افزایش قیمت برخی محصولات دامی، افزود: بخشی از 
افزایش هزینه ها و قیمت ها طبیعی است، چرا که نرخ ارز ترجیحی و قیمت نهاده هایی 

که از خارج کشور وارد می شود، تغییر کرده است.
حجتی با بیان اینکه بخشی از مشکلات در حوزه افزایش قیمت محصولات دامی به 
نظام توزیع باز می گردد که باید در فعالیت های بیشتری برای جلوگیری از قاچاق این 
محصولات انجام شود، افزود: عزم ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز برای مقابله با قاچاق 
محصولات دامی جزم شده و نیروی انتظامی نیز برخوردهای لازم را با متخلفان این حوزه 
انجام می دهد، البته نظام هایی تعریف شده تا چگونگی انتقال و جابه جایی دام مورد 
نظارت قرار گیرد و مشکل بخش گوشت کشور رفع شود. وی با تاکید بر اینکه حجم بیشتر 
گوشت مورد نیاز کشور از داخل تامین می شود و واردات گوشت سهم کمی را در بر دارد، 
ادامه داد: حجم واردات گوشت به نسبت تقاضا رقم کمی را نشان می دهد و حداکثر 
15 درصد گوشت کشور از خارج تامین می شود که نمی تواند تاثیر چندانی روی تقاضا 
داشته باشد. وزیر جهاد و کشاورزی با بیان اینکه که در جلسات دولت و ستاد تنظیم 
بازار تاکید شده که گوشت های دولتی باید به صورت هدفمند توزیع شود تا به دست 
گروه های هدف رسیده و نگرانی ها کاهش یابد، اظهار داشت: وزارت جهاد کشاورزی با 
همکاری دولت و سایر دستگاه ها نیازهای ضروری کشور را تامین می کند و امروز کمتر با 
این مشکل مواجه بوده که کالای مورد تقاضای مردم وجود نداشته باشد. وی با تاکید بر 
اینکه قیمت برخی اقلام و کالاها بالا است، افزود: باید راهکارهایی پیدا کرد تا این کالاها 
به ویژه گوشت با قیمت پایین تر در اختیار مردم قرار گیرد و هدف اصلی وزارت جهاد 
کشاورزی در جنگ اقتصادی تامین نیازهای مردم است. وزیر جهاد کشاورزی با اشاره 
به اینکه قیمت کنونی مرغ بر اساس قیمت مصوب سازمان حمایت از مصرف کننده و 
تولیدکننده 9 هزار و 800 تومان است، ادامه داد: در میادین میوه و تره بار نیز مرغ با این 
قیمت عرضه می شود اما برخی هزینه های مرغداران به ویژه مسائل مربوط به حمل و 
نقل و قیمت نهاده ها افزایش یافته که سازمان حمایت از مصرف کننده و ستاد تنظیم 
بازار نیز به دنبال بررسی و تعیین قیمت نهایی مرغ برای بازار شب عید هستند. وی با بیان 
اینکه تولید مرغ برای شب عید به مقدار کافی انجام شده و میزان ذخایر مناسب است، 
تاکید کرد: تولید مرغ امسال نسبت به سال گذشته 20 درصد افزایش و نسبت به چهار 
ماه گذشته نیز حدود 15 درصد افزایش تولید داشته که با توجه به میزان تولید اگر توافق 
قیمتی صورت گیرد مشکلی در تامین مرغ شب عید وجود نخواهد داشت. حجتی 
افزود: امیدوارم که قیمت مورد توافق سازمان حمایت از مصرف کننده و ستاد تنظیم 
بازار از یک سو و مرغداران از سوی دیگر بالا نباشد و نهایتا قیمت مرغ در کانال 10هزار 
تومانی قرار گیرد. وی با بیان اینکه قاچاق گوشت بر قیمت آن سایه انداخته است، ادامه 
داد: قیمت گوشتی که دولت عرضه می کند و همچنین نظام توزیع آن باید هدفمند 
شود. حجتی تصریح کرد: قیمت گوشت منجمد در بازار حدود 33 هزار تومان و گوشت 
گوسفندی حدود 40 هزار تومان است که امیدوارم این گوشت به گروه های هدف برسد. 
وزیر جهاد کشاورزی ابراز امیدواری کرد که در کوتاه مدت بتوان جلوی قاچاق گوشت را 
گرفت تا گوشت قیمت واقعی خود را پیدا کند، تاکید کرد: از نظر وزارت جهاد و کشاورزی 
قیمت هر کیلو دام زنده باید حدود 24 هزار تومان باشد، اما در حال حاضر تا 40 هزار 
تومان افزایش یافته و سبب شده قیمت گوشت لاشه تا 100 هزار تومان افزایش یابد که 

قیمت مناسبی نیست و این موضوع را باید در سیستم فرابخشی حل کرد.

گذر صادرات از مرز 35 میلیارد دلار؛

وزیراقتصاد:شعببانکهارابهصورتکور
کاهشنمیدهیم

 وزیر امور اقتصادی و دارایی با تاکید براینکه شعب بانک ها را به صورت کور کاهش نمی 
دهیم، گفت: در مناطق بکر که با کمبود شعب بانکی روبه رو هستند، شعبه هایی ایجاد و 

در مقابل، در مناطقی که شعبه بانک ها زیاد است، آنها را کاهش می دهیم.
فرهاد دژپسند دوشنبه شب در حاشیه نشست شورای گفت وگوی دولت و بخش 
خصوصی - که در اتاق بازرگانی ایران برگزار شد - در مورد واگذاری اموال بانک ها، به 
خبرنگاران افزود: بانک های دولتی در این زمینه هماهنگی های خوبی داشتند و در این 
ارتباط برنامه ای یک ساله تدوین شده و در دست اجرا است. وی در ارتباط با خصوصی 
سازی و واگذاری ها به بخش خصوصی نیز گفت: ارزیابی های اولیه در این زمینه انجام 
شده و برخی انتقادها در مورد واگذاری ها وجود دارد؛ البته ارزیابی ها مقدماتی است و 
مقرر شده گزارشی تفصیلی در این زمینه تهیه شود. وزیر اقتصاد در مورد رشد اقتصادی 
و گزارش منتشر شده توسط مرکز پژوهش ها نیز افزود: مرکز پژوهش های مجلس دامنه 
منفی 2 تا منفی پنج را برای رشد اقتصادی برآورد کرده اند که این دامنه بسیار وسیع 
است و نشان می دهد پژوهش انجام شده از قدرت کافی برخوردار نیست. دژپسند 
تصریح کرد: یک سری سیاست ها در حوزه های نحوه ورود کالا به مناطق آزاد، ورود 
ماشین آلات، کالاهای سرمایه ای و تجهیزات تولید تدوین کرده ایم که با اجرای درست 
این سیاست ها، این نرخ های رشد اقتصادی در سال آینده اتفاق نخواهد افتاد. وزیر 
اقتصاد تاکید کرد که با توجه به سیاست های تدوین شده، نرخ رشد اقتصادی در سال 
آینده منفی نخواهد شد، مگر اینکه اتفاقی خاص رخ دهد. وی در پاسخ به پرسشی مبنی 
بر اینکه در سال آینده با کسری بودجه مواجه خواهیم شد؟ نیز گفت: کسری بودجه 
یک مفهوم عام به معنی پیشی گرفتن مصارف بر منابع است و در حالتی رخ می دهد 
که برآوردهای بودجه درست نباشد یا دولت مصارف خود را مدیریت نکند. وزیر اقتصاد 

ادامه داد: سازمان برنامه و بودجه قطعا با عملکرد خود مانع کسری بودجه خواهد شد.
* اصلاح بند پنج تصویب نامه ارزی دولت

به گزارش خبرنگار ایرنا، دژپسند در نشست شورای گفت وگو نیز درخصوص نخستین 
دستور جلسه این نشست - که درباره بررسی مشکلات فعالان بخش خصوصی ناشی 
از اجرای بند پنج تصویب نامه هیات وزیران درخصوص تامین ارز کالاهای فهرست گروه 
یک به نرخ رسمی و نحوه تسویه حساب و صدور مجوز ترخیص بود - گفت: این مساله 
در سه جلسه کمیسیون اقتصادی دولت مطرح و به صورت مفصل در مورد آن بحث شده 
است. وی ادامه داد: این بند به این صورت اصلاح شده است که زمان واردات ماشین 
آلات تا پانزدهم مردادماه تمدید شود. به گفته وی، این اصلاحیه برای وزارت صنعت، 
معدن و تجارت ارسال شده تا توسط وزیر پاراف شود و پس از آن، دولت آن را ابلاغ کند.

وزیر صنعت، معدن و تجارت: 

تفویضاختیاراتوزارتصمتبهاستانهابا
هدفتسهیلاموراست

رضا رحمانی وزیر صنعت، معدن و تجارت در نشست شورای گفت وگوی دولت و بخش 
خصوصی هدف تفویض اختیارات این وزارتخانه در ثبت سفارش به سازمان های استانی 

را تسهیل فرایندها عنوان کرد.
رحمانی در هشتاد و دومین نشست شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی که 
با حضور وزیر اقتصاد و رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی برگزار شد، 
در پاسخ به دغدغه فعالان اقتصادی که در حوزه ثبت سفارش با مشکل مواجه شده 
بودند، گفت: برای سرعت بخشیدن به روند ثبت سفارش، تمامی اختیارات خود را در این 
حوزه به استان ها تفویض کرده ام. وی تصریح کرد: این موضوع سبب افزایش سرعت 
در رسیدگی می شود، هرچند در تهران مشکلاتی وجود دارد که این مشکلات به زودی 
حل خواهد شد.  رحمانی همچنین درباره پیشنهاد یکی از فعالان بخش خصوصی 
مبنی بر حل مشکلی در اخذ تضامین بانک ها از واردکنندگان نیز گفت: اجرای برخی 
پیشنهادات که مطرح می شود، نیازمند تغییر فرایندها و استحکام آن است تا مشکل را 
حل کند و این موضوع زمان می برد.  فرهاد دژپسند وزیر امور اقتصادی و دارایی نیز در 
این نشست با استقبال از تفویض برخی اختیارات وزیر صنعت، معدن و تجارت به استان 
ها، افزود: تفویض اختیارات از سوی وزارت صنعت، معدن و تجارت اقدام مناسبی بود که 
ممکن است در ابتدای کار به دلیل آنکه نیمی از عملیات ثبت سفارش در تهران انجام می 
شود، مشکلاتی در این استان به وجود بیاید، اما به مرور این مشکلات حل خواهد شد.  
دژپسند با اشاره به جلسات اقتصادی دولت گفت: رحمانی در جلسات به شدت از فعالان 
اقتصادی و صادرکنندگان دفاع می کند.  یادآور می شود در این جلسه »مشکلات فعالان 
بخش خصوصی ناشی از اجرای بند 5 تصویب نامه هیات وزیران در خصوص تامین 
ارز کالاهای فهرست گروه یک به نرخ رسمی و تسویه حساب و صدور مجوز ترخیص« 
و »اعتراض به اخذ تضامین به صورت سپرده ریالی در خرید ارز کالاهای وارداتی از جمله 

کالاهای اساسی و مواد اولیه تولید« بررسی و درباره آنها تصمیم گیری شد. 

همزمان با اوج گیری جنگ اقتصادی آمریکا و تلاش برای قطع کامل صادرات 
نفت ایران، گروهی با دادن نشانی غلط و طرح مسائل غیرواقعی مانند »اتاق تاریک 
معاملات نفت« اهدافی خاص را دنبال می کنند؛ در حالی که همه مبادلات نفتی 

توسط نهادهای نظارتی به طور دقیق رصد می شود.
چندی است که همزمان با تشدید تحریم های آمریکا علیه ایران و صنعت نفت، 
برخی گروه ها و محافل خبری تلاش می کنند تحت عنوان بحث های کارشناسی 
به طرح ادعاهای عجیب درباره صادرات نفت که مهمترین منبع درآمدی کشور در 
زمان تحریم است، بپردازند که نتیجه آن، افشای اطلاعات محرمانه مبادلات نفتی 

خواهد بود.
* اسم رمز »اتاق تاریک معاملات نفت«

جستجوی کوتاه در اینترنت درباره »اتاق تاریک معاملات نفت« نشان می دهد به 
تازگی موج خبری بزرگی در این باره به راه افتاده است که در آن، ادعاهایی واهی و 
ساختگی مطرح شده که هدف همگی آنها، اعمال فشار به مسوولان و نهادهای 

ذیربط است.
گروه هایی با استفاده از تعابیر عجیب و پرطمطراق مانند »اتاق تاریک معاملات 
نفت«، لزوم عرضه نفت در بورس و شفافیت معاملات تلاش می کنند روند طبیعی 
صادرات نفت را که با نظارت نهادهای نظارتی و مقامات ارشد کشور در حال انجام 
است، زیر سوال ببرند؛ در حالی که دولت دوازدهم، همواره از شفافیت معاملات 

حمایت و حتی برای نخستین بار عرضه نفت در بورس را نیز آغاز کرده است.
به عنوان مثال در یکی از ادعاها آمده است: »وزارت نفت با ایجاد یک سازوکار 
ورود  مانع  تا  است  درصدد  تاریک  اتاق  راه اندازی  با  و  انرژی  بورس  با  موازی 
شرکت های خصوصی به سازوکار بورس شده و بدین ترتیب اجرای این راهکار 
ضدتحریمی را بی فایده نشان دهد«. این گروه به نحوی ادعاهای خود را مطرح 
می کنند که گویا، برای صادرات نفت ایران در بازارهای جهانی به تازگی، سازوکار و 
اتاق جدیدی راه اندازی شده که به دنبال فرار از شفافیت است اما بررسی ها نشان 
می دهد تغییری در سازوکار فروش نفت رخ نداده و روند صادرات همانند گذشته با 
رصد دقیق نهادهای نظارتی در حال انجام است. به نظر می رسد این گروه با طرح 
مسائل غیرواقعی و اتهام های بی اساس، برنامه هایی خاص را دنبال می کنند که در 

خدمت اهداف آمریکا و عربستان است.
* جنگ اقتصادی و لزوم هشیاری در کلام رهبر معظم انقلاب

اکنون در جنگی تمام عیار اقتصادی با آمریکا و متحدانش به سر می بریم که هدف 
دشمنان در آن، قطع رگ حیات اقتصادی ایران یعنی صادرات نفت و بر زمین زدن 

ساختار سیاسی و اقتصادی کشور است.
آمریکا در این جنگ تلاش می کند با رصد اخبار و فعالیت های اقتصادی به ویژه 

صادرات نفت مسیر مبادلات نفتی کشور ما را مسدود کند.
جنگ اقتصادی، موضوعی است که رهبر معظم انقلاب اسلامی بر آن خاطر 

نشان کرده و خواستار هوشیاری در مقابل آن شده اند.
رهبر معظم انقلاب اسلامی پانزدهم شهریور امسال در دیدار نمایندگان مجلس 
خبرگان فرمودند: بدخواهان ملت ایران به موازات جنگ اقتصادی، جنگ رسانه ای 
و تبلیغاتی را نیز در دستور کار خود قرار داده اند، بنابراین انتقادها باید با هدف 

اصلاح و خیرخواهانه باشند.
ایشان تصریح کردند: امروز نظام اسلامی با یک جنگ همه جانبه اقتصادی 
مواجه است که از یک اتاق جنگ و با دقت و اهتمام کامل هدایت می شود اما در 
کنار این جنگ، یک جنگ مهم رسانه ای و تبلیغاتی نیز در جریان است که بیشتر 

اوقات از آن غفلت می شود.
رهبر معظم انقلاب در آن دیدار فرمودند: براساس اطلاعاتی که در اختیار داریم، 
دستگاه های جاسوسی آمریکا و رژیم صهیونیستی با حمایت مالی قارون های 
منطقه اطراف کشور ما، تشکیلاتی را برای این جنگ رسانه ای راه اندازی کرده 
اند و به طور جدی در حال برنامه ریزی و تلاش برای آلوده کردن فضای تبلیغاتی و 

فکری جامعه هستند.
»اهداف این جنگ رسانه ای، ایجاد اضطراب، یاس، ناامیدی و احساس بن بست 
و بدبین کردن مردم نسبت به یکدیگر و نسبت به دستگاه های مسئول و همچنین 

بیشتر و بزرگ تر نشان دادن مشکلات اقتصادی در ذهن جامعه است.«
ایشان به یک نمونه اشاره کردند و فرمودند: در همین مسائل مربوط به سکه و ارز 
و کاهش ارزش پول ملی، جنگ رسانه ای و فضاسازی های تبلیغاتیِ بدخواهان، 
تاثیرگذار بوده است که البته از دشمن توقعی جز رذالت نیست اما باید مراقب باشیم 

ما به این فضاسازی ها برای آلوده کردن ذهن مردم، کمک نکنیم.
* رصد صادرات نفت توسط نهادهای نظارتی 

ادعاهای مربوط به اتاق تاریک معاملات در حالی مطرح می شود که پیگیری ها 
نشان می دهد روند معاملات و صادرات نفت با نظارت دقیق نهادهای نظارتی انجام 
شده و گزارش های مربوط به این مبادلات نیز بطور شفاف به مسوولان و مقامات 

ارشد کشور ارسال می شود.
سازوکار فروش نفت، سابقه ای چندین ساله دارد که توانسته درآمدهای نفتی 

کشور را محقق کند.

نکته جالب اینکه در دور قبلی تحریم ها یعنی در دولت های نهم و دهم گروهی به 
بهانه تحریم ها اقدام به اعمال فشار به مسوولان وقت کرده و تلاش کردند سازوکار 
قدیمی فروش نفت را تغییر دهند که نتیجه آن، ظهور »بابک زنجانی« بود که همگان 

با آن آشنا شده اند.
شاید اکنون نیز گروهی به بهانه تحریم ها، به فکر به یغما بردن درآمدهای نفتی و 

خلق بابک زنجانی های جدید افتاده اند.
* آمریکا در پی قطع کامل صادرات نفت ایران

فقدان  معنای  به  نفت،  فروش  و  صادرات  به  مربوط  اطلاعات  بودن  محرمانه 
شفافیت و انجام آن در تاریکخانه ای مرموز نیست، بلکه بدین معناست که نباید این 

اطلاعات به دست دشمنان کشور برسد.
وزیر نفت بارها اعلام کرده است از اعلام جزییات صادرات نفت )شامل میزان، 
باعث  جزییات،  اعلام  زیرا  می کند؛  خودداری  صادرات(  چگونگی  و  خریداران 

شناسایی مسیرهای صادراتی ایران و اقدام متقابل آمریکا می شود.
بیژن زنگنه تاکید می کند: خواب آمریکا برای قطع صادرات و به صفر رساندن 

صادرات نفت ایران هیچ گاه محقق نخواهد شد.
آمریکا پس از خروج از برجام در اردیبهشت امسال اعلام کرد که صادرات نفت 

ایران را در 6 ماه )تا آبان( به طور کامل قطع خواهد کرد.
واشنگتن در این مدت تلاش بسیاری کرد خریداران نفت ایران را به توقف خرید 
از ایران ترغیب کند اما در سایه دیپلماسی خاموش نفتی ایران، در تحقق این هدف 

شکست خورد.
با وجود اینکه آمریکا در آبان امسال اعلام کرد به هشت کشور برای خرید نفت از 
ایران معافیت می دهد اما همزمان تلاش بسیاری را انجام می دهد با یافتن سرنخ 
های مربوط به مشتریان نفتی، صادرات نفت ایران را به طور کامل قطع کند که در 

این مسیر، بسیار به اطلاعات ستون پنجم امیدوار است.
* صادرات نفت ایران زیر ذره بین عربستان 

علاوه بر آمریکا، رقیب منطقه ای کشورمان یعنی عربستان نیز به طور دقیق در 
حال رصد صادرات نفت و فراورده های نفتی ایران است.

یک مقام صنعت نفت در این باره به خبرنگار اقتصادی ایرنا گفت: علاوه بر آمریکا، 
دولت عربستان که به عنوان رقیب سیاسی و اقتصادی منطقه ای کشورمان به شمار 
می رود نیز بسیار بر روی صادرات نفت و فرآورده های نفتی کشورمان متمرکز شده 

است.
وی افزود: عربستان به طور مستمر، روند صادرات و خریداران نفت و فرآورده های 
نفتی را رصد می کند تا به سراغ شان رفته و آنها را از خرید نفت و فراورده های نفتی 
ایران منصرف کند؛ عربستان با دادن پیشنهادهای جذاب، مشتریان ایران را از ادامه 

همکاری با کشورمان منصرف کرده و خود قراردادهای نفتی با آنها امضا می کند.
عربستان از این اقدام، 2 هدف عمده را دنبال می کند: نخست، قطع درآمدهای 
نفتی کشورمان و دوم دستیابی به بازارهای صادراتی ایران و تشدید فشارها بر 

کشورمان.
* آغاز عرضه نفت در بورس با حمایت دولت دوازدهم

ادعای این گروه درباره کارشکنی دولت و وزارت نفت در عرضه نفت در بورس در 
حالی مطرح می شود که این ایده برای نخستین بار با حمایت دولت دوازدهم رنگ 

واقعیت به خود گرفت.
ماجرای عرضه نفت در بورس، سابقه چندین ساله دارد و در دولت های پیشین 
بارها مطرح شده بود اما هیچ گاه به سرانجام نرسید تا اینکه با حمایت دولت 

دوازدهم در آبان امسال به صورت عرضه های منظم آغاز شد.
تاکنون در سه مرحله، نفت خام در بورس انرژی عرضه شده و قرار است چهارمین 
مرحله فروش نفت نیز در بورس انرژی در 15 بهمن ماه با عرضه یک میلیون بشکه 

نفت سبک صادراتی به نرخ بشکه ای 56 دلار و 24 سنت انجام شود.
مرحله نخست فروش نفت در6 آبان، مرحله دوم در 20 آبان و مرحله سوم در اول 

بهمن امسال انجام شد که با تایید سران قوا قرار است به صورت مستمر ادامه یابد.
باتوجه به اینکه فروش نفت صادراتی در بورس، روشی جدید به شمار می رود، 
نهادینه شدن آن به عنوان راهکار مطمئن و ثابت عرضه نفت، فرایندی زمانبر خواهد 
بود، زیرا بخش خصوصی تاکنون تجربه ای در این باره نداشته و به تدریج با آن آشنا 

می شود. 

ایمان گزارش می کند؛

گرا به دشمنان با اسم رمز »اتاق تاریک معاملات نفت«

رئیس هیات عامل سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع 
معدنی ایران )ایمیدرو( گفت: سالیانه یک میلیارد و 790 میلیون 
تن فولاد در جهان تولید شده که 30 درصد آن وارد تجارت بین 
المللی می شود، اما ایران با صادرات بیش از 40 درصد فولاد 

تولیدی، بالاتر از میانگین جهانی قرار دارد.
با  ایران  فولاد  انداز  »چشم  همایش  در  پور«  غریب  »خداداد 
نگاهی به بازار« در مرکز همایش بین المللی صدا و سیما افزود: 
صنعت فولاد حلقه نخست توسعه صنعتی در جهان است و در 

کشور مصرف فولاد وابسته به رشد اقتصادی است.
به گفته این مقام مسئول، در سال 2018 وضع تعرفه سنگین 
برای واردات فولاد در آمریکا، هند، اتحادیه اروپا، ترکیه و امارات 
حاکی از آن بود که این محصول از یک ماده اولیه صرف، به یک 

محصول استراتژیک تبدیل شده است.
وی خاطرنشان کرد: با توجه به این تعرفه ها تمایل به صادرات به 
ویژه به مناطق دور دست کم شده و جنبه بین المللی آن با کاهش 

مواجه شده است.

صادرات 9  با  گذشته  سال  در  ایران  اینکه  بیان  با  پور  غریب 
میلیون و 480 هزار تنی رشد 39 درصدی داشته است، ادامه 
داد: آمارهای 9 ماهه امسال نیز حاکی از صادرات هفت میلیون و 
200 هزار تن فولاد است. غریب پور اظهارداشت: رویکرد دولت در 
ماه های گذشته تسهیل گرایانه و در راستای توانمند سازی بخش 

خصوصی و تسهیل در قوانین بوده است.
کاهش  داریم  انتظار  کرد:  خاطرنشان  ایمیدرو  مدیرعامل 
این  در  فناوری  و  دانش  سطح  ارتقای  و  تولید  هزینه های 
همایش بررسی شود و در این زمینه تاکنون با همکاری سازمان 
زمین شناسی و سازمان انرژی اتمی و مذاکره با آنها به دنبال شیوه 
و  معدنی  محصولات  فرآوری  اکتشاف،  استخراج،  جدید  های 

کاهش مصرف انرژی بوده ایم.
غریب پور گفت: در 9 ماهه امسال 18 میلیون و 700 هزار تن 
فولاد در کشور تولید شد که در همسنجی با پارسال 16 درصد 

رشد نشان می دهد.
وی یادآور شد: در این مدت همچنین 19 میلیون و 900 هزار 
تن آهن اسفنجی در کشور تولید شد که در مقایسه با مدت مشابه 

پارسال 20 درصد رشد داشته است.
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت خاطرنشان کرد: از سال 
1381 تاکنون ایمیدرو 14 میلیارد و 400 میلیون دلار در 111 
و صنایع معدنی سرمایه گذاری کرده است. وی  طرح معدن 
گفت: در دولت یازدهم و دوازدهم نیز چهار میلیارد و 400 میلیون 
دلار سرمایه گذاری جدید انجام شد و امسال هشت طرح به ارزش 

یک میلیارد و 200 میلیون دلار به بهره برداری رسید.
غریب پور با اشاره به اشتغالزایی سه هزار نفری از آغاز امسال 
در  سال  پایان  تا  کرد  امیدواری  ابراز  معدن،  بخش  در  تاکنون 
مجموع به اشتغالزایی 6 هزار نفر در عرصه معدن و صنایع معدنی 

دست یابیم.
مربع،  کیلومتر  هزار   270 در  سازی  ظرفیت  وی،  گفته  به 
همچنین انجام اکتشافات جدید در 20 استان و 400 پهنه و 
ظرفیت سازی 12 میلیون تنی حمل و بارگیری در منطقه ویژه 

خلیج فارس از دیگر آمارهای قابل توجه است.

قائم مقام بانک مرکزی با برشمردن روندهای فناورانه اظهار 
کرد: بلاک چین ماهیت ارتباطات نهادی و شیوه دفترداری را 
در هسته نظام های پولی و مالی هدف گرفته و »فین تک ها« 
نیز مسیرها، ابزارها و محصولات نهایی و ارتباط با مشتریان را 

متاثر می سازند.
اکبر کمیجانی با اشاره به تحولات بین الملل در حوزه نظارت 
بانکی تصریح کرد: در چند سال گذشته در جهان، نظارت 
بانکی تحولات عمیقی را از سر گذرانده که به سختگیرانه تر 

شدن مقررات و لزوم توجه به جزییات منجر شده است. 
قائم مقام بانک مرکزی اضافه کرد: در کشورمان نیز از طرف 
دیگر نوسانات شدید در بازارهای دارایی، علی الخصوص ارز و 
طلا، در ماه های اخیر و ورود تقاضاهای سفته بازانه ناشی از 
پول های با منشاء نامعلوم در کنار قوانین تصویب شده و در حال 
تصویب مبارزه با پولشویی و فساد، نیاز به نظارت، رصد و پایش 
دقیق مبادلات پولی را اجتناب ناپذیر کرده است؛ به گونه ای 
که در نهایت ردیابی وجوه از ابتدا تا انتها برای نهادهای ذیربط 

مشخص و شفاف باشد.
 وی در ادامه افزود: از این دیدگاه به نظر می رسد، تدوین 
چک های  و  بانکی  تراکنش های  حوزه  در  جدید  مقررات 
تضمینی که در ماه های اخیر صورت گرفت به عنوان بخشی 
از راه حل، در کاهش التهابات ارزی و توقف نسبی فعالیت های 
سفته بازی موفق بوده است. از این رو تسری این قواعد به سایر 
ابزارهای پرداخت و تراکنش های پولی اجتناب ناپذیر خواهد 

بود.
این  حل  راه  عنوان  به  را  فناوری  مرکزی،  بانک  مقام  قائم 
مشکلات معرفی کرد و گفت: اگر پدیده ای غیر قابل نظارت و 
بالقوه خطرناک برای مقاصد پولشویی نظیر بیت کوین به وجود 
می آید، بلاک چین به عنوان یک زیر ساخت اعتماد، می تواند 
مشکل شفافیت در معاملات و تبانی را حل کند؛ از این رو 

فناوری بخشی از راه حل است.
کمیجانی عنوان کرد: کاربرد فناوری برای نظارت، مستلزم 
تعامل و همگامی توامان کسب و کار مقام ناظر است و دو 

جنبه باید در نظر گرفته شود: اولًا مقام ناظر باید خطوط و 
محصول  یا  خدمت  ارایه  و  فناوری  کاربست  چارچوب های 
جدید را به روشنی و با شفافیت مشخص کند؛ ثانیاً مقام ناظر 
باید به عنوان عضوی از نظامی فناوری محور، خود در ایجاد 

زیرساخت ها و سامانه های محوری پیشگام باشد.
قائم مقام بانک مرکزی همچنین به توضیح درباره نحوه تدوین 
بانک  توسط  که  مختلفی  توسعه سامانه های  و  چارچوب ها 
مرکزی رونمایی شده اند، پرداخت و گفت: انتشار پیش نویس 
سیاستنامه بانک مرکزی در خصوص رمز ارزها، برقراری نظام 
هویت سنجی افراد در پرداخت های غیر حضوری با استفاده از 
اتصال کارت ها به شماره تلفن همراه و کد ملی، تدوین و انتشار 
استاندارد جدید پرداخت های کارتی مبتنی بر EMV، معرفی 
از فناوری زنجیره بلاک و  با استفاده  بستر توسعه محصول 
راه اندازی سامانه سپند به عنوان زیر ساخت برداشت مستقیم، 
مواردی هستند که پس از زحمات چند ساله در این فاصله به 

بهره برداری رسیده اند.

مدیرعامل ایمیدرو:

بیشاز40درصدفولادتولیدیکشورصادرمیشود
قائم مقام بانک مرکزی  مطرح کرد

موفقیتمحدودکردنتراکنشهایبانکیدرکاهشالتهاباتارزی

قیمت دلار حالا برای چهارمین هفته متوالی افزایش یافته و در 
آستانه 12 هزار تومان ایستاده است.

 افزایش قیمت ارز در روزهای گذشته سبب شده است قیمت 
کالاهای مرتبط با ارز در بازار نیز افزایشی آنی را شاهد باشد. سکه 
و طلا از جمله اقلامی هستند که در روزهای اخیر با افزایش قیمت 

روبرو بودند.
* دلیل افزایش قیمت ها چیست؟

 اگر در فردوسی و سبزه میدان از دلالان و صرافان این سئوال 
را بپرسید که دلیل افزایش قیمت دلار چیست؟ تقویم را نشان 
می دهند و تاکید دارند بخشی از رشد قیمت ها ناشی از تقاضای 
فصلی در ایران است.  حواله ها در حال نقد شدن است، تقاضای 
بازار افزایش می یابد، متقاضیان سفرهای نوروزی کم کم اماده 
خرید ارز مورد نیاز می شوند و بالاخره پایان سال همواره با افزایش 
تقاضا و قیمت ارز همراه است.  این اما همه ماجرا نیست. بازار ایران 
در شرایط کنونی نه بازاری عادی که بازاری با ملاحظات خاص بانک 

مرکزی در داخل و شرایط تحریمی تحمیلی از سوی خارج است.
 سیزده آبان ماه دور دوم تحریم های آمریکا علیه ایران به مرحله 
اجرا گذاشته شد. پیش از این اما دلار رکوردهای عجیب و غریبی را 
شکسته بود و بانک مرکزی با ورود به میدان در تلاش بود از افزایش 

قیمت ها پیشگیری کند.
 یکی از صرافان منطقه فردوسی در پاسخ به این سئوال که چرا دلار 
گران می شود؟ گفت: گرانی و ارزانی دلار ناشی از تقاضای فصلی 
است. میزان قیمت بستگی به توازن عرضه و تقاضا دارد، در روزهای 
اخیر تقاضا برای ارز افزایش یافته اما بانک مرکزی هنوز میزان تزریق 
را افزایش نداده است. این نکته سبب می شود قیمت ها روندی 
افزایشی را طی کنند چرا که تقاضای مورد نیاز در هر روز پاسخ 

مناسب را دریافت نمی کند.  وی با تاکید بر اینکه فروش دلار از سوی 
صرافی ها در قالب قوانین ابلاغی بانک مرکزی صورت می گیرد، 
گفت: کسانی که در این قالب ها نمی گنجند از دلالان ارز می خرند.
 او در پاسخ به این سئوال که آیا همچنان تقاضا از سوی سرمایه 
گذاران برای خرید ارز وارد بازار می شود یا خیر؟ گفت: برخی از 

مردم تلاش می کنند نسبت به سرمایه گذاری در این بازار اقدام 
کنند اما نکته مهم این است که خرید ارز چون گذشته آسان نیست 

و حتی خرید از دلالان ریسک دارد.
* کنترل بازار در دست کیست؟

ارز  بازار  بر  را  شدید  کنترلی  گذشته  ماه های  در  مرکزی  بانک 

اعمال کرده است. از برخوردهای پلیسی با دلالان و خریداران و 
فروشندگان ارز گرفته تا رصد دقیق بازار.

 نائب رییس اتاق بازرگانی ایران می گوید نوسانات نرخ ارز نشان 
می دهد بازار در چه وضعیتی است. در حقیقت کنترل و احاطه 
بانک مرکزی بر بازار بالاست و هر زمان بنا به هر دلیلی بانک مرکزی 
تزریق ارز به بازار را کندتر نماید، قیمت ها رو به افزایش می گذارد و در 
چند ساعت حتی چند صد تومان بالا و پایین می رود.  وی با اشاره 
به این وضعیت نتیجه گرفت بازار همچنان وضعیت عادی ندارد و در 

نتیجه به تعادل نرسیده است.
امینی از فعالان بازار طلا و سکه نیز در این خصوص وضعیت 
بازار به خبرنگار ما گفت: در روزهای گذشته روند تزریق ارز کندتر 
شده است، طبیعی است که میزان فروش نفت، میزان ارز ورودی 
به کشور و در نهایت میزان تقاضا برای خرید ارز تعیین کننده است، 
ما به عنوان پاسخ دهندگان به تقاضا شاهد افزایش قیمت ها هستیم 
حالا بانک مرکزی باید پاسخ دهد همزمان با رشد تقاضا تزریق ارز 

را بالا برده یا خیر.
ارز تا چه میزان امکان   وی در پاسخ به این سئوال که قیمت 
افزلیش دارد، گفت: بی تردید این سئوال با توجه به اینکه بازار در 
حالت عادی قرار ندارد، قابل پاسخگویی نیست اما اگر کاهش 
عرضه نسبت به تقاضا ادامه داشته باشد، قیمت ها همچنان بالا 

خواهد رفت.
 بررسی ها نشان می دهد در یک ماه اخیر قیمت دلار از 10 هزار 
و 500 تومان در نیمه دی ماه به حدود 11 هزار و 850 تومان در 
نیمه بهمن رسیده است. این بدان معناست که ارزش پول ملی در 
این یک ماهه حدود 12 درصد کاهش یافته است. سال گذشته نیز 

قیمت ارز در دی ماه رو به افزایش گذاشت.

ارزش پول ملی یک ماهه 12 درصد ریخت

چراقیمتارزروبهافزایشاست؟
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مرتضی فنونی زاده :

همه مسببان فاجعه حذف ایران برکنار شوند
مدافع سابق تیم ملی می گوید مدیران ارشد فدراسیون فوتبال و مربی تیم ملی بعد از 

ناکامی در جام ملت های آسیا باید از مسند مدیریت کنار بروند.
مرتضی فنونی زاده ، درباره عملکرد تیم ملی فوتبال در مرحله نیم نهایی جام ملت های 
آسیا برابر ژاپن، گفت: همیشه گفتم که تیم ملی هنوز با تیم قدرتمند بازی نکرده است. 
همه می گفتند ما خوب بازی کردیم. بازی سخت با عراق بود. این تیم هم ممتاز نیست. 
این بازی زنگ خطری برای آینده بود. بازی های بی کیفیت تیم کی روش با تیم هایی 

مانند ونزوئلا و … باعث شد این اتفاق رخ داد.
او در واکنش به اینکه تیم ملی در این هشت سال، در مسابقاتی مانند جام جهانی 
خیلی خوب کار کرده و باعث خوشحالی مردم شده است گفت: در جام جهانی هم دفاع 
کردیم. ما فوتبال بازی نکردیم. ما دو بر صفر عقب بودیم، همه بازیکنان ما از وسط زمین 
زیر توپ می زدند. بچه ها بی محابا حمله می کردند. ارسال پاس بلند وقتی خوب است 

که طارمی و انصاری فرد داخل زمین باشد. 
مدافع سابق تیم ملی در پاسخ به این سوال که اگر اشتباه خط دفاعی رخ نمی داد، 
شاید ایران برنده بازی با ژاپن می شد، تاکید کرد: اگر اشتباه خط دفاع رخ نمی داد، 
بازی مساوی می شد و با وجود بیرانوند در پنالتی می بردیم. او می توانست تیم ما را به 
فینال ببرد. فنونی زاده درباره تجمع بازیکنان ایران روی سر داور و اشاره وینفرد شفر به 
اینکه چنین حرکتی در مسابقات لیگ برتر ایران به کرات دیده می شود، خاطرنشان 
کرد: یک بار هم نشد که ژاپنی ها روی تصمیم داور اعتراض کنند. آن ها واقعاً در باشگاه 
فرهنگی و ورزشی بازی می کنند. من به عنوان عضو کوچکی از خانواده بزرگ فوتبال 
ملی از هواداران عذر می خواهم. من چنین شرایطی را تجربه کردم. قبلًا در این شرایط 

بودم.
وی اظهار کرد: یک مقدار رسانه ها تیم ملی را بزرگ کردند. مگر چه تیمی را بردیم؟ 
عقیده من این است که مسببان این فاجعه را بیرون بیاندازند. آقای کفاشیان، تاج و 
ساکت را باید بیرون بیاندازند. این ها در این چند سال چه کار کردند؟ از کی روش تا بقیه 
را بیرون بیاندازند. اول مربیان وطنی و بعد مربیان خارجی از جمله برانکو کارگروه تیم 
ملی را تشکیل دهند. فنونی زاده در پاسخ به این سوال که آیا تشکیل کارگروه امکان پذیر 
است، تاکید کرد: مثل انقلاب اسلامی یک شورا تشکیل دهیم که یک مربی خارجی 
بیاوریم. شفر این کاره نیست و پرسپولیسی ها هم برانکو را نمی دهند. می توانیم یک 

مربی خارجی دیگر بیاوریم.

حسین عسگری:

 بازیکنان تیم ملی فکر می کنند داور هم هستند!
ایران فکر  بازیکنان تیم ملی  رئیس اسبق کمیته داوران فدراسیون فوتبال گفت: 

می کنند هم باید بازی کنند هم به جای داور تصمیم بگیرند!
حسین عسگری در مورد شکست ۳ بر صفر ایران مقابل ژاپن گفت: حیف است تیمی 
با این همه هزینه و امکانات حذف شد! سالی ۲ تا ۳ میلیون دلار هزینه کادرفنی بود اما 
به استفاده از کارشناس داوری خبره در کنار تیم اعتقادی نداشتیم. گل اول ژاپن به این 
دلیل به ثمر رسید که بازیکنان تیم ملی خودشان را داور هم می دانند اگر غیر از این بود 

بازیکن تیم ملی به جای تعقیب توپ به سمت داور نمی دوید!
وی افزود: بازیکنان ایران باید این قانون ابتدایی را بدانند که تا وقتی داور سوت نزند 
بازی در جریان است! چرا از یک کارشناس خبر داوری در کنار تیم ملی استفاده نشد؟! 
چرا بازیکن ایران جای داور قضاوت می کند؟! گل دوم ژاپن هم روی پنالتی به دست آمد 

که یک تکل ناشیانه زده شد.
 بازیکن تیم ملی باید بداند در محوطه جریمه چگونه تکل بزند که داور خطای پنالتی 
نگیرد! این را یک کارشناس خبره داوری می تواند به ملی پوشان بگوید. آیا شان فوتبال 
ایران این بود که با این همه هزینه برای تیم ملی ۳ بر صفر از ژاپن ببازیم؟! عسگری 
تصریح کرد: داوران عالی در سطح آسیا داریم و ناظران قوی داوری در سطح قاره داریم 
اما در تیم ملی هیچ کارشناس داوری حضور نداشت. باخت به ژاپن حاصل کم دانشی 
ملی پوشان ایران از داوری بود. الان چه کسی باید پاسخگوی حذف تیم ملی و شکست 

مقابل ژاپن باشد؟

 75 هزار دلار جریمه نقدی و یک بازی محرومیت

AFC پرسپولیس را نقره داغ کرد
کنفدراسیون فوتبال آسیا پرسپولیس را به خاطر تخلفاتش در نیمه نهایی و فینال لیگ 

قهرمانان آسیا ۲018 نقره داغ کرد.
 کمیته انضباطی کنفدراسیون فوتبال آسیا آراء انضباطی جدید خود درباره مسابقات 

لیگ قهرمانان آسیا ۲018 را اعلام کرد که پرسپولیس از سوی AFC نقره داغ شد.
۳ جریمه برای سرخ پوشان درنظر گرفته شد. ابتدا به خاطر سازماندهی نامناسب بازی 
و مسدود شدن پله های عبور و مرور تماشاگران در بازی با السد ۳0 هزار دلار جریمه 
نقدی کرد.  جریمه مشابه برای پرسپولیس در دیدار فینال با کاشیما آنتلرز نیز به همین 
شکل بود یعنی سازمان دهی نامناسب و مسدود شدن راه تماشاگران ۳0 هزار دلار 
جریمه کرد. البته تفاوت این حکم با حکم قبلی برای سرخ پوشان محرومیت یک جلسه 
ای پرسپولیس از حضور هوادارانش در اولین بازی خانگی اش در لیگ قهرمانان آسیا 

سال آینده است. 
کنفدراسیون آسیا همچنین تاکید کرده که این رای تعلیقی است و اگر  هواداران 
پرسپولیس چنین رفتاری را تا دو سال دیگر تکرار کنند، این محرومیت مجددا اعمال 
می شود. جریمه دیگر سرخ پوشان در نوع بلیت فروشی بازی ها بود. AFC به خاطر 
مشکلات موجود در بلیت فروشی 15 هزار دلار جریمه نقدی کرد. اگر این مشکل تکرار 
شود مجددا پرسپولیس با این مبلغ جریمه خواهد شد. این مبلغ نیز ۳0 روز مهلت 
پرداخت دارد. طبق اعلام AFC محرومیت پرسپولیس در اولین بازی خود در آسیا به 
روز 1۴ اسفند بر می گردد. پرسپولیس در این مسابقه در ورزشگاه آزادی به مصاف برنده 

بازی النصر با پیروز دیدار پاختاکور ازبکستان - نیروی هوایی عراق می رود.

رئیس فدراسیون کلمبیا: 

کی روش سرمربی ما می شود
رئیس فدراسیون فوتبال کلمبیا از توافق نهایی با کی روش، سرمربی تیم ملی ایران 

خبر داد.
رامون خسرون، رئیس فدراسیون فوتبال کلمبیا در مصاحبه با رسانه های این کشور 
درباره توافق نهایی با کارلوس کی روش این طور گفت: ما برنامه ریزی کردیم که کی 
روش سرمربی تیم ملی کلمبیا شود. ما مذاکرات پیشرفته خوبی انجام دادیم. در این 
مذاکرات به توافق نیز رسیدیم. او درخواست کرده بود تا پایان جام ملت های آسیا صبر 
کنیم. رئیس فدراسیون کلمبیا درباره اینکه کی روش شناختی از فوتبال آمریکای جنوبی 
ندارد گفت: هر اسمی به تیم ملی کلمبیا بیاید قابل بررسی است. اما شما باید رزومه 
فوتبالی کی روش را بدانید.  او کارنامه ای پربار دارد. او در آمریکای جنوبی کار نکرده 
است اما او در آمریکا، رئال مادرید  و ۴ بار در جام جهانی حضور پیدا کرده است. صبحت 
کردن درباره اینکه او از فوتبال آمریکای جنوبی شناخت ندارد، مرا شگفت زده کرد. 
چطور این ممکن است درحالی او پرتغالی است و آنها جزو مردمان لاتین به شمار می 
آیند. خسرون درباره مدت قرارداد سرمربی جدید کلمبیا گفت: ما قصد دارم قراردادی ۴ 

ساله امضا کنیم تا برای جام جهانی ۲0۲۲ و کوپا آمریکا آماده شویم.

زیدان، مورینیو و کلینزمن در صف مذاکره با 
ایران!

تنها دو روز بعد از شکست تیم ملی فوتبال ایران در نیمه نهایی جام ملت های آسیا و 
در حالی که تیم ملی به ایران برنگشته است، مدیر روابط عمومی وزارت ورزش نام های 

بزرگی را برای جانشینی کارلوس کی روش در تیم ملی مطرح کرد.
تیم ملی فوتبال ایران روز دوشنبه در دیدار نیمه نهایی جام ملت های آسیا با نتیجه ۳ 
بر صفر برابر ژاپن شکست خورد و از چرخه این رقابت ها کنار رفت. کارلوس کی روش 
نیز در نشست خبری پس از این بازی به طور تلویحی اعلام کرد که این پایان راه است. 
او در رختکن نیز با بازیکنان تیم ملی خداحافظی کرد. حالا کمتر از ۴8ساعت پس از 
این شکست و در میان گمان زنی ها درباره سرنوشت سرمربی آینده تیم ملی ایران، مدیر 
روابط عمومی وزارت ورزش در توئیتی از مذاکره با مربیانی مثل زیدان، مورینیو وکلینزمن 
برای جانشینی کی روش خبر داده است. او نوشته است: "باشکوه تر طلوع می کنیم! 
بزرگان مربیگری فوتبال جهان در صف مذاکره برای فوتبال ایران. زیدان. کلینزمن. 
مورینیو. " فدراسیون فوتبال تاکنون درباره سرنوشت کی روش و سرمربی آینده تیم ملی 
اظهارنظری نکرده است. این گزینه ها در حالی مطرح شده اند که مورینیو و زیدان سابقه 
مربیگری در تیم های ملی را ندارند و کلینزمن هم زمانی که سرمربی تیم ملی آمریکا بود 

از کار برکنار شد.
 

قوچان نژاد رسما به سیدنی پیوست
مهاجم سابق تیم ملی فوتبال ایران با امضای قرارادی قرضی به تیم سیدنی پیوست.

به گزارش ایسنا و به نقل از دیلی میل، رضا قوچان نژاد مهاجم ۳1 ساله سابق تیم ملی 
فوتبال ایران با امضای قراردادی قرضی به تیم سیدنی استرالیا پیوست. 

در همین رابطه "گوچی" گفت: خیلی خوشحالم به تیم سیدنی در استرالیا پیوستم و 
می توانم فوتبالم را در این تیم سپری کنم.  باعث افتخار است که به موفق ترین تیم فوتبال 
استرالیا رفتم و می توانم در این لیگ در کنار بهترین ها بازی کنم و فرصت بازی در لیگ 
قهرمانان را نیز به دست بیاورم.رضا قوچان نژاد که در تیم آپوئل نیکوزیا بازی می کند، به 

صورت قرضی تا پایان فصل به سیدنی رفته است.

داریوش مصطفوی:

 »بی اخلاقی« تنها حاصل کی روش برای فوتبال ایران بود
و  اخلاقی  بی  ایران گفت:  فوتبال  فدراسیون  اسبق  رئیس 
پرخاشگری تنها حاصل حضور هشت ساله کارلوس کی روش 

در تیم ملی بود.
داریوش مصطفوی در خصوص حذف تیم ملی فوتبال ایران از 
جام ملت های آسیا گفت: از نظر فنی تیم ملی هیچ نکته مثبتی 
نداشت که امروز بخواهیم به آنها اشاره کنیم و با استناد به آنها 

دلایل باخت تیم ملی را بررسی کنیم.
وی ادامه داد: سئوال اصلی من پس از شکست بسیار بد از 
حامیان کی روش این است که او برای فوتبال ایران چه کاری 
انجام داده که هنوز هم دست از حمایت برنمی دارید و ذهن 

های خود را روی واقعیت بسته اید؟
بازیکن اسبق تیم ملی فوتبال ایران گفت: هیچ یک از منتقدان 
کی روش با او پدرکشتگی ندارند و اگر از ابتدا انتقاداتی را مطرح 

کردند فقط برای برطرف کردن نواقص بود. 
* کیفیت فنی تیم ملی بسیار پایین بود

وی تصریح کرد: مردم ایران فوتبال را بسیار خوب می فهمند و 
اگر بازی با ژاپن را که تنها بازی حساس ایران در جام ملت ها بود 
بررسی کنیم متوجه فوتبال بسیار سطح پایین تیم ملی خواهیم 

شد. هیچ برنامه ای برای پیروزی مقابل ژاپن نداشتیم. 
رئیس اسبق فدراسیون فوتبال با اشاره به صعود تیم ملی به 
نیمه نهایی جام ملت های آسیا اظهار داشت: رسیدن به این 
مرحله از مسابقات صعود کار بزرگی نبود. تیم های باشگاهی 
ما هم توان پیروزی مقابل حریفانی چون، یمن، عمان، ویتنام 

و چین را داشتند. 
* بازیکنان تیم ملی فقط ظاهر حرفه ای دارند

وی با انتقاد از بازیکنان تیم ملی فوتبال ایران گفت: بازیکنان 
ما لباس پوشیدن و رسیدن به وضعیت ظاهری خود را به خوبی 
از بازیکنان اروپایی یاد گرفته اند اما فقط ظاهر حرفه ای دارند 

و کیفیت فوتبال شان در سطح مدارس مقطع دبستان است.
مصطفوی افزود: اطمینان داشته باشید اگر به جای کی روش 
از مربیان داخلی با هزینه بسیار کمتری بهره می بردیم امروز 

نتایج بهتری کسب کرده بودیم. 
وی ضمن حمایت از مهدی تاج تصریح کرد: او به عنوان رئیس 
فدراسیون فوتبال هر کاری که توانست برای حمایت از تیم ملی 

انجام داد و در نتایج تقصیری نداشت. 
* مقابل ژاپن اخلاق را باختیم

مصطفوی با اشاره برخوردهای خشن بازیکنان تیم ملی در 
دیدار مقابل ژاپن گفت: تیم ملی در کنار واگذار کردن نتیجه 

مسابقه از نظر اخلاقی هم بازنده بزرگی بود. 
بازیکن اسبق تیم ملی فوتبال ایران در گفت و گو با ایرنا در 
رابطه تفاوت عملکرد تیم ملی در جام جهانی و جام ملت ها 
تصریح کرد: در هر ۲ تورنمنت ناکام بودیم. سرمربی تیم ملی 
تنها سیستمی را که به خوبی ارائه می کند دفاع اتوبوسی است 
و هیچگاه پس از خوردن گل برنامه ای برای جبران آن ندارد. 
مطمئن باشید اگر در مقابل عمان هم درخشش بیرانوند نبود 

بازنده بازی بودیم. 
وی افزود: مگر می شود تیمی که به نیمه نهایی جام ملت ها 
رسیده هیچ برنامه ای برای رسیدن به گل و جبران آن نداشته 
باشد؟ سئوال من از حامیان کی روش این است که او پس از 

هشت سال چه نکته مثبتی به فوتبال ایران اضافه کرده است؟
مصطفوی در خصوص برخی اظهارات مبنی بر اینکه با رفتن 

کی روش تیم ملی بی برنامه خواهد شد گفت: واقعا این حرف 
را درک نمی کنم. البته کی روش بداخلاقی را به بهترین شکل 
به بازیکنان یاد داده و آنها هم مانند سرمربی خود فقط به پول 
فکر می کنند و هیچ احترامی حتی برای رئیس فدراسیون قائل 

نیستند. 
* بازیکنان تیم ملی باید جریمه شوند

وی تاکید کرد: بازیکنان تیم ملی حتما باید به خاطر رفتارهای 
بچه گانه مقابل ژاپن جریمه شوند. دنیا روزدوشنبه  ما را به خاطر 
این رفتار تمسخر کرد و امیدوارم برخورد لازم با آنها صورت گیرد. 
رئیس اسبق فدراسیون فوتبال گفت: کسانی که امروز از کی 
روش حمایت می کنند منافعشان به خطر افتاده و با قدرت 
تاکید می کنم برخی از همکاران شما در تلویزیون و رسانه های 

دیگر از طریق کی روش بی ادبی را در فوتبال ایران نشر دادند. 
* پای دلالان برای انتخاب جانشین کی روش باید بریده 

شود
برای  گفت:  روش  کی  جانشین  انتخاب  خصوص  در  وی 
اظهار نظر در این خصوص بسیار زود است و باید این مسئولیت 

را فدراسیون فوتبال واگذار کنیم. آنها باید با گرفتن مشورت 
از استخوان خردکرده های این رشته و بدون دخالت دلالان 

سرمربی آینده تیم ملی را انتخاب کنند. 
پیشکسوت فوتبال ایران افزود: کی روش را دلالان وارد فوتبال 
ایران کردند و حاصل آن وضعیت امروز فوتبال ماست. کی روش 
ثمره کار فدراسیون تاج نبود و انتخاب و ادامه همکاری او مربوط 

به فدراسیون گذشته است. 
* فوتبال ایران به مورینیو نیاز ندارد

خوزه  چون  نفراتی  اسامی  شدن  مطرح  به  واکنش  در  وی 
مورینیو برای هدایت تیم ملی ایران گفت: فوتبال ایران نیاز به 
مربیانی چون مورینیو، کلینزمن، زیدان و یا حتی سرمربی تیم 
ملی مراکش ندارد. باید کسی را برای تیم ملی انتخاب کنیم که 
سطح او با امکانات ما برابر باشد.  مصطفوی تاکید کرد: خارجی 
های کم توقع، با دانش، مودب و موفق در فوتبال ایران فعالیت 
می کنند که بهترین گزینه برای هدایت تیم ملی ایران هستند. 

پیشکسوت فوتبال ایران گفت: مربیان آینده تیم ملی کار 
بسیار دشواری در پیش خواهند داشت زیرا حداقل به ۲ سال 
زمان نیاز دارند تا تنش ها را پاک و ذهنیت بازیکنان را حرفه ای 
کند. بازگشت بازیکنان به سیستم گذشته کار بسیار سختی 

است که امیدوارم این اتفاق رخ دهد. 
مصطفوی خاطرنشان کرد: اگر مسئولان ورزش پولی را که در 
هشت سال گذشته به کی روش پرداخت کرده اند هزینه پایه ها 
می کردند امروز تیم ما قهرمان جام ملت های آسیا می شد و 

حداقل فوتبال ما تا این اندازه بی ادب نشده بود.
* تلخ ترین اتفاقات حاصل کار کی روش است

وی افزود: بازهم تاکید می کنم کی روش تلخ ترین آثار را در 
فوتبال ایران به جا گذاشت و کسانی که از او حمایت می کنند 

احتمالا مربی بزرگ ندیده اند و معنای آن را نمی دانند. 
رئیس اسبق فدراسیون فوتبال گفت: در پایان به عنوان فردی 
که از رده های پایه در تیم ملی باز کرده و رئیس فدراسیون فوتبال 
بوده به مردم ایران می گویم فوتبال ما بدون کی روش و برخلاف 
تصور بازیکنان زنده است و این بازیکنان هستند که بدون کی 
روش می میرند. مطمئن باشید فوتبال ما نفس خواهد کشید و 

بازهم بلند می شود و به اوج باز می گردد.

گزارش: گلی سفیدزاده

دهه چهارم انقلاب اسلامی را باید فصل برداشت ثمره ۳0 سال نخست فعالیت های 
زنان ورزشکار ایران دانست که با عبور از دوران رکود، به مرحله شکوفایی رسیدند و با ثبت 

نخستین های به یادماندنی، تاریخ سازی کردند.
آثار دهه 90 ورزش زنان پررنگ، فراگیر و به اندازه تمام اتفاقات دهه 60 تا 80 است.

در این دوره حضور زنان ورزشکار ایران در بازی های المپیک و پارالمپیک، چشمگیر 
و بیش از هر زمان دیگری طعم نخستین های تاریخ ورزش کشور چشیده شده است. 

نخستین سهمیه المپیک ایران در رشته تنیس و دوومیدانی، کسب ۲ سهمیه المپیک 
و پارالمپیک توسط نخستین بانوی معلول ایرانی، تصاحب نخستین مدال جهانی 
کاراته، کسب اولین مدال طلای تاریخ ووشو، نخستین قهرمانی تیم ملی فوتسال بانوان 
در آسیا و نخستین مدال در تاریخ پارالمپیک و المپیک از جمله دستاوردهای ورزش 

بانوان در این دهه به شمار می رود. 
کسب این عناوین در حالی صورت می گیرد که در این برهه نشان های جهانی و 
آسیایی بیشتری هم به سبد ورزش زنان سرازیر شد. همچنین در رشته های تیمی نظیر 
فوتسال، زنان ۲ بار عنوان قهرمانی جام ملت های آسیا را کسب کرد، به جام  جهانی 
کوچک رفت و تیم های ملی والیبال در رده های مختلف سنی حضور در قهرمانی آسیا 
را تجربه کردند و با خانه تکانی در شطرنج و تصاحب عنوان های نایب قهرمانی رقابت 
های جهانی گرند پری و قهرمانی سریع و برق آسای جهان تاریخ ساز شد. علاوه بر آن با 
راه اندازی رشته های وزنه برداری و کشتی برای بانوان، سرانجام پس از سه دهه درهای 

ورزشگاه های ایران به روی خانواده ها باز شد.
همچنین در این برهه »مصطفی مدبر« مدیرعامل سابق شرکت توسعه و نگهداری 
اماکن ورزشی کشور برای نخستین بار یک زن را برای مدیر مجموعه ورزشی منصوب 
کرد که »آناهیتا شیرودی« فرزند شهید »علی اکبر شیرودی« هم در زمره نخستین مدیر 

مجموعه ورزشی زن ایران قرار گرفت.
در عین حال با حمایت و رایزنی »سیدرضا صالحی امیری« رئیس کمیته ملی المپیک 
و معاونت ورزش زنان وزارت ورزش پس از هشت سال انحلال فدراسیون اسلامی ورزش 
زنان، اکنون فعالیت خود را از سر می گیرد و برای نخستین بار هم زنان حقوقدان ورزشی 
جهان به منظور توسعه علم حقوق ورزشی در ایران به تهران سفر کردند و نخستین بار 
»پرند عزیزی« یک بانوی ایرانی عضو دادگاه بین المللی حکمیت ورزش شد. برای اولین 
بار هم نشست کمیسیون ورزش زنان ۲019 آسیا در سال 98 با حضور صاحب نظران، 

کارشناسان و نمایندگان قاره کهن به میزبانی تهران برگزار می شود.
در ادامه این گزارش به بخشی از افتخارات ورزش زنان در 10 سال چهارم انقلاب 

اشاره می شود.
* دهه چهارم انقلاب 87 تا 97 )2010 تا 2019(

دهه چهارم انقلاب، با تکمیل ساختار وزش زنان و تشکیل معاونت این بخش در 
وزارت ورزش و جوانان همراه شد که به فراخور آن رئیسان گروه زنان استان های کشور 
به معاون مدیرکل ارتقا یافت و با انتصاب مدیران کل زن در استان های کشور و در نهایت 

انتخاب رئیس فدراسیون زن در مجامع انتخاباتی تداوم یافت.
بر این اساس »مرضیه اکبر آبادی« به عنوان نخستین معاون امور ورزش زنان در وزرات 
ورزش و جوانان منصوب شد که پس از وی »رباب شهریان«، »فریبا محمدیان« سکان 
هدایت معاونت را به دست گرفتند و اکنون »زهرا سادات موسوی« سرپرستی این بخش 

را بر عهده دارد.
طی تغییر این فرایند، »فریبا محمدیان« در سال 9۲ با کسب ۳0 رای از مجموع ۴0 
رای به عنوان نخستین رئیس فدراسیون زن برگزیده شد که تا به امروز »فاطمه هاشمی 
« رئیس فدراسیون بیمارهای خاص، »گلنار وکیل گیلانی« رئیس مستعفی فدراسیون 
چوگان و »زهرا اینچه درگاهی« رئیس فدراسیون ژیمناستیک سکاندار چهار فدراسیون 

از مجموع 51 فدراسیون هستند.
با این روند رو به رشد اعتبارات ورزش زنان هم افزایش یافت. 50 درصد اعتبارات 
ورزش همگانی و فرهنگی، حداقل ۳0 درصد از اعتبارات ورزش قهرمانی بر اساس 

آمایش و 100 درصد اعتبارات ورزش زنان به این قشر اختصاص یافت.
* بیش از 10 هزار سفر ورزشی و کسب سه هزار و 465 مدال

در عین حال شمار رشته های ورزشی از ۴۲ به ۴9 رشته و تعداد ورزشکاران زن با رشد 
۲ برابری به 1۴0هزار نفر رسید و بخش همگانی هم به 667 هزار و 600 نفر افزایش 

یافت.
با این رویکرد بیش از 10هزار سفر ورزشی در این 10 سال برای حضور در رقابت های 
آسیایی، المپیکی و جهانی انجام شد که ثمره آن کسب سه هزار و ۴65 مدال )طلا، 

نقره و برنز( است.
* افزایش رشته های مدال آور و کسب نخستین طلا در اینچئون

اما زنان ورزشکار ایران برای نخستین بار با ترکیب 88 نفر برای سومین بار به بازی های 
آسیایی ۲010 گوانگژو چین راه یافتند که سهم رشته های مدال آور به 6 رشته کبدی، 

کاراته، ووشو، قایقرانی، تیراندازی و تکواندو رسید و در مجموع 1۴ نشان کسب شد.
این موفقیت باعث شد، بانوان ورزشکار برای نخستین بار در بازی های آسیایی ۲01۴ 
اینچئون ۲ مدال طلای ارزشمند کسب کنند. »نجمه خدمتی« در تیراندازی و »حمیده 
عباسعلی« در کاراته و طلایی ایران در این بازی های بودند. البته عباسعلی اولین لژیونر 
کاراته کار زن ایرانی به شمار می ورد که در تیم های »الیرموک«کویت و »الهلال« امارات 
حضور داشته است. او طلای مسابقات باشگاهی آسیا را با تیم کویتی در ۲01۴ کسب 

کرد.
حال با اضافه شدن رشته تیراندازی در این دوره از بازی ها، شمار رشته های مدال آور 
به هفت رشته افزایش یافت و با این اتفاق تعداد مدال های زنان هم به 16 نشان رسید.

* کسب نخستین طلای تیمی در جاکارتا
اما معرفی چهره های زنان ورزشکار به همین جا ختم نشد و در بازی آسیایی ۲018 
جاکارتا هم تحولات رو به رشدی رخ داد. بانوان ورزش ایران در حالی امسال به 16 مدال 
مختلف رسیدند که 98 ورزشکار زن در این رویداد اعزام شدند و کبدی بانوان با برتری 
تاریخی برابر هند در فینال، موفق شد برای نخستین بار مدال طلای بازی های آسیایی 

را شکار کرده و اولین طلای تیمی زنان ایران را در این آوردگاه بزرگ به ثبت برساند.
»زهرا کیانی« ووشوکار جوان ایران هم در 19 سالگی موفق به کسب مدال نقره در 
بخش تالو شد. وی نخستین بانوی ووشوکار این رشته است که در تالو )اجرای فرم( به 

چنین نشانی دست می یابد.
* انتخاب نخستین نماینده سرپرست زن کاروان بازی های آسیایی

همچنین با انتخاب »مهین فرهادی زاد« به عنوان نماینده سرپرست کاروان بازی های 
آسیایی، برای نخستین بار رکورد جدیدی در تاریخ ورزش بانوان کشورمان ثبت شد.

در مجموع سه دوره حضور در بازی های آسیایی؛ ۴7 نشان و سه هزار و ۴18 مدال در 
عرصه های بین المللی برای ایران تصاحب شد.
* اوج درخشش ورزش زنان در المپیک ریو

در بازی های المپیک هم در ۲ دوره ۲010 لندن و ۲016 ریو 17 سهمیه کسب شد. 
اما خیز بلند زنان ورزشکار ایران تاکنون کسب 9 سهمیه در بازیهای المپیک ۲016 ریو 
بود که نه تنها رکورد لندن، بلکه رکورددار بیشترین کسب سهمیه از آتلانتا تا ریو را به 
خود اختصاص داده اند. در المپیک ۲01۲ لندن، هشت سهمیه توسط » زهرا دهقان« 
در تیروکمان، » آرزو حکیمی« و » سولماز عباسی« در قایقرانی، »ندا شهسواری« در 
پینگ پنگ، »سوسن حاجی پور« در تکواندو، »مه لقا جام بزرگ« و »الهه احمدی« در 
تیراندازی و » لیلا رجبی« در دوومیدانی بدون وایلد کارت کسب شده بود، اما مدالی 

برای ایران کسب نشد.
حال بازیهای المپیک ۲016 ریو اوج درخشش زنان ورزشکار بود که »کیمیا علیزاده« 
بانوی تکواندوی ایران با کسب نخستین مدال در تاریخ المپیک ورزش زنان با افتخار 
پرچم ایران را به اهتزار در آورد و به عنوان دومین پرچمدار کاروان ایران در بازی های 
آسیایی ۲018 اندونزی برگزیده شد. اما به دلیل آسیب دیدگی وی یک بانوی دیگر 

پرچمدار کاروان ورزشی کشورمان شد.
* کسب 29 سهمیه پارالمپیک در دهه 90

اما در بخش زنان ورزشکار معلول ۲9 سهمیه پارالمپیک در ۲ دروه کسب شده است 

که اولین مدال ورزش زنان ایران در پارالمپیک با طلای »زهرا نعمتی«، در بازی های 
۲01۲ لندن رقم خورد. وی بانوی اول ورزش ایران در المپیک و پارالمپیک به حساب 
می آید، زیرا تنها ورزشکاری است که موفق به اخذ کسب سهمیه ریو در هر ۲ بازی های 

المپیک و نخستین پرچمدار زن ورزشکار معلول در المپیک ریو شد. 
* بانوان طلایی معلول ایران 

در همین رویداد »ساره جوانمردی« در تفنگ بادی 10 متر صاحب گردن آویز برنز 
شد و مدال برنز تیمی در رشته تیراندازی با کمان پارالمپیک نیز به بانوان ایران رسید. 
تا اینکه بانوی ورزشکار شیرازی برای نخستین بار نام خود را، با تصاحب ۲ نشان طلای 

پارالمپیک ریو در تاریخ ورزش ایران جاودانه کرد.
* کسب 243 مدال زنان ورزشکار معلول 

در این دهه »راضیه شیرمحمدی« کماندار و »مرضیه صدقی« دونده معلول نخستین 
طلای تاریخ پاراآسیایی کشورمان را در سال ۲010 ثبت کرده اند. آنان با این کار خود 
نشان دادند زنان ورزشکار معلول می توانند همپای ورزشکاران سالم در عرصه های 

جهانی و المپیکی به خوبی ظاهر شوند.
* سه سکوی پاراآسیایی در انحصار ایران

همچنین ایران برای نخستین بار 6 شطرنجباز زن را به بازی های ۲018 جاکارتا اعزام 
کرد و با تصاحب هر سه سکوی آسیا توسط بانوان شطرنجباز کشورمان برای اولین بار 
شگفتی ساز شد که در مجموع ۲۴۳ نشان توسط زنان ورزشکار معلول در عرصه های 

بین المللی بدست آمد.
* کسب 52 کرسی بین المللی

اما شمار کرسی های بین المللی در این دهه به 5۲ کرسی و تصدی گری مدیریت زنان 
در ورزش با افزایش ۲ برابری به 7۲8 نفر رسید.

در این مقطع تعداد اماکن ورزشی ویژه زنان به ۴۴0 سالن ورزشی و باشگاه های 
ورزشی به سه هزار و 5۲0 باشگاه افزایش یافت. اکنون شمار باشگاه های دومنظوره 

زنان و مردان به 9 هزار و 10 باشگاه رسید.
* کاهش داوران زن در دهه چهارم انقلاب

تعداد مربیان زن ورزشی در دهه 90 به 7۲۳ هزار مربی رسید اما شمار داوران زن 
ورزشی در سطح ملی و بین المللی به در مقایسه با دهه دوم و سوم انقلاب به چهار هزار 
و 500 داور کاهش یافت. در دهه دوم هشت هزار و ۲97 داور و در دهه سوم 65 هزار و 

۴۲۴ داور فعالیت داشتند.
در مجموع پیشرفت ورزش بانوان با حضور فعال آنها در عرصه های آسیایی و بین 
المللی با حجاب اسلامی از موفقیت های ورزش ایران در ۴0 سال اخیر محسوب می 
شود. در پایان ذکر این نکته نیز ضروریست که برای دورخیز ورزش زنان در آینده نزدیک 
ضمن برطرف کردن برخی چالش های موجود، باید خلاقیت های تازه تری در راستای 
شتاب تقویت دیپلماسی ورزشی با بهره گیری از همه ظرفیت های موجود در ورزش 

کشور به منصه ظهور رساند تا درهای توسعه یکی پس از دیگری گشوده شود. 

نگاهی به ۴0 سالگی ورزش زنان 

دهه چهارم انقلاب، شکوفایی ورزش بانوان

سرمربی اسبق تیم ملی کشورمان گفت: آقایان تاج، کفاشیان و 
فردوسی پور به فوتبال خیانت کردند و آنها باعث شدند که کی روش 

بگونه دیگری شود.
 امیر قلعه نویی سرمربی تیم فوتبال سپاهان در خصوص حذف 
تیم ملی کشورمان از جام ملت های آسیا گفت: به هر حال اتفاقی 
که رخ داد برای هر تیمی رخ می دهد و نمی توان گفت که بارسلونا 
هم ۳0 بازی به یک شکل به میدان می رود. دیروز روز خوب ژاپن بود 
اما اگر شما بازی های قبلی تیم ژاپن را ببینید، متوجه می شوید که 
این تیم یک تیم معمولی بود. باید آسیب شناسی کرد و این یک بازی 
را ملاک قرار نداد. رئال مادرید هم در زمین خودش سه گل خورد، 
شاید اگر توپ سردار آزمون گل می شد الان این حرف ها مطرح 

نمی شد و سؤالات هم به گونه ای دیگر بود.
برای  این سوال که دستاورد 8 ساله کی روش  به  پاسخ  در  وی 
آقایان به فوتبال ما خیانت کردند،  ایران چه بوده، افزود:  فوتبال 
فوتبال  به  رفقایشان  بقیه  و  فردوسی پور  کفاشیان،  تاج،  آقایان 
ایران خیانت کردند و کی روش دیگری برای ما ساختند کی روش 
توانایی های زیادی داشت و ما می توانستیم از توانایی های فنی او 
به مراتب استفاده کنیم اما او هم ما را به خوبی شناخت و به فضایی 
رفت که می خواست . مرگ فوتبال ما زمانی بود که علیرضا اسدی از 
فدراسیون رفت. مرگ فوتبال ما زمانی بود که علی کریمی و مجید 
صالح را از تیم ملی کنار گذاشتیم. من به کی روش خرده نمی گیرم 

چرا که امثال فردوسی پور کی روش را برای ما اینطور جا انداختند.
صحبت  ورزشی  تهران  رادیویی  برنامه  با  که  سپاهان  سرمربی 
می کرد، افزود: فردوسی پور به فوتبال ایران خدمت نکرد؛ به جان دو 
فرزندم او فوتبال ایران را نابود کرد. من بحث فنی می کنم و درباره 
مسائل دیگر حرف نمی زنم. ما می توانستیم از کی روش و دانش 
فنی او استفاده دیگری کنیم، با بودجه ای که هزینه کردیم می شد 

این کار را انجام داد من کاری به قرارداد کی روش ندارم، در بحث 
فنی کی روش حرف ندارد چون او مربی رزومه داری است اما هر 
کاری دلش خواست اینجا کرد. چرا او وقتی یمن را برد علیه برانکو 
حرف زد؟ آیا اگر آقایان دادکان یا مصطفوی رئیس فدراسیون بودند 
او این طور صحبت می کرد؟ ما نباید بگوییم چرا باختیم بلکه ما 8 
سال قبل باختیم. ما زمانی باختیم که اجازه دادیم به همه توهین 
شود و تیم رسانه ایش هم از او حمایت کرد. من به او خرده نمی گیرم 
بلکه مدیران و فردوسی پور موجب شدند که او این کارها را انجام 

دهد.
سرمربی اسبق تیم ملی در پاسخ به سوال مجری برنامه که گفته 
بود فدراسیون فوتبال درگیر مسائلی نظیر بازنشستگی بود و کمتر 

به تیم ملی توجه شد اظهار داشت: این حرف ها درست نیست و 
به مردم دروغ نگوییم، تیم ملی زمین خوب داشت، پاداش خوب 
داشت، پرواز خوب داشت و بحث بازنشستگی اصلًا در میان نیست. 
نباید صورت مسئله را پاک کرد. ما اگر در کشورمان مدیران لایق 
داشتیم دلار 18 هزار تومان نمی شد وبرنمی گشت. همه چیز ما به 
هم می آید. نباید دو تیم ملی سر یک زمین تمرین با هم دعوا کنند و 
نباید سر یک ساختمان با هم درگیر شوند. آیا باید به استیلی توهین 

می شد؟
وی ادامه داد: باید واقعیت ها را گفت؛ همان تیم رسانه ای و مدیران 
کاری کردند که کی روش به جای اینکه تمرکزش روی فوتبال باشد 
دنبال ساختمان باشد و این ساختمان ساختن خدمت به فوتبال 

ایران نیست. به قول استاد اقبالی ما باید از پایه شروع می کردیم. 
کی روش مربی بزرگی است و ما در این 8 سال باید 80 سال از او 
درست استفاده می کردیم. کی روش متوجه شد که ما چطور هستیم 
و او هم در این راه افتاد و دیدیم که دبیرکل عوض کرد، مدیر تیم های 
ملی عوض کرد و حتی بازیکنان تیم ملی را در امارات بیرون ریخت.
آیا اگر دادکان و مصطفوی بودند این اتفاق می افتاد؟ حتی فرگوسن 
سرمربی تیم ملی بود این اتفاق می افتاد؟ 90 درصد به نظرم تیم 

مدیریتی و حامیان او باعث این اتفاق شدند.
قلعه نویی در پاسخ به این سوال که بعد از کی روش وضعیت فوتبال 
ایران چه خواهد شد، تصریح کرد: آن زمان که ما به فنلاند رفتیم تا 
در یک دوره حاضر باشیم کشورهای اسکاندیناوی برای سال ۲0۲0 
برنامه ریزی داشتند و فکر می کنم حدود 1۲، 1۳ سال قبل بود اما 
در مملکت ما این اتفاق وجود دارد؟  شما ببینید تیم های بانک ملی، 
راه آهن که 100 بازیکن ملی داشت، شاهین، دارایی، تهران جوان، 
ملوان ، برق شیراز و ... کجا هستند؟ در فوتبال ما برنامه ریزی نیست 
و تا قبل از اینکه وزارت ورزش وزیر داشته باشد و به صورت سازمان 
تربیت بدنی اداره می شد حیاط خلوت آقایان بود که هر کسی در 
انتخابات حمایت می کرد اما پست نمی گرفت او را به تربیت بدنی 

می فرستادند و شاید فقط آقای هاشمی طبا خیلی خوب کار کرد.
قلعه نویی افزود: مربی تیم ملی انگلیس که ایتالیایی بود ۴ گل از 
آرژانتین خورد اما فدراسیون انگلیس از او حمایت کرد چون برنامه 
داشت اما در کشور ما برنامه ریزی در سطح مدیران نیست چه برسد 
به ورزش و فوتبال. رئیس فدارسیون فوتبال بعد از رئیس جمهوری 
بیشترین تریبون را دارد اما ما اینجا هر روز دعوا داریم من 8 سال یک 
تنه با کسانی که اسم آنها را بردم جنگیدم و به من همین افراد حمله 
کردند اما خوشحالم که وظیفه ملی ام را انجام دادم چرا باید دو تیم 

امید و تیم ملی با هم بر سر زمین تمرین دعوا کنند؟

از کارلوس به اندازه 80 سال باید استفاده می کردیم

قلعه نویی: تاج و فردوسی پور به فوتبال خیانت کردند
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علمی و سلامت 

مبتلایان به آلرژی چه غذاهایی بخورند و چه 
غذاهایی نخورند؟

عوامل آلرژی زا بسیار متنوعند. دربرخی مناطق گرده افشانی گیاهان در اوایل بهار 
صورت می گیرد، بنابراین در این مناطق، آلرژی فصلی نیز در همان زمان آغاز می شود. 
ممکن است در برخی مناطق به دلیل آب و هوای منطقه و نوع گیاهان محیط، در پاییز 
علایم آلرژی بروز کند. آلرژی فصلی اغلب با آبریزش بینی و چشم، تنگی نفس، عطسه، 

سرفه، قرمزی چشم ها، خارش، کهیر و علایم دیگر همراه است.
آلرژی در واقع عکس العمل شدید سیستم ایمنی، هنگام ورود یک ماده خارجی به بدن 
است. ورود مواد آلرژن به بدن موجب افزایش ترشح هیستامین می شود. هیستامین ماده 
ترشحی درون ریزی است که با تحریک اعصاب، پیام را در سراسر بدن منتشر کرده و موجب 
تحریک و برانگیختگی سیستم ایمنی می شود. تنها راه درمان آلرژی دوری از ماده آلرژی 
زاست. درمان های دارویی تنها علایم آلرژی را کنترل کرده و درمان قطعی به شمار نمی 
روند.در ادامه این مطلب به ارتباط آلرژی های فصلی با غذا می پردازیم. خوب است بدانید 
که بسیاری از غذاها ممکن است فقط تشدید کننده آلرژی باشند نه ایجاد کننده آن، یا 

اینکه برعکس برخی مواد غذایی باعث کاهش علایم آلرژی فصلی شوند نه درمان آن.
غذاهایی که آلرژی را تشدید می کنند

افراد مبتلا به آلرژی گرده گل ها و گیاهان ممکن است با مصرف میوه و سبزی تازه، دچار 
خارش و تورم در ناحیه لب ها، زبان، گلو و سقف دهان شوند. شدت علایم در افراد مختلف 
متغیر است و معمولًا خطرناک نیست، اما ممکن است به ندرت واکنش های آنافیلاکسی 
)علایم شدید آلرژی که می تواند منجر به مرگ گردد( را باعث شود. معمولًا میوه ها و 
سبزیجات پخته توسط این افراد بهتر تحمل می شوند. از جمله میوه و سبزی هایی که 
ممکن است آلرژی فصلی را در این افراد تشدید کنند و باعث خارش و تورم دهانی شوند 
عبارتند از سیب، هویج، کرفس، گوجه فرنگی، فندق، خربزه، موز، گیلاس، زردآلو و هلو. 

عدم مصرف یا مصرف کمتر این مواد شرایط بیمار را بهبود می بخشد.
غذاهای ضد آلرژی

مصرف برخی از مواد غذایی باعث تقویت و بهبود عملکرد سیستم ایمنی در مقابل آلرژی 
فصلی می شود.

غذاهای پر فیبر و ماست بخورید
طبق یافته های محققان دانشگاه میشیگان حفظ تعادل میکروبی روده افراد را در مقابل 
آلرژی فصلی و آسم محفاظت می کند. برای حفظ تعادل میکروبی دستگاه گوارش از 
غذاهای غنی از فیبر نظیر میوه ها، سبزیجات، غلات سبوس دار و مغزها استفاده کنید. 

ماست یکی دیگر از مواد غذایی مفید بر علیه آلرژی است.
مطالعه بر روی 120 فرد بزرگسال توسط محققان دانشگاه کالیفرنیا نشان داد که مصرف 
180 گرم ماست در روز، تعداد روزهایی که افراد دچار تب یونجه می شدند را کاهش داد، 

همچنین این افراد علایم آلرژیک کمتری را تجربه کردند.
چای سبز بنوشید

طبق یافته های محققان ژاپنی، چای سبز به دلیل داشتن متیلات اپی گالوکاتچین گالات 
)EGCG( می تواند خواص ضد آلرژیک داشته باشد، لذا مصرف روزانه آن توسط محققان 

توصیه شده است.
اسیدهای چرب اُمگا-3 مصرف کنید

مطالعات نشان داده است که مصرف اسیدهای چرب امگا-3 می تواند بدن را علیه تولید 
بالای برخی آنتی بادی هایی که آلرژی را تشدید می کنند، محافظت نماید. علاوه بر این، 
امگا-3 خواص ضد التهابی نیز دارد که شدت علائم آلرژیک را کاهش می دهد. ماهی به 
خصوص انواع چرب آن، منبع غنی اسیدهای چرب امگا-3 است. علاوه بر ماهی های 

چرب، گردو و تخم کتان هم از منابع خوب، امگا 3 هستند.
 

پیشگیری از آلزایمر با کاهش فشار خون
کاهش فشار خون می تواند خطر ابتلاء به بیماری آلزایمر را حدود یک پنجم کاهش دهد.
به گزارش ایسنا، متخصصان علوم پزشکی در آمریکا با مطالعه روی بیش از ۹000 نفر 
دریافتند زمانی که میزان فشار خون از آنچه به طور طبیعی توصیه می شود پایین تر باشد 

احتمال ابتلاء به مشکلات حافظه به طور قابل توجهی کاهش پیدا می کند.
در این مطالعه مشخص شد شرکت کنندگانی که رقم بالاییِ فشار خون )سیستول( آنان 
به جای 1۴ عدد 12 باشد حدود 1۹ درصد کمتر در معرض ابتلاء به اختلال شناختی 
خفیف هستند. همچنین در اسکن های مغزی این افراد نشانه های کمتری از آسیب 
دیدگی مشاهده شد. بر اساس مطالعات متخصصان آمریکایی، بیش از نیمی از افراد بالای 
۵0 سال و بیش از سه چهارم از افراد بالای ۶۵ سال دچار عارضه فشار خون بالا می شوند. 
در سن 80 سالگی حدود یک ششم از افراد به بیماری زوال عقل دچار می شوند. به گفته 
متخصصان بالا بودن فشار خون علاوه بر آنکه فاکتور خطرزایی برای زوال عقل به حساب 
می آید عامل ابتلاء به بیماری های جسمی دیگر نیز هست. همچنین کنترل فشار خون 
می تواند فواید متعددی برای سلامت داشته باشد. به گزارش روزنامه تلگراف، متخصصان 
در این بررسی اظهار داشتند: درمان فشار خون بالا و کنترل آن به کاهش خطر مشکلات 

مرتبط با از دست دادن قدرت حافظه کمک می کند.

میوه به علاوه بر مزه مطبوع دارای ویتامین C، روی، پتاسیم، مس، آهن و فیبر رژیمی 
می باشد.

به )Quince( میوه ای زردرنگ و مربای به در بین ایرانیان مورد اقبال است که سلامت 
دات لایف به دلیل خواص مربای به، مربای به کم شکر را برای سفره صبحانه پیشنهاد 
می کند. به در کتب طب سنتی ایران با نام »سفرجل« آورده شده است و جهت تقویت 
قلب و مغز مفید می باشد. فواید میوه ی به، مقوی قلب، معده و اعصاب است و دمنوش به 
نوشیدنی بسیار مناسب برای پاییز و زمستان است. از دانه های میوه به در سرماخوردگی 

و گلودرد استفاده می کنند.
خواص کلی و نحوه مصرف به عبارت است از:

مقوی اما دیرهضم است. هم مصرف خوراکی و هم بوئیدن میوه آن، موجب ایجاد حس 
نشاط و تقویت قلب و مغز می گردد. بوئیدن به موجب رفع حالت تهوع و استفراغ می گردد 
و خوردن به موجب تقویت معده و دهانه ورودی آن شده و از ریفلاکس اسید معده به 
سمت بالا جلوگیری می کند و از بدبویی دهان جلوگیری می کند. میوه به خام دیرهضم 
بوده و به کندی از معده عبور کرده و به شدت موجب یبوست مزاج می گردد اما دمنوش 

به و به پخته این عوارض را ندارد.
میوه به بر اساس اقلیمی که کشت می شود، دارای 3 نوع میوه است:

به شیرین: طبیعت آن در گرمی و سردی، نزدیک به اعتدال است و در ایجاد نشاط و 
تقویت قوای قلبی و مغزی قوی تر از دیگر انواع عمل می کند.

به ترش: دارای طبیعت سرد در درجه اول و خشک در درجه دوم است و در تقویت 
معده، قوی تر از نوع شیرین عمل می کند. عصاره آن در رفع تشنگی و استفراغ مکرر مفید 

است و ادرارآور خوبی نیز هست.
به میخوش: در گرمی و سردی، معتدل و در درجه دوم خشک است. خواص آن مشابه 

دو نوع دیگر است و زیاده روی در مصرف آن موجب بروز سکسکه می گردد.
ترکیبات موجود در به

میوه به علاوه بر مزه مطبوع دارای ویتامین C، روی، پتاسیم، مس، آهن و فیبر رژیمی 
می باشد. علاوه بر این دارای آنتی اکسیدان های مفید برای سلامتی از قبیل کاتچین، 
اپی کاتچین، لیمونن و برخی دیگر از آنتی اکسیدان ها می باشد. خواص دم کرده به و خواص 

به پخته، مشابه خواص دمنوش به می باشد، زیرا ترکیبات موجود در آن ها یکسان است.
خواص به در علم نوین

پیشگیری از سرطان: ترکیبات آنتی اکسیدانی موجود در به می تواند مواد مضر موجود 
در بدن به نام رادیکال های آزاد را بی اثر کند. این ویژگی می تواند به تقسیم و تمایز سلول ها 

در جهت صحیح کمک کند و از سرطانی شدن آن ها جلوگیری کند.
کمک به کاهش وزن: ترکیبات آنتی اکسیدانی این میوه منجر به افزایش متابولیسم 
انرژی شده و فیبر موجود در آن عملکرد دستگاه گوارش را تقویت کرده و از طرق مختلفی 

در روند کاهش وزن مؤثر است.
بهبود عملکرد دستگاه گوارش: فیبر رژیمی میوه علاوه بر بهبود عملکرد دستگاه 
گوارش برای بسیاری از بیماری های دستگاه گوارش از جمله بیماری های التهابی روده 

)IBD(، انواع مختلفی از سرطان های گوارشی و دیورتیکولیت مفید است.
خواص به برای پوست: آنتی اکسیدان های موجود در میوه به منجر به حذف بسیاری 
از عوامل مضر برای سلامت پوست شده و از این طریق در بهبود چین و چروک پوستی، 
حذف لکه های پوستی و در محافظت از پوست در برابر اشعه ماوراءبنفش نقش ایفا 

می کند.
تنظیم فشارخون: پتاسیم موجود در به با شل کردن عروق و تنظیم انقباض عروقی به 
جریان بهتر خون در عروق کمک کرده و فشارخون را تنظیم می کند. علاوه بر این به از 
طریق بهبود سطوح چربی های خونی می تواند از بسیاری از بیماری های قلبی عروقی 

مانند سکته، نارسایی احتقانی قلب و بیماری های عروق قلبی جلوگیری کند.

تنظیم سیستم ایمنی: از دیرباز میوه به به شکل صورت موضعی برای درمان درماتیت 
آتوپیک که یک نوع آلرژی با تظاهرات پوستی است استفاده می شده است. علاوه بر این 
مقدار زیاد ویتامین C آن می تواند در تنظیم التهاب و عملکردهای سیستم ایمنی و تعداد 

گلبول های سفید مؤثر باشد.
خواص به برای زیبایی مو: محتوای مواد معدنی به برای خون سازی مفید است. تنظیم 
خون رسانی به فولیکول های مو از طریق تقویت خون سازی و تنظیم گردش خون به رشد 

بهتر فولیکول های مو کمک می کند.
خواص به در بارداری: میوه به یکی از میوه های پیشنهادی برای خانم ها است )به دلیل 
خواص آن برای زیبایی و سلامت پوست و مو( ولی میوه به و دمنوش به در طول دوران 
بارداری و حاملگی هم فواید زیادی دارد. میوه به دارای ویتامین B۶ می باشد و بر روی 
تهوع و استفراغ بارداری مؤثر است و لذا در بارداری به ویژه بین هفته ۶ تا 1۴ بارداری، 

به پیشنهاد می شود.
خواص به برای جنین: خواص میوه به برای جنین موجود در شکم خانم باردار در 
مطالعه های کارآزمایی بالینی ارزیابی شده است. میوه به بر روی میزان IQ نوزاد متولد 
شده مؤثر است و کودکان را باهوش می کند. در بعضی مطالعه ها هم بر زیبایی کودک تأثیر 

گذاشته است اما هنوز به طور نهایی تأیید نشده است.
روش تهیه دم کرده به )دمنوش خانگی به(

تهیه دمنوش خانگی کاری زمان بر است ولی برای بانوان و آقایانی که از این کار لذت 
می برند، در ادامه به تفصیل توضیح داده شده است، ولی اگر زمان کافی برای تهیه 
دمنوش خانگی به ندارید، می توانید از دمنوش های آماده و معتبر میوه به استفاده کنید 
)خرید آنلاین سایت خریدناب تحت نظر داروساز و پزشکان طب سنتی(. برای انواع 
دمنوش های گیاهی و خواندن خواص و مضرات آن ها و در نهایت تجربه یک خرید آسان 

روی لینک فروش دمنوش های طب سنتی کلیک کنید.
1( برای تهیه دمنوش به نخست باید” به “رسیده و شیرین ایرانی بخرید. ” به “های 
وارداتی با اینکه ظاهر هندسی آراسته تری دارند در بیشتر موارد از بو و مزه لازم بی بهره اند 

و بیشتر برای تزئین ظرف میوه مناسب اند تا کاربرد و فایده طبی.

2( ” به ” را خوب بشویید تا پرزهای روی آن برود. اگر پوست “به” کاملًا زرد باشد نیازی 
به گرفتن آن نیست.

3( پس از شستن میوه به باید آن را با رنده فلزی خلال کنید تا قطعاتی به طول حدوداً 3 
سانتی متر و قطر حدود 2 میلی متر به دست آورید. قطعات ریزتر یا درشت تر ممکن است 

در مراحل بعدی شما را با مشکل روبرو کنند.
۴( پس از این کار باید قطعات رنده شده “به” را در یک سینی بگسترانید و روی وسیله 
گرمازایی با گرمای ملایم و پیوسته، مانند شوفاژ، قرار دهید. بسته به رطوبت هوا و دمای 
گرم کننده بین 1 تا 2 روز طول می کشد تا قطعات “به” خشک شوند. در این مرحله، 

خشکی نباید آن قدر زیاد باشد که خلال ها را بتوان مانند چوب کبریت شکست.
۵( مرحله پایانی در تهیه دمنوش به، بو دادن آن هاست که نیاز به کمی مهارت دارد 
وگرنه ممکن است دمنوش به خوب از کار درنیاید. برای این کار باید یک ماهی تابه فلزی 
را روی شعله گاز بگذارید تا ظرف خوبِ خوب داغ شود، به قدری که اگر قطره ای آب در 
آن ریختید به پرش درآید و زود بخار شود. سپس خلال های “به” خشک شده را یکباره 
در ماهیتابه ریخته و به سرعت با قاشق چوبی زیر و رو کنید تا حرارت به طور یکسان به 
همه خلال ها برسد. این کار را تا وقتی که رنگ خلال ها به قهوه ای پررنگ برسد ادامه 
بدهید. کمی دود بلند شدن از این خلال ها هیچ عیبی ندارد و حتی به خوش رنگ تر 

شدن دمنوش به هم کمک می کند، بنابراین از برخاستن کمی دود و دم نترسید.
 ۶( پس از تغییر رنگ و بوداده شدن به ها، ماهیتابه را از حرارت دور کنید و بگذارید 
خنک شود. سپس آن را در ظرف دربسته شیشه ای نگهداری کنید و از رطوبت هم دور 

نگهدارید.
۷( برای تهیه دمنوش به برای هر نفر حدود یک قاشق غذاخوری معمولی از آن را در 
یک قوری با یک لیوان آب جوش به مدت 20 دقیقه روی بخار، خوب دم کنید و سپس 
نوش جان کنید. افزودن مقدار اندکی زعفران آثار قلبی و مغزی آن را تقویت می کند و رنگ 
و مزه اش را هم ارتقاء می دهد. اگر میوه به شما کاملًا شیرین بوده باشد نیاز چندانی به 
شیرین کننده ندارید ولی اگر دوست داشتید خوب است که آن را با کمی نبات شیرین 

کنید و بنوشید.

نوشدارویی برای سلامتی و درمان بیماری

مروری بر خواص دمنوش به

راه های  دسترس ترین  قابل  و  ساده ترین  از  یکی  پیاده روی 
فعالیت بدنی، کاهش وزن و سالم ماندن است. در این مطلب به 

بیان برخی نکات پیرامون پیاده روی می پردازیم.
 شاید اغلب اوقات پیاده روی به عنوان یکی از فعالیت های بدنی 
و تمرینی نادیده گرفته شود و به چشم نیاید اما نباید از این حقیقت 
غافل شد که پیاده روی به شدت استقامت بدن را افزایش می دهد، 
کالری های اضافی را می سوزاند و به سلامتی قلب کمک می کند.
را  زیادی  نتایج لازم نیست زمان  این  به  برای دستیابی  البته 
صرف پیاده روی کنیم. فقط 10 دقیقه پیاده روی سریع در هر روز 

می تواند فواید بسیار چشم گیری در سلامتی ما داشته باشد.
*اقدامات لازم قبل از تصمیم به پیاده روی

به یاد داشته باشید که هر کفش و یا کتانی که با آن احساس 
راحتی کنید، می تواند شرایط مناسبی را برای پیاده روی شما 

فراهم کند و باعث جلوگیری از تاول زدن و ناراحتی پاها شود.
اگر مسیر خانه تا محل کار خود را پیاده روی می کنید، می توانید 
لباس های عادی و روزانه خود را به همراه یک جفت کفش مناسب 
برای پیاده روی بپوشید و بعد از رسیدن به محل کار، کفش های 
پیاده روی  مخصوص  کفش های  با  را  خود  کار  محل  مناسب 

جایگزین کنید.
مقداری  است  لازم  طولانی،  مسافت های  در  پیاده روی  برای 
آب، مقداری خوراکی سالم و شاید یک لباس یدکی برای نیم تنه 
بالایی به همراه خود داشته باشید که در صورت تعریق بتوانید آن 

را تعویض کنید.
البته اگر تصمیم دارید پیاده روی با مسافت طولانی را به طور 
مداوم در برنامه زندگی خود داشته باشید، احتمالًا نیاز به تجهیزات 

بیشتری مثل ژاکت ضد آب برای مواقع بارانی خواهید داشت.
چطور بفهمیم سرعت پیاده روی مان کافی است یا خیر؟

پیاده روی سریع معمولًا به نوعی از پیاده روی گفته می شود که 
تقریباً دارای سرعت ۴.۵ کیلومتر در ساعت باشد. یک راه دیگر 
برای اطمینان از کافی بودن سرعت پیاده روی این است که حین 
پیاده روی بتوانیم صحبت کنیم اما نتوانیم به درستی آواز بخوانیم و 
آهنگ و ریتم آواز را به درستی اجرا کنیم؛ در این صورت سرعت 

پیاده روی ما به اندازه کافی سریع است.
را  خود  پیاده روی  مسافت  ندارید؟  زیادی  بدنی  فعالیت 

افزایش دهید
اگر خیلی فرد فعالی نیستید و به هر دلیلی در انجام فعالیت های 
بدنی با محدودیت مواجهید اما توانایی پیاده روی کردن را دارید، 

سعی کنید مسافت پیاده روی خود را به تدریج افزایش دهید.
البته اگر مفاصل شما دارای مشکل هستند و با پیاده روی دچار 
درد و آسیب می شوید، می توانید از کلاس های درمانی که در 
استخرها برگزار می شود استفاده کنید و حتی می توانید پیاده روی 
خود را در آب انجام دهید. جالب است بدانید که آب از مفاصل در 
حین حرکت پشتیبانی می کند. به بیان دیگر آب به حرکت کردن 
انسان کمک می کند و فشار روی مفاصل ناشی از حرکت را کاهش 
می دهد. بنابراین بعد از مدتی حرکت در آب می توانید وزن خود 

را کاهش دهید و متعاقباً می توانید خارج از آب هم به حرکت و 
پیاده روی بپردازید چراکه با کاهش وزن، از فشار وارده روی مفاصل 

کاسته می شود و حرکت کردن آسان خواهد شد.
برای اینکه بتوانیم بیشتر به پیاده روی اهتمام بورزیم و آن را به 
بخشی از زندگی خود تبدیل کنیم می توان راهکارهایی را در پیش 

گرفت. در ادامه به معرفی برخی از این راهکارها می پردازیم.
*پیاده روی را تبدیل به عادت کنید

ساده ترین راه برای توجه بیشتر به پیاده روی این است که این 
فعالیت را تبدیل به عادت کنید. سعی کنید در کارهای روزانه خود 
از فعالیت هایی استفاده کنید که می توانند شامل پیاده روی باشند 

به عنوان مثال:
- بخشی از مسافت منزل تا محل کار خود را پیاده روی کنید

- سعی کنید پیاده به خرید بروید

- از پله به جای آسانسور استفاده کنید
- برای مسافت های کوتاه از ماشین استفاده نکنید

- فرزندتان را پیاده به مدرسه ببرید
- به طور منظم با دوستان خود پیاده روی کنید

- سعی کنید بعد از شام با اعضای خانواده خود یک پیاده روی 
آرام داشته باشید

*حین پیاده روی به موسیقی گوش کنید
گوش کردن به موسیقی در حین پیاده روی می تواند ذهن را از 
خسته شدن بازدارد و خستگی را به تأخیر بیاندازد که از آثار آن 
می توان به پیاده روی بیشتر اشاره کرد. موسیقی پیاده روی انسان 
افزایش سرعت  به  ریتم می کند که درنهایت منجر  وارد یک  را 

پیاده روی خواهد شد.
به بیان دیگر گوش کردن به موسیقی حین پیاده روی، باعث 
سپری شدن سریع تر زمان خواهد شد و در پی آن مسافت بیشتری 
را طی خواهیم کرد. این اتفاق یکی از آثار بسیار شگفت انگیز 

گوش کردن به موسیقی و افزایش انگیزه در پیاده روی است.
*به پیاده روی خود تنوع بخشید

می توان در پیاده روی تنوع ایجاد کرد. البته برای این کار لازم 
نیست که به اطراف شهر و روستاها سفر کنید چراکه در شهرها 
هم می توان پیاده روی متنوع و لذت بخشی را تجربه کرد. پارک ها، 
مراکز تاریخی و فرهنگی، مسیرهای کنار رودخانه ها، مسیرهای 
پیاده روی  مسیرهای  طبیعت،  جنگلی،  پارک های  جنگلی، 
عمومی و سایر مکان هایی که مناسب پیاده روی هستند را می توان 

به راحتی در هر شهری یافت و از آن بهره مند شد.
گروه های پیاده روی راه اندازی کنید و به این گروه ها بپیوندید

پیاده روی گروهی یکی از بهترین راه ها برای شروع پیاده روی 
است که موجب افزایش انگیزه و یافتن دوستان جدید می شود. 
از  شدن  بهره مند  بر  علاوه  پیاده روی  گروه های  به  پیوستن  با 
اجتماعی،  روابط  سطح  می توان  پیاده روی،  سلامتی  فواید 
اعتمادبه نفس و انگیزه خود را افزایش داد. این گروه ها بهانه ای 
و سطح  تمامی سنین، سلیقه ها  در  افراد  آمدن  برای گرد هم 

توانایی بدنی را فراهم می کنند.

حفظ سلامتی به آسانی قدم زدن

چند نکته ی مهم در مورد پیاده روی

غده تیروئید را می توان به عنوان یک تنظیم کننده اصلی در بدن مد نظر قرار داد. در 
میان نقش های مختلفی که هورمون های تیروئید ایفا می کنند، آنها سوخت و ساز چربی 

ها )مانند کلسترول( را تنظیم کرده و به سنتز اسیدهای چرب در کبد کمک می کنند.
پیوند بین بیماری تیروئید و کلسترول بالا به خوبی مورد بررسی قرار گرفته و ثابت شده 
است. هر فردی که مشکلات مرتبط با چربی در وی تشخیص داده می شود باید شرایط 
تیروئید خود را نیز بررسی کند، زیرا درمان مشکل تیروئید ممکن است کلید مدیریت 

سطوح کلسترول باشد.
مساله کمتر شناخته شده امکان اثرگذاری داروهای کلسترول بر بیماری تیروئید است. 
در شرایطی که برخی داروهای کلسترول اثر منفی بر جذب داروهای کم کاری تیروئید 
دارند، یک دسته از داروهای کاهنده چربی به نام استاتین ها ممکن است خطر تیروئید 

چشمی در افراد مبتلا به بیماری گریوز - نوعی از پرکاری تیروئید - را کاهش دهد.
*قدرت غده تیروئید

غده تیروئید را می توان به عنوان یک تنظیم کننده اصلی در بدن مد نظر قرار داد. در 
میان نقش های مختلفی که هورمون های تیروئید ایفا می کنند، آنها سوخت و ساز چربی 

ها )مانند کلسترول( را تنظیم کرده و به سنتز اسیدهای چرب در کبد کمک می کنند.
از این رو، کم کاری و پرکاری تیروئید می توانند آثار منحصر به فردی بر سطوح کلسترول 
شما داشته باشند. برای برخی افراد، مدیریت این شرایط ممکن است کلید زیر کنترل 

گرفتن سطوح غیر طبیعی چربی ها باشد.
*کم کاری تیروئید و چربی ها

افراد مبتلا به کم کاری تیروئید که دارای هورمون محرکه تیروئید )TSH( بین ۵ میلی 
واحد بین المللی بر لیتر )mIU/L( و 10 میلی واحد بین المللی بر لیتر هستند، به طور 
قابل توجهی از سطح کلسترول کلی و کلسترول بد )LDL( بالاتر نسبت به افراد سالم 
برخوردار هستند. ناهنجاری های چربی معمولا با کم کاری تیروئید اولیه )کم کاری 
تیروئید به واسطه عدم عملکرد غده تیروئید( نسبت به کم کاری تیروئید ثانویه )کم کاری 
تیروئید به واسطه فقدان هورمون های هیپوفیزی که غده تیروئید را تحریک می کند( 

تشدید می شوند.
ناهنجاری های چربی که در کم کاری تیروئید دیده می شوند، به نظر می رسد عمدتا با 
کاهش فعالیت گیرنده کلسترول بد و آثار دیگر مرتبط با سوخت و ساز چربی پیوند خورده 

اند.
جایگزینی هورمون تیروئید با استفاده از داروی لووتیروکسین معمولا برای درمان کم 
کاری تیروئید استفاده می شود و ممکن است برای برخی افراد همه آن چیزی باشد که 

برای کنترل کلسترول نیاز دارند.
*پرکاری تیروئید و چربی ها

در شرایطی که به طور کلی بهتر است از سطوح پایین تر کلسترول بد و کلسترول کلی 
برخوردار باشید، در برخی موارد ممکن است سطوح پایین کلسترول خوب نباشد. 
سطوح پایین این مواد ممکن است با پرکاری تیروئید در ارتباط باشد. در صورت عدم 
تشخیص و عدم درمان، این بیماری تیروئید می تواند به عوارضی مانند بیماری چشم، 

توفان  و  بالقوه(  نارسایی  یا  مغزی  )و سکته  فیبریلاسیون دهلیزی  استخوان،  پوکی 
تیروئیدی منجر شود.

نابودی  دارو،  کمک  با  بدن  در  تیروئید  هورمون  کاهش  طریق  از  تیروئید  پرکاری 
رادیواکتیوی غده تیروئید یا عمل جراحی درمان می شود.

در شرایطی که پرکاری تیروئید ممکن است به سطوح کلسترول پایین منجر شود، به 
نظر می رسد کلسترول بالا یک عامل خطرآفرین برای ابتلا به بیماری گریوز - نوع خاصی 

از پرکاری تیروئید - است.
*عوارض جانبی

سطوح غیر طبیعی چربی ها به واسطه کم کاری تیروئید می تواند خطر بیماری قلبی 
)آترواسکلروز، بیماری عروق کرونر، سکته مغزی، بیماری عروق محیطی( و به طور بالقوه 
مرگ را افزایش دهد. حتی کم کاری تیروئید غیر قابل تشخیص در معاینات بالینی یا 
لب مرز با افزایش خطر بیماری و همچنین خطر مرگ ناشی از ترکیب تمام عوامل پیوند 

خورده است.
برخی شرایط مرتبط با کم کاری تیروئید درمان نشده شامل بیماری عروق کرونر، 
بیماری عروق مغز )مانند سکته های مغزی(، بیماری عروق محیطی، کاردیومیوپاتی 
اتساعی، نارسایی قلبی، فیبریلاسیون دهلیزی، لخته های خون، و بیماری مزمن کلیوی 

می شوند.
اثر درمان کم کاری تیروئید

با توجه به آثار درمان بیماری کم کاری تیروئید بر سطوح چربی ها که در مطالعات 
مختلف مشاهده شده اند، می توان نتیجه گرفت که درمان کم کاری تیروئید به احتمال 
زیاد خطر بیماری قلبی را کاهش می دهد. داروی لووتیروکسین نشان داده است که 
آثار مثبتی بر ضخامت غشا داخلی شریان کاروتید دارد، که یک معیار غیرمستقیم خطر 

بیماری قلبی محسوب می شود.
*درمان کلسترول و بیماری تیروئید

همان گونه که داروهای تیروئید ممکن است بر کلسترول اثرگذار باشند، روش های 
درمانی کلسترول نیز ممکن است بر بیماری تیروئید و/یا اثربخشی داروهای تیروئید 

تاثیرگذار باشند.
جذب: رزین های اسید صفرا مانند کوئستران )کلستیرامین(، کولستید )کلستیپول( و 
ولکول )کلسولام( ممکن است با لووتیروکسین پیوند تشکیل داده و به طور کامل از جذب 
آن پیشگیری کنند. این داروها باید حداقل چهار ساعت پیش از لووتیروکسین مصرف 

شوند.
درد ماهیچه: این یکی از عوارض جانبی داروهای کلسترول به نام استاتین ها مانند 
 PCSK لیپیتور )آتورواستاتین( و پراواکول )پراواستاتین( و همچنین مهارکننده های
مانند رپاتا )اولوکوماب( است. افرادی مبتلا به کم کاری تیروئید نسبت به افرادی که به 
این بیماری مبتلا نیستند، احتمال بیشتری دارد درد ماهیچه را در صورت مصرف این 
داروها تجربه کنند. احتمال تجربه درد ماهیچه برای زوکور )سیمواستاتین( بیشتر و برای 

پراواکول و لسکول )فلواستاتین( کمتر است.

گرگرفتگی و دیگر علائم پرکاری تیروئید: نیاسین ممکن است برای افراد مبتلا به 
سطوح کم کلسترول خوب )HDL( استفاده شود. عوارض جانبی آن، مانند گرگرفتگی، 

می تواند بسیار شبیه به عوارض پرکاری تیروئید باشد.
بیماری تیروئید چشمی: مطالعه ای در سال 2018 نشان داد که درمان کلسترول بالا با 
داروهای استاتین خطر اوربیتوپاتی گریوز )علائم مرتبط با چشم مانند تورم و بیرون زدگی( 

را کاهش دهد.
*اقدامات سبک زندگی مفید برای پرکاری و کم کاری تیروئید

اقدامات سبک زندگی مختلفی وجود دارند که می توانند برای کاهش کلسترول و 
همچنین علائم شایع بیماری تیروئید مد نظر قرار بگیرند.

رژیم غذایی و کاهش وزن: کاهش وزن می تواند برای افراد مبتلا به بیماری تیروئید 
چالش برانگیز باشد، اما حتی کاهش اندک وزن نیز می تواند سطوح کلسترول بد را 
کاهش دهد. افزون بر این، یک رژیم غذایی ضد التهاب ممکن است التهاب مرتبط با 
بیماری خودایمنی تیروئید را کاهش داده، در شرایطی که سطح کلسترول را نیز کاهش 

می دهد.
ورزش: ورزش منظم می تواند سطوح انرژی را در افراد مبتلا به کم کاری تیروئید بهبود 
بخشیده، به حفظ تراکم استخوانی در افراد مبتلا به پرکاری تیروئید کمک کرده، و سطوح 

کلسترول خوب را افزایش دهد.
ترک سیگار: سیگار کشیدن به غده تیروئید آسیب زده و خطر عوارض جانی بیماری 
تیروئید را افزایش می دهد. همچنین، این کار خطر آترواسکلروز )بیماری قلبی، سکته 

های مغزی و غیره( مرتبط با کلسترول بالا را افزایش می دهد.

رابطه بیماری تیروئید و کلسترول
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یک  ساخت  از  قم  پزشکی  علوم  دانشگاه  رئیس 
این  گفت:  و  داد  خبر  قم  در  بین المللی  بیمارستان 
بیمارستان به منظور توریسم درمانی احداث می شود و 

می توانیم پذیرای بیماران خارجی باشیم.
ظهر  که  خبری  نشست  در  ایرانی خواه  ابوالفضل 
شد،  برگزار  قم  پزشکی  علوم  دانشگاه  در  سه شنبه 
پیروزی  سالروز  آستانه  در  گرفتن  قرار  تبریک  ضمن 
انقلاب اسلامی ایران اظهار کرد: در حالی به استقبال 
جشن ۴۰ سالگی انقلاب می رویم که در روزگار خاصی 
هستیم و خباثت دشمنان به اوج خود رسیده اما با تمام 
ترفندهایی که می زنند ولی نمی توانند موفق شوند به 

بدنه نظام اسلامی ایران ضربه بزنند.
وی با بیان اینکه ایران اسلامی بعد از پیروزی انقلاب 
در حوزه بهداشت و درمان توانست پیشرفت چشمگیری 
داشته باشد، تصریح کرد: در سال های ۵۶ و ۵۷ کشور 
ما در جایگاه جهانی از نظر پزشکی و آموزش پزشکی به 
عنوان یک کشور توسعه نیافته در کنار کشورهایی مانند 

اتیوپی و پاکستان قرار داشت.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به اینکه در 
حوزه سلامت و آموزش پزشکی در سال ۹۷ در سه عرصه 
آموزش پزشکی، بهداشت و درمان به شاخص های قابل 
قیاس با کشورهای توسعه یافته جهان به دست آورده ایم، 
بیان کرد: کشورهایی مانند پاکستان و هند در خیلی از 
به  ولی  داشتند  پیشرفت  گذشته  به  نسبت  عرصه ها 
شاخص هایی که ایران دست یافته نتوانستند دست پیدا 

کنند.
وی با بیان اینکه در محافل علمی جهان با افتخار وارد 
می شویم، عنوان کرد: از نظر علمی پس از انقلاب چنان 

پیشرفت کردیم که امروز با کمبودی مواجه نیستیم.
با اشاره به اینکه در گذشته مردم برای  ایرانی خواه 
درمان به خارج از کشور سفر می کردند، گفت: اما در 
برای  و مردم  ندارد  حال حاضر چنین مشکلی وجود 
سخت ترین عمل ها در ایران مورد جراحی قرار گرفته و 

درمان می شوند.
قم یکی از ۷ استان برتر در کاهش مرگ و میر نوزادان

وی جراحی پیوند اعضا در ایران را مورد اشاره قرار داد 
و گفت: این نوع جراحی در جهان بسیار شاخص است 
و ما این عمل را با موفقیت انجام می دهیم و فردی که 
دچار مرگ مغزی شده و امید به حیات وی وجود ندارد، 
بسیاری از اعضای آن اعم از قرنیه، کبد، قلب و... به 
بیمارانی که نیازمند این اعضا هستند پیوند داده می شود 

و با مرگ یک نفر چندین نفر به زندگی برمی گردند.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم ادامه داد: در گذشته 
متولد می شدند، ۵۰  مادر  از  زنده  که  از هزار کودکی 
ببینند  را  تولد یک سالگی خود  کودک نمی توانستند 
ولی اکنون از نظر شاخص مرگ مادر و فرزند به رتبه های 
خوبی دست یافتیم و به دنبال این هستیم که در آینده ای 
نزدیک به صدر برسیم. در این راستا باید اذعان کرد که 
استان قم در سال گذشته یکی از هفت استانی بود که 
توانست در کاهش میزان مرگ و میر نوزادان برجسته 

شود.
وی با اشاره به اینکه بر اساس برنامه ریزی و چشم انداز 
آینده در تلاش هستیم همان گونه که از نظر شاخص 
هستیم  شاخص  منطقه  در  فرزند  و  مادر  مرگ  میزان 

خودمان را به سطح کشورهایی مانند ژاپن برسانیم.
*سال۱۴۰۰بهمرجعیتعلمیجهانمیرسیم

ایرانی خواه با بیان اینکه در حوزه آموزش رهبر معظم 
ابلاغ کرده است،  و  تبیین  ما  برای  را  انقلاب، هدفی 
گفت: رسیدن ایران به مرجعیت علمی هدفی است که 
رهبر انقلاب برای حوزه آموزش تبیین کرده است و ما 
نیز در این راستا مدعی هستیم سال ۱۴۰۰ به مرجعیت 

علمی جهان دست خواهیم یافت.
وی با اشاره به وضعیت مراکز درمانی قم در سال های 
مراکز  محدودی  تعداد  کرد:  بیان  و  اشاره   ۵۷ و   ۵۶
درمانی در قم وجود داشت که مانند ادارات تا ظهر بیشتر 

فعالیت نمی کردند و سپس تعطیل می شد.
امروز  اضافه کرد:  قم  پزشکی  علوم  دانشگاه  رئیس 
تخت  هزار   ۲ از  بیش  بیمارستانی  شاخص های  در 
بیمارستانی داریم و در تلاش هستیم در سال ۱۴۰۰ از 

نظر درمانی قم به عنوان شاخص شناخته شود.
وی از احداث یک بیمارستان بین المللی در قم خبر 
داد و گفت: این بیمارستان به منظور توریسم درمانی در 
قم احداث می شود و می توانیم پذیرای بیماران خارجی 

باشیم.
ایرانی خواه با اشاره به اینکه احداث دانشکده علوم 
پزشکی به دستور بنیانگذار انقلاب اسلامی ایران در 
طول سال های نخستین جنگ در کشور صادر شد، 
گفت: سال ۷۵ نخستین دانشکده پرستاری و سال ۸۰ 

دانشگاه علوم پزشکی در قم ایجاد شد.
*تشکیلپروندهسلامتبراییکمیلیونو۱۰۰

هزارنفردرقم
وی در بخش دیگری از سخنان خویش اضافه کرد: 
و  کرد  عمل  موفق  بسیار  قم  در  سلامت  تحول  طرح 
توانست برای جمعیت یک میلیون و ۱۰۰ هزار نفر از 
آمار جمعیتی یک میلیون و ۴۰۰ هزار نفری در استان 

قم پرونده سلامت تشکیل دهد.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم بیان کرد: پیش از این 
در قم حدود ۴۰ مرکز و پایگاه بهداشت وجود داشت که 
به مادران و بانوان باردار خدمات محدودی را ارائه می کرد 
ولی با اجرای طرح تحول سلامت در قم ۱۸۰ مرکز و 
پایگاه با خدمات بسیار گسترده تر مشغول فعالیت شدند 
که بنا بر سیاست های اعتباری برخی از مراکز با یکدیگر 

ادغام شدند تا بتوانند خدمات بیشتری ارائه کنند.
وی با بیان اینکه به زودی نظام ارجاع در ادامه طرح 
تحول سلامت اجرا می شود، گفت: امیدواریم بتوانیم 
به عنوان نخستین استان نظام ارجاع را به صورت کامل 

اجرا کنیم.
ایرانی خواه خاطرنشان کرد: برای اجرای نظام ارجاع 
باید پزشکان خانواده در سطح کشور تربیت شوند تا 
سکان این طرح به دست آنان داده شود که در این راستا 
برای تمام پزشکان عمومی دوره ای گذاشته می شود تا 

بتوانند در این عرصه وارد شوند.

بخشدارخلجستانقم:

طرحهای عمرانی خلجستان نیازمند150 میلیارد 
ریال اعتبار است

مسیرهای  و  عمرانی  زیرساختی،  نظر  از  بخش  این  گفت:  قم  خلجستان  بخشدار 
دسترسی و ارتباطی استاندارد و ایمن با مشکلات بسیاری مواجه است و اجرای ۲۲ طرح 

اولویت دار در خلجستان به اعتباری بالغ بر ۱۵۰ میلیارد ریال نیاز دارد.
احمد فرج اللهی اظهار داشت: دراین راستا تکمیل طرح تصفیه خانه فاضلاب روستای 

انجیله نیز به هفت میلیارد ریال اعتبار نیاز دارد.
روستای انجیله از توابع بخش خلجستان قم در ۹۰ کیلومتری شمال غربی شهر قم قرار 
دارد.  وی نصب دکل آنتن دهی تقویت تلفن همراه در جاده ها و روستاهای دهستان قاهان 
از جمله راه بین روستای نویس تا انجیله و اسفید تا چمانک و همچنین روکش آسفالت 
جاده های مواصلاتی روستاهای قاهان و دستجرد را نیز از ضروری ترین طرح های قابل 
اجرا در بخش عنوان کرد و گفت: اصلاح نقاط حادثه خیز در دهستان قاهان و روستاهای 
انجیله، کاسوا، نویس، ونان، الگان و کهندان و جا به جایی تیرهای برق مزاحم موجود در 

تمامی روستاهای دهستان های قاهان و دستجرد از دیگر طرح ها به شمار می آید.
قاهان و دستجرد ۲ دهستان بخش خلجستان می باشد. بخش خلجستان با وسعت یک 

هزار و ۱۰۰ کیلومترمربع، دارای ۵۰ هزار تن جمعیت ثابت و فصلی است.
وی تصریح کرد: با توجه به موضوع آزادسازی پیچ های جاده قاهان، از طرف دهیاری 
آزادسازی شده و عملیات خاکبرداری و  انجام و یک هزارمتر  مربوطه پیگیریهای لازم 

آسفالت آن نیز باید توسط اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای اجرا شود.
بخشدار خلجستان گفت: پیچ قاهان در حال حاضر ۴۰۰ متر تعریض شده و اصلاح 
مسیرهای پرخطر در دستور کار اداره کل راهداری قرار گرفته و زیرسازی و آسفالت نیز در 
دست اقدام است. وی یادآور شد: سامان دهی روشنایی مسیر دستجرد به سه راه باغیک 

به طول ۲۴ کیلومتر نیز نیازمند اعتباری بالغ بر ۲۵ میلیارد ریال است.
*9۰درصدمصوباتشورایاداریاستاندراینبخشاجراییشدهاست

فرج اللهی تخصیص زمین جهت دامداری و دامپروری در کنار روستاها تحت عنوان 
مجتمع دامداری در راستای گسترش مهاجرت معکوس را نیز از دیگر اولویت ها ذکر کرد 
و گفت: تعیین تکلیف اماکن قدیمی شهر دستجرد جهت بازسازی و مرمت به منظور دایر 
نمودن مراکز آموزش فنی و حرفه ای برای جوانان و بیکاران بخش و تخصیص و گشایش 
اعتبار لازم برای احداث ترمینال مسافربری دستجرد نیز از دیگر طرح های اولویت دار 

بخش خلجستان محسوب می شود.
وی تکمیل اجرای طرح هادی روستاهای بخش، تخصیص و گشایش اعتبار برای احداث 
خانه عالم و دفتر امام جمعه در دستجرد، تخصیص اعتبار برای لایروبی قنات های روستاها 
و آبرسانی به واحدهای مسکونی روستای انجیله را نیز به عنوان بخش دیگری از طرح های 
مهم مورد توجه قرار داد و اذعان داشت: آسان نمودن واگذاری زمین برای طرح اشتغال 
زایی احداث کارخانه تولید خودرو و دایر نمودن شعبه ای از کارگزاری بیمه تامین اجتماعی 

در مرکز بخش نیز بسیار ضروری است.
بخشدار خلجستان در ادامه با اشاره به اینکه از مجموع ۱۰ مصوبه آخرین جلسه شورای 
اداری این بخش، ۹۰ درصد آن اجرایی شده است، گفت: بر این اساس مقرر شد معترضان 
به ملی اعلام شدن اراضی و مستثنیات روستایی اعتراض خود را به شعبه ۱۸ دادگاه 

عمومی و انقلاب شهرستان قم ارسال کنند.
فرج اللهی گفت: برای حل این مشکل طرحی پیشنهادی تهیه و برای تصویب در مجلس 
شورای اسلامی به مجمع نمایندگان استان ارائه شده که به موجب آن برای احراز مالکیت 
زمین های روستایی به جای نقشه های تهیه شده در سال ۱3۴۱ نقشه های تهیه شده در 

سال ۱3۷۰ مدنظر قرار می گیرد.
وی همچنین خاطرنشان کرد: در حوزه مسائل اجتماعی، آموزش خانواده و توسعه نشاط 
و سلامت اجتماعی نیز کلاس های پیشگیری از اعتیاد در بیشتر روستاها برگزار و برنامه 

جشن سروستان در تالار دهکده صبای شهر دستجرد اجرا شد.
سروستان از جمله برنامه های فرهنگی اجتماعی پیش بینی شده توسط حوزه فرهنگی 
هنری شهرداری و صدا و سیما به مناسبت چهلمین سالگرد پیروزی انقلاب در قالب ۴۰ 
برنامه است، که طی آن هر هفته در یکی از بوستان ها و یا سالن های ورزشی اجرا و به 

صورت زنده از سیمای مرکز قم پخش می شود.

رئیسسازمانصنعت،معدنوتجارتاستانقمخبرداد

آغاز زود هنگام طرح نظارتی و پایش بازار 
ویژه نوروز 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم از آغاز اجرای طرح نظارتی و پایش بازار 
ویژه نوروز ۹۸ خبر داد و گفت: این طرح که یک ماه زود تر نسبت به سالهای گذشته آغاز 

شده بازدید های روزانه از واحد های صنفی و سطح عرضه و انبارها انجام می شود.
محمود سیجانی اظهارداشت : در این طرح که از اول بهمن ماه آغاز شده و تا پایان 
فروردین ماه سال ۹۸ ادامه خواهد داشت وضعیت رصد بازار و قیمت کالا و کیفیت خدمات 
اولویت دار در مراحل تأمین، توزیع، ارائه خدمات و قیمت مورد کنترل و نظارت قرار خواهد 
گرفت. وی تصریح کرد: این بازرسی ها نظر به اقتضای شرایط حساس ایام پایانی سال و با 
توجه به افزایش تقاضای عمومی برای بسیاری از کالاها و خدمات در این ایام و تعطیلات 
نوروز در دو بخش کالایی و خدماتی و بصورت شبانه روزی توسط کارشناسان نظارت و 
بازرسی این سازمان و بازرسان اتاق اصناف و ناظران افتخاری از واحد های صنفی استان قم 
انجام می شود. رئیس سازمان صنعت ، معدن و تجارت استان قم ادامه داد: بیش از ۴۵ نفر 
در استان قم به عنوان بازرس و کارشناس نظارت و بازرسی فعالیت دارند که وضعیت نرخ 
کالا وخدمات موجود ، کمبود و فراوانی کالا و خدمات ضروری اولویت دار در سطح عرضه 
را بصورت ویژه و شبانه روز رصد می نمایند به نحوی که طی گشت های مشترک از توان 
کارشناسان اداره بهداشت و بازرسان سازمان تعزیرات حکومتی نیز جهت بررسی واحد های 
صنفی استان قم در ایام نوروز استفاده شده و عملکرد این واحد ها زیر ذره بین قرار میگیرد.
محمود سیجانی افزود: در این ایام ناظران افتخاری سازمان صنعت ، معدن و تجارت 
استان نیز به صورت نامحسوس وضعیت بازار و فعالیت واحدهای صنفی و خدماتی را رصد 
می کنند و در صورت مشاهده تخلفی از سوی واحدهای صنفی مراتب را به ستاد خبری 
سازمان گزارش می نمایند. وی اظهار داشت : کشیک های نوروزی و گشت های نظارت و 
بازرسی در ایام نوروز، مانند سایر روزها فعال هستند و با هرگونه تخلف در واحد های صنفی، 
سطح عرضه و... برخورد می شود. رئیس سازمان صنعت ، معدن و تجارت استان قم اظهار 
کرد: نظارت ویژه بر نحوه تأمین، جذب، توزیع و قیمت میوه و مرکبات ، نظارت بر مراکز 
نگهداری کالا )سردخانه¬ها، انبارها( و بررسی میزان موجودی کالا در اول و پایان دوره 
، نظارت بر رعایت ضرایب سود قانونی، نصب برچسب قیمت، صدور فاکتور ، لحاظ مواد 
۷۰ و ۸۴ قانون نظام صنفی و آئین نامه های مربوطه برای برگزاری فروش فوق العاده و 
حراج در واحد های صنفی استقرار گروه های بازرسی سیار و ثابت در مراکز عمده عرضه 
کالا، میادین میوه و تره¬بار، پایانه¬های مسافربری بین شهری ، نمایشگاه¬های عرضه 
مستقیم کالا و سطح شهر به منظور سهولت در دسترسی مصرف کنندگان به مراجع 
نظارتی و رسیدگی سریع و مؤثر به تخلفات از مهمترین موارد نظارتی در این طرح می باشد. 
وی در پایان تأکید کرد: هم استانی های عزیز نیز می توانند در صورت مشاهده هرگونه 
تخلف اعم از گرانفروشی ، کم فروشی ، عدم درج قیمت و نصب نرخنامه ، عدم صدور 
صورتحساب و .... از سوی واحد های صنفی، با شماره تلفن ۱۲۴ سامانه ستاد خبری 
سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گزارش کنند تا در اسرع وقت مورد رسیدگی 

بازرسان و کارشناسان این سازمان قرار گیرد.

مدیرکلدامپزشکیاستانقم:

موردی از آنفلوآنزای پرندگان در قم مشاهده 
نشده است

مدیرکل دامپزشکی استان قم با بیان اینکه موردی از بیماری آنفلوآنزای پرندگان در استان 
قم مشاهده نشده است، گفت: مرغداران باید کاملا مراقب باشند.

محمد مهدی رفیعی در خصوص اقدامات انجام شده برای جلوگیری از شیوع بیماری 
آنفلوآنزای پرندگان در قم گفت: یکی از اقدامات انجام شده ممیزی واحدهای مرغداری 
است که هر مرغداری که قصد جوجه ریزی داشت ابتدا توسط تیم دامپزشکی مورد بررسی 
و ممیزی قرار می گرفت و چنانچه شرایط مشخص شده را داشت اجازه جوجه ریزی صادر 
می شد. وی گفت: از جمله شرایطی که مرغداری ها باید توجه ویژه داشته باشند محصور 

کردن کود و حمام ورودی مرغداری ها و کنترل ورود پرندگان به داخل مرغداری است.
مدیرکل دامپزشکی استان قم عنوان کرد: دوره های آموزشی برای آشنایی آنها با اصول 
پیشگیری برگزار شد تا مرغداری هایی که قصد جوجه ریزی داشتند این دوره  ا را بگذرانند.

وی با بیان اینکه تمامی مرغداران ملزم به واکسینه کردن طیور خود شدند و تمامی 
مرغ های داخل قفس واکسینه شدند، گفت: بیش از ۲ میلیون دوز واکسن جدید برای 
واکسینه کردن مرغداری های پولت تهیه شده که تمامی جوجه ها را تحت پوشش قرار 
می دهد.رفیعی گفت: پست های قرنطینه نیز به صورت شبانه روزی در پلیس راه جاده 

کاشان و اتوبان قم - گرمسار مستقر هستند.
*شناساییبیشاز۵۰واحدمرغداریغیرمجازدرقم

وی گفت: طی روزهای گذشته نزدیک به هفت هزار قطعه طیور توسط خودروهایی که 
جوجه غیرمجاز را منتقل می کردند شناسایی شد. مدیر کل دامپزشکی استان قم با اشاره 
به برخورد قاطع با واحدهای غیرمجاز پرورش طیور افزود: بیش از ۵۰ واحد مرغداری 
غیرمجاز در قم شناسایی شده و به مراجع قضایی معرفی شدند. وی در خصوص برخورد با 
پرنده فروشی های دوره گرد نیز اظهار داشت: با همکاری فرمانداری به این پرنده فروشی ها 
اخطاریه لازم صادر شده است.رفیعی ادامه داد: یک پرنده فروشی غیرمجاز که دارای بیش 

از 3۰۰ پرنده بود شناسایی و پرندگان به کشتارگاه اعزام شدند.
وی بیان کرد: تمامی مرغداری های تخم گذار در قم ملزم شده اند که کود خود را داخل 

سیلو بگذارند و روی آن را با پلاستیک کامل بپوشانند.
از  تاکنون موردی  قم  استان  در  استان قم گفت: خوشبختانه  دامپزشکی  مدیر کل 

آنفلوآنزای پرندگان مشاهده نشده است اما مرغداران باید کاملا مراقب باشند.

آیتاللهنوریهمدانی:

جایگاه ویژه شهدای مدافع حرم برای جوانان 
تبیین شود

آیت الله حسین نوری همدانی از مراجع تقلید با تأکید بر گرامیداشت یاد و خاطره شهدای 
مدافع حرم و تبیین جایگاه ویژه آنان در میان مردم به ویژه قشر جوان گفت: کسانی که در 

این راه قدم برمی دارند دارای اجر بالایی بوده و کارشان بسیار مهم و اساسی می باشد.
این مرجع تقلید روز سه شنبه در دیدار اعضای ستاد یادواره شهدای مدافع حرم استان 
قم با عنوان »مجاوران کریمه، مدافعان عقیله« ، عزت را تنها از آن خداوند متعال دانست 
و بیان کرد: جهاد در راه خدا وسیله عزت می باشد و خداوند متعال هر پیغمبری که به 

پیامبری برانگیخت در یک دست او ابزار جهاد و در دست دیگرش کتاب آسمانی قرار داد.
وی به مرتبه والای شهادت در راه خدا اشاره و ادامه داد: افرادی که واقعاً توانستند به مقام 
والای شهادت نائل آیند به ویژه شهدای مدافع حرم که درسوریه به جنگ داعش و دنیای 
کفر رفتند از مقام والایی در نزد خداوند متعال برخوردارند. آیت الله نوری همدانی با اشاره 
به جایگاه والای شهدای مدافع حرم، گفت: در نقطه ای که حضرت زینب)س( در برابر یزید 
و یزیدیان قیام کردند، دوباره در همان جایگاه، جریان مقاومت به وجود آمده و مدافعان 
حرم به جنگ با داعش و گروه های تکفیری رفتند. وی با تأکید بر گرامیداشت یاد و خاطره 
شهدای مدافع حرم و تبیین جایگاه ویژه آنان در میان مردم به ویژه قشر جوان، افزود: 
کسانی که در این راه قدم برمی دارند دارای اجر بالایی بوده و کارشان بسیار مهم و اساسی 
می باشد. وی با بیان اینکه روایات فراوانی درباره شمشیر و ابزار جهاد داریم، ادامه داد: 
پیامبر اکرم)ص( فرموده اند تمام خیر و خوبی ها در قدرت جهادی است و در زیر سایه قدرت 
جهادی خیر و خوبی ها هدایت می شود، بنابراین جهاد در راه خدا و شمشیر کلید بهشت 
و جهنم است. این مرجع تقلید در پایان هیچ عبادتی در اسلام را مانند شهادت دارای اجر 
و ثواب ندانست و گفت: هیچ عمل خوبی مانند شهادت در نزد خدای متعال اجر و پاداش 
ندارد و منتهی آرزوی خوبان شهادت است. برنامه یادوارده شهدای کنگره »مجاوران کریمه، 
مدافعان عقیله« همزمان با دوازدهم بهمن ماه، سالروز شکست محاصره شهرهای نبل و 
الزهرا سوریه به دست رزمندگان مدافع حرم از استان قم و لشکرهای زینبیون و فاطمیون 
در کنار سایر رزمندگان جبهه مقاومت، بعد از نماز مغرب و عشا با سخنرانی سردار جلالی، 
رئیس سازمان پدافند غیرعامل کشور، در مجتمع امام خمینی)ره( قم ترتیب می یابد. 
گفتنی است ۴3۰ شهید مدافع حرم در قم به خاک سپرده شده اند که اکنون مزار ایشان، 

محفل دلداگان راه عشق و ارادتمندان به ساحت اهل بیت)ع( است.

مدیرکلگمرکاتاستانقم:

درآمد قم از گمرکات به 24 میلیارد و 550 
میلیون ریال رسید

مدیرکل گمرکات قم با اشاره به اینکه تمام فرآیندهای گمرکی در استان انجام می شود، 
گفت: درآمد این دستگاه از ابتدای سالجاری تا پایان دی ماه به 3۵۵ میلیارد تومان رسید 
که از مجموع کل درآمد، ۹۴ میلیارد تومان مالیات برارزش افزوده و سایر عوارض و مبلغ ۲ 

میلیارد و ۴۵۵ میلیون تومان درآمد استانی بوده است.
محمد خلیلی افزود: دربخش صادرات ۱۵۴ هزار و ۷۹3 تن انواع کالا همچون گرانول، 
پفک، کفش، صندل، شمش سرب، مواد و محصولات پلاستیکی، شیمیایی، هیدروکربن و 
چسب چوب به ارزش ۱۷3 میلیون دلار به کشورهایی نظیر عراق، افغانستان، امارات، هند، 
پاکستان، ازبکستان، کره و ترکیه صادر شده است. وی ادامه داد: در بخش واردات نیز در 
این مدت ۴۶ هزار و ۷۲۷ تن کالا از جمله خودروسواری، اجزا و قطعات موتور سیکلت، 
الیاف اکرولیک، بیل مکانیکی، پنل ال ای دی، اجزا و قطعات ماشین لباسشویی و پکیج، 
دستگاه فتوکپی و لوازم آرایشی و بهداشتی از کشورهایی همچون کره، چین، هند، ایتالیا، 
امارات، ترکیه و ژاپن به ارزش ۲۴۲ میلیون دلار از طریق گمرکات استان قم به کشور وارد 
شده است. خلیلی بیان کرد: همچنین در بخش ترانزیت نیز ۵۲ هزار و ۸۱۵ تن کالا از سایر 
گمرکات به گمرکات استان قم ترانزیت شد. وی ادامه داد: در بخش امانات پستی نیز یکهزار 
و ۵۰۱ بسته به وزن چهار هزار و ۲۹۲ کیلوگرم از کشورهایی همچون آمریکا، استرالیا، 
امارات، آلمان و عراق به عنوان هدیه و سوغات به بخش امانات خارجی وارد و ترخیص شد 
و تعداد یکهزار و ۲۱3 بسته نیز به وزن چهار هزار و ۱۶۹ کیلوگرم به عنوان هدیه و سوغات 
صادر گردید. وی افزود: همچنین در این مدت ۱۸3 پرونده مظنون به قاچاق به ارزش ۸۷۵ 

میلیارد ریال در گمرکات استان قم تشکیل شده است.

معاونانتقالخوناستانقم:

45240 واحد خون به مراکز درمانی قم ارسال شد
معاون فنی اداره کل انتقال خون استان قم گفت: از ابتدای سال جاری تا پایان دی ماه، 
۴۵ هزار و ۲۴۰ واحد خون و فرآورده های خونی به مراکز درمانی قم جهت تزریق به بیماران 

نیازمند ارسال شد.
علیرضا کبیری اظهار داشت: همچنین در این مدت، ۱۰ هزار و ۵۴۵ واحد خون به شبکه 

خونرسانی کشور ارسال شده است.
وی با بیان این که در این مدت، ۴3 هزار و ۹۵۲ تن برای اهدای خون به مرکز اهدای 
خون قم در میدان روح الله مراجعه کرده اند گفت: از این تعداد 3۴ هزار و ۴۱۶ تن موفق 
به اهدای خون شدند که از هر کدام یک واحد خون دریافت شد. کبیری با بیان اینکه ۹۶ 
درصد اهداکنندگان خون در این استان را آقایان تشکیل می دهند، اضافه کرد: از کل 
آمار اهداکنندگان خون از ابتدای امسال تا آخر دی ماه در قم، یک هزار و 3۴۷ تن بانوان 
بودند که موفق به اهدای خون شدند. معاون فنی اداره کل انتقال خون قم با بیان اینکه 
۶۲ درصد از کل اهداکنندگان خون در این استان اهداکننده مستمر هستند گفت: تعداد 
اهداکنندگان در این مدت نسبت به مدت مشابه سال گذشته بیش از 3 درصد افزایش 
داشته است که این افراد بیش از ۲ بار اقدام به اهدای خون کرده اند.وی اضافه کرد: میزان 
تولید پلاکت فرزیس نیز ۱۲۲ واحد خون بوده است که ارزش علمی و درمانی بالایی برای 
بیماران سرطان خونی دارد.پلاکت فرزیس، یکی از روش  های اهدای خون است که تنها 
یک جزء خاص از خون اهداکننده، جدا و بقیه اجزای خون به اهداکننده باز گردانده می  
شود. ۱۸۰بیمار تلاسمی و ۲۰۰ بیمار هموفیلی در قم وجود دارد که به طور مستمر نیاز به 
اهدای خون دارند ضمن اینکه سایر بیماران نیازمند به خون از جمله سرطانی، عمل های 
جراحی و سایر موارد، از جمله بیمارانی می باشند که در همه زمان ها نیازمند اهدای خون 
www. هستند.شهروندان برای دریافت زمان نوبت جهت اهدای خون می توانند به سامانه

IBTO.ir مراجعه تا در زمان اعلام شده به پایگاه انتقال خون مراجعه کنند.

معاونسیاسیامنیتیواجتماعیاستانداریقم:

همه دستگاه ها برای ریشه کنی بیسوادی در قم 
برنامه ریزی کنند

معاون سیاسی امنیتی و اجتماعی استانداری قم گفت: همه دستگاه ها باید برای ریشه 
کنی بیسوادی در استان، برنامه ریزی کرده و اقدام های لازم را انجام دهند.

سید محمدرضا هاشمی عصر دوشنبه در جلسه شورای پشتیبانی نهضت سوادآموزی قم 
افزود: با توجه به اهمیت گسترش سواد و ریشه کنی بیسوادی در ارائه خدمات و پیشرفت 
و توسعه، همه باید در این جهت نگاه ویژه ای داشته باشند.  وی با بیان اینکه آمار باسوادی 
در استان قم از میانگین کشوری بالاتر است، خاطرنشان کرد: دهیاری ها و بخشداری ها 
باید آمار افراد بیسواد در روستاها را احصا کرده و اعلام کنند تا برنامه ریزی لازم برای باسواد 
کردن آنها انجام پذیرد.  وی از عدم حضور برخی مدیران دستگاه های اجرایی در شوراها 
و کارگروه ها انتقاد کرد و گفت: گسترش علم و سواد باعث کاهش آسیب های اجتماعی 

خواهد شد و این مساله بسیار مهمی است. 
*عشایرقممحدودیتیبراینامنویسیدرنهضتسوادآموزیندارند

معاون سوادآموزی اداره کل آموزش و پرورش قم نیز در این جلسه اظهار داشت: دستگاه 
های اجرایی باید تا پایان بهمن ماه، ۲ کارشناس را جهت شرکت در کمیته ویژه ریشه 
کنی بیسوادی در قم معرفی کنند تا روند سوادآموزی در میان مخاطبان آن دستگاه را با 
جدیت پیگیری کنند. حجت الاسلام محمدرضا قاسمی نیا بر ضرورت شتاب بخشی به 
سوادآموزی روستاییان و عشایر قم تاکید کرد و گفت: عشایر استان برای نام نویسی در 
نهضت سوادآموزی محدودیت خاصی نداشته و افراد بین ۱۰ تا ۶۰ سال می توانند در این 
کلاس ها حضور داشته باشند.  وی در پایان با بیان اینکه آموزش افراد کم سواد بزرگسال 
غیرمحصل نیز باید در دستور کار قرار بگیرد، تصریح کرد: دهیاران باید برای معرفی افراد 

بیسواد به نهضت سوادآموزی اقدام های لازم را انجام دهند. 

یکمقاممسئولدرسازمانجهادکشاورزیقمخبرداد

توزیع 13 هزار تن نهاده های دامی در قم 
سرپرست معاونت بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزی قم گفت: ۱3 هزار و 
3۰۰ تن انواع نهاده های دامی بین دامداران، کارخانجات خوراک دام و واحدهای طیور 

توزیع  شده و استان از نظر تامین انواع نهاده ها هیچ مشکلی ندارد.
علی اصغر همت با تاکید بر اجرای سیاست های دولت در حمایت از تولیدکنندگان و 
مصرف کنندگان اظهار داشت: یکی از اقدام های مهم معاونت بهبود تولیدات دامی 
سازمان در جهت حمایت از تولیدکنندگان و مصرف کنندگان توزیع و تخصیص به  موقع 
انواع نهاده های کشاورزی است.وی خاطرنشان کرد: نهاده های توزیع شده دامی شامل 
جو، ذرت و کنجاله سویا می باشد. وی همچنین به اهمیت اجرای سیاست های تنظیم بازار 
در استان اشاره کرد و گفت: در راستای سیاست های تنظیم بازار از اواسط دی ماه تاکنون 
حدود ۲۶۰ تن مرغ گرم و۴۵ تن تخم مرغ به قیمت مصوب در سطح شهر قم توزیع شده 
است. همت با اشاره به نهاده های توزیع شده در استان و جوجه ریزی تصریح کرد: با توجه 
به جوجه ریزی صورت گرفته و از طرفی مساعدت در تامین بخشی از نهاده ها، مشکلی 
بابت تامین مرغ و تخم مرغ در ایام پایانی سال وجود ندارد. میزان متوسط تولید بخش 
کشاورزی استان قم در سال برابر ۷۴۵ هزار تن شامل ۴۲۵ هزار تن محصولات زراعی و 

باغی، یک هزار و ۲۰۸ تن آبزیان و 3۲۰ هزار تن محصولات دامی است.

ذخیره مناسب برنج و شکر، لزوم نظارت و کاهش قیمت مواد غذایی ، تاکید بربررسی 
مصوبات شورای شهر پیرامون افزایش عوارض، ذخیره ۱۰۵۰ تن میوه شب عید و ثبات 

بازار مرغ قم در روزهای آینده از جمله مهمترین مطالب کارگروه تنظیم بازار بود. 
معاون هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منابع استانداری قم، روز سه شنبه در بیست 
و ششمین کارگروه تنظیم بازار در سالن امام جواد)ع( استانداری با بیان اینکه باید 
نسبت به قاچاق دام برنامه جامعی تدوین شود گفت: برخی استان ها در خواست دام 
از قم داشته اند که باید تدابیر استان در راستای برای پاسخگویی به نیاز سایر مناطق 

کشور باشد.
مهرداد غضنفری افزود: ممنوعیت خروج دام مولد از استان با توجه به اهمیت این دام 
ها قابل توجیه نیست ولی باید نسبت به خروج سایر دام ها تدبیری اندیشیده شود تا 

تامین گوشت مورد نظر سایر استان ها نیر مختل نشود.
وی در ادامه با اشاره به سیاست های استان برای ایجاد زیرساخت های فروش فوق 
العاده به مناسبت عید نوروز ادامه داد: حداکثر سود کالای عرضه شده در فروشگاه ها 
و نمایشگاه های بهاره حداکثر پنج درصد است که باید در برپایی این نمایشگاه های از 

تجربه های سال های گذشته نیز بهره برد.
غضنفری با تاکید بر لزوم نظارت و کاهش قیمت مواد غذایی در استان گفت: تمام 

دستگاه های اجرایی باید با افزایش تلاش های به دنبال ایجاد ثبات در بازار باشند.
وی با اشاره به افتتاح نمایشگاه دستاوردهای چهلمین سال انقلاب با حضور وزیر 
صنعت، معدن و تجارت در هفته آینده گفت: این نمایشگاه فرصت مناسبی برای ارائه 
دستاوردهای دستگاه های مختلف است که باید با ابتکار و نوآوری به دنبال ارائه مطلوب 

خدمات صورت گرفته در ۴۰ سال انقلاب به مردم بود.
*قبلازبروزنابسامانیدربازارمشکلاترصدوراهکارارائهشود

فرماندار قم نیز دراین جلسه ، سرعت در تصمیم گیری و منفعل نبودن مسئولان در 
شرایط بازار را ضروری دانست و گفت: باید مسئولان پیش از بروز نابسامانی در بازار با 

شناسایی مشکلات به دنبال حل آن مشکل باشد.

رضا سیار ادامه داد: تعداد کالاهای اساسی که کمبود آنها، بازار را تحت تاثیر قرار می 
دهد، معلوم است و باید وضعیت آنها در بازار به صورت دقیق رصد و برنامه ریزی لازم قبل 

از بروز مشکل صورت گیرد.
وی با اشاره به لزوم شناسایی و دسته بندی مصارف خانگی و صنعتی آرد، روغن و 
شکر و سایر کالاهای مشترک میان مصارف خانگی و صنعتی در استان گفت: برخی 
مشکلات ناشی از عدم مدیریت مناسب است که باید با برنامه ریزی جامع به جای 
پیگیری موردی، به دنبال ایجاد ساز و کار مناسب برای حل مشکلات تولیدکنندگان و 

مصرف کنندگان خانگی بود.
فرماندار قم با تاکید بر لزوم ساماندهی واحدهای عرضه گوشت مرغ و گوشت قرمز 
ادامه داد: توزیع گوشت قرمز در فروشگاه های بزرگ اگر چه موجب نارضایتی کاسب 

های خرد شده ولی هدف ستاد تنظیم بازار از این اقدام جلب رضایت مردم است.
با اشاره به ضرورت بررسی مصوبات شوراهای شهر گفت: کارگروهی برای  سیار 
بررسی قیمت عوارض مصوب این شورا پیرامون بهای خدمات مانند تاکسی، اتوبوس و 

عوارض ها باید زیر نظر کارگروه تنظیم بازار ایجاد شود تا بررسی گردد.
*ذخیره۱۰۵۰تنمیوهشبعیددرقم

مدیرکل صنعت، معدن و تجارت قم نیز در این جلسه گفت: از ۵۷ اقلام رصد شده ، 
قیمت 3۲ قلم کالا در قم نسبت به ۱۵ روز گذشته بدون تغییر، ۷ قلم قیمت کاهشی و 

۱۸ قلم با افزایش قیمت نسبی مواجه بوده است.
محمود سیجانی در ادامه با اشاره با آخرین وضعیت ذخیره میوه شب عید در استان 
گفت:تاکنون 3۵۰ تن سیب درسردخانه ذخیره و۲۰۰ تن پرتقال به قم وارد شده است.
سیجانی اظهار داشت: برنامه ریزی برای ذخیره ۷۰۰ تن پرتغال ویژه شب عید نوروز 
در استان صورت گرفته است که روند ورود پرتغال تا تحقق این هدف گذاری ادامه 

خواهد داشت.
*هیچکمبودیازنظرذخیرهبرنجوشکردراستانوجودندارد

مدیرکل شرکت غله و خدمات بازرگانی قم، نیز در این جلسه با تاکید بر اینکه هیچ 
کمبودی از نظر ذخیره برنج و شکر وجود ندارد گفت: این استان بیش از ۴ برابر استان 

های هم جمعیت خود موفق به ذخیره برنج و شکر شده است.
بهزاد رادمنش، با بیان اینکه سهمیه برنج ماهانه استان از ۱۶۰ تن در سال های 
گذشته به بیش از ۵۰۰ تن افزایش یافته است ادامه داد: از مجموعه ۵۰۰ تن سهمیه 
استان در ماه جاری، ۲۹۰ تن برنج »رده ب« و از سهمیه ۲۰۰ تن سهمیه برنج »رده آ« 

استان، ۹۰ تن به فروش رسیده است.
وی با بیان اینکه به منظور ساماندهی توزیع آرد در سطح کشور، سامانه ای برای 
صدور مجوز واحدهای نانوایی آزاد پز ایجاد شده است گفت: با راه اندازی این سامانه، 
اختیار صدور مجوز نانوایی های جدید از استان ها خارج شده است و بر اساس آن 
صدور هرگونه مجوز جدید خارج از این سامانه غیرقانونی و منجر به تخصیص سهمیه 

آرد نمی شود.
*بازارمرغقمدرروزهایآیندهبهثباتمیرسد

رئیس سازمان سزمان جهاد کشاورزی قم نیز در این کارگروه گفت: در روزها و هفته 
های آینده با عرضه ۵۵ تن مرغ درسته و ۴۵ تن قطعه بندی شده در بازار شاهد تنظیم 

بازار مرغ در قم خواهیم بود. 
محمدرضا طلایی، با بیان اینکه امسال حدود یک میلیون جوجه ریزی صورت گرفته 
است گفت: تولید مرغ در استان در هفته های آینده به ثمر خواهد رسید که با ورود مرغ 

تولیدی ، وضعیت بازار مرغ در قم تنظیم می شود. 

درجلسه کارگروه تنظیم بازار استان قم تاکید شد

لزوم نظارت و کاهش قیمت مواد غذایی در استان قم

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم:

بیمارستانبینالمللیدرقمساختهمیشود

نائب رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم گفت: رسانه 
ها باید اطلاع رسانی و آگاهی بخشی در حوزه محیط 
زیست را به عنوان یک خط مشی جدی در نظر گرفته و به 

صورت منظم و مستمر به این موضوع بپردازند.
آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری در دیدار مدیرکل  
اظهار  در سخنانی  معاونین  و  قم  استان  زیست  محیط 
داشت: در سالهای اخیر مسأله محیط زیست بسیار مورد 
توجه مردم و رسانه ها قرار گرفته و طرفداران بسیاری پیدا 

کرده است.
وجود  با  محیطی  زیست  تهدیدات  اینکه  بیان  با  وی 
توسعه صنعت، استفاده بی رویه از منابع و خشکسالی 
های گسترده هر روز بیشتر می شود، خاطرنشان کرد: 
متأسفانه طبیعت و محیط زیست کشورمان با بی توجهی 
انسانها در وضعیت نامناسبی بسر می برد که این معضلات 

باید مورد توجه جدی قرار بگیرد.
امام جمعه شهر مقدس قم وظیفه محیط زیست در دادن 
مجوزهای صنعتی و معدنی را بسیار سخت و حساس 
دانست و گفت: متأسفانه از تعهد صاحبان صنایع تا اجرای 
شرایط و ضوابط زیست محیطی فاصله بسیاری وجود دارد 
و هنگامی که یک واحد صنعتی به دلیل آلودگی تعطیل 

شود، فشار بسیاری به محیط زیست وارد می کنند.
وی بر ضرورت افزایش نظارت بر واحدهای تولیدی و 
صنعتی تأکید کرد و گفت: مردم و مسؤولان باید بدانند که 
حفظ و حراست از محیط زیست یک وظیفه دینی و شرعی 
است و بر اساس آموزه های دینی، هیچ کسی اجازه تعدی 

به محیط زیست و حقوق مردم و جانداران را ندارد.

آیت الله حسینی بوشهری با بیان اینکه حفظ محیط 
زیست باید به عنوان یک فرهنگ در کشورمان نهادینه 
شود، تصریح کرد: رسانه ها و صدا و سیما باید اطلاع 
رسانی و آگاهی بخشی در حوزه محیط زیست را به عنوان 
یک خط مشی جدی در نظر گرفته و به صورت منظم و 

مستمر به این موضوع بپردازند.
وی در ادامه افزود: اگر فرهنگ زیست محیطی در جامعه 
ارتقاء یافته و با اطلاع رسانی مستمر آگاهی مردم در این 
حوزه افزوده شود، فشار افکار عمومی و رسانه ای، مانع از 
انجام برخی تخلفات شده و شاید برخی از متخلفان نیز از 
این مسیر بازگشته و به حامیان محیط زیست تبدیل شوند.
نائب رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم در پایان با 

بیان اینکه آموزش و فرهنگسازی زیست محیطی باید در 
میان کودکان و نوجوانان انجام بپذیرد، خاطرنشان کرد: 
این موضوع باید در کتاب های درسی ابتدایی مطرح شده 
و پیامدهای تخریب محیط زیست به دانش آموزان گوشزد 

شود. 
سید رضا موسوی مشکینی مدیرکل حفاظت محیط 
زیست نیز در این نشست گزارشی از وضعیت محیط زیست 
استان و برنامه های این اداره کل ارائه کرد و گفت: استان 
قم از متراکم ترین استانها به لحاظ جمعیتی و صنعتی 
است و ۹۰ درصد صنایع در شعاع ۲۰ کیلومتری شهر قم 
قرار گرفته اند که متأسفانه تأثیرات مخرب اجتناب ناپذیری 

بر کیفیت و سلامت عمومی جامعه خواهد اشت.

آیت الله حسینی بوشهری در دیدار مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم تاکید کرد
ضرورت افزایش نظارت بر واحدهای تولیدی و صنعتی 
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راهی برای کاهش هزینه های عبور از گردنه تحریم ها 

گفت وگوی ملی؛ امروز حیاتی تر از دیروز
گفت وگو و تعامل سازنده و موثر میان گروه های سیاسی، مردم و حاکمیت، با ترمیم 
سرمایه های اجتماعی و بازگرداندن مشارکت و همدلی، از خطرات و هزینه های عبور از 

گردنه تحریم ها خواهد کاست .
ضرورت گفت و گوی ملی در کشور چنان چه مدت ها پیش از این به رسمیت 
شناخته شده بود، شاید امروز با بسیاری از چالش های موجود در عرصه های مختلف 
سیاسی، اجتماعی، فرهنگی و حتی اقتصادی مواجه نبودیم. به گزارش گروه تحلیل، 
تفسیر و پژوهش های خبری ایرنا، بسیاری از ناظران می گویند امروز سرمایه های 
اجتماعی در کشورمان رو به افول است. این وضعیت را می توان از همراهی ناکافی مردم 
با برنامه هایی مشاهده کرد که از سوی حاکمیت در راستای منافع ملی طرح ریزی می 
شود و برای به نتیجه رسیدن نیاز به مشارکت عمومی دارد. بسیاری به رغم درخواست 
مسوولان برای انصراف اغنیا از دریافت یارانه نقدی حاضر به همراهی نشدند، با بروز تورم 
انبوهی از کالاها در خانه ها انبار شد و صف های طولانی برای خرید سکه و ارز در بحبوحه 
سقوط ارزش پول ملی شکل گرفت که نشان از ریزش معنادار اعتماد عمومی داشت. این 
در حالی است که در سال های نخست پس از انقلاب و در برهه جنگ تحمیلی همین 
سرمایه های اجتماعی، ناجی کشور شد و ما را از ورطه سخت تحریم و جنگ نجات داد. 
امروزهم به خاطر تحریم های همه جانبه آمریکا، شرایط حاکم بر کشور کم از شرایط 
جنگی ندارد؛ جنگی تمام عیار این بار در عرصه اقتصادی بر کشور تحمیل شده و عبور 
از این شرایط نفسگیر جز با تقویت انسجام ملی، احیای اعتماد عمومی و همکاری و هم 

افزایی گروه های سیاسی با یکدیگر و کمک به دولت امکان پذیر نیست. 
از دید ناظران، بهترین راه برای احیای سرمایه اجتماعی و گذر امن از چالش های 
کنونی، تعامل میان مردم، حاکمیت و گروه های سیاسی است. در سال های اخیر ایده ها 
و عناوین مختلفی برای تشریح، هویت بخشی و کلید زدن چنین راهکاری مطرح شده 
است. »گفت و گوی ملی« هم در همین چارچوب مطرح شده است؛ مفهومی مبتنی بر 
گفت و گو، تعامل و هم فهمی میان مردم و نیروهای سیاسی با یکدیگر و با بخش های 
مختلف حاکمیت که توانمندسازی کشور برای غلبه بر چالش های کنونی را هدف گذاری 
کرده است. این ایده مترقی اما مانند ایده های مشابه در سال های اخیر، در معرض آسیب 
برداشت های منفعت طلبانه، استفاده تقلیل گرایانه، ناکارآمدی و در نهایت به فراموشی 
قرار دارد. نجات این ایده از کج فهمی ها و کمک به پیاده سازی آن شاید تنها کلید 

گشایش در کشور باشد. 
* چرا گفت و گوی ملی ضروری است؟ 

اگر سال 1392 را به خاطر مشارکت فعال مردم در انتخابات، روی کار آمدن دولت 
تدبیر و امید و تغییر فاز سیاسی کشور از رکود و رخوت به پویایی سال اعتماد دوباره و 
سال 1396 را تکرار امیدطلبی مردم تعبیر کنیم، شرایط کنونی جامعه به طور جدی هر 
ناظری را به مداقه و واکاوی آسیب شناسانه وامی دارد. امروز رشته های ارتباط مردم با 
حاکمیت و حاکمیت با مردم در معرض آسیب های جدی قرار گرفته است. طیفی از 
رسانه های فراگیر، به خاطر رویکرد جناحی و غیر متکثر دچار ریزش مخاطب شده و 
ظرفیت اعتمادسازی خود را ضایع کرده اند. حاکمیت با مردم گفت و گو نمی کند. رسانه 
ها و مطبوعات به عنوان یکی از ابزارهای گفت و گوی مردم با حاکمیت و طرح مطالبات 
عمومی دست بسته حرکت می کنند. احزاب هم به عنوان حلقه واسط میان مردم و 
نظام، از کارآمدی و امکان کنشگری لازم برخوردار نیستند. گروه های سیاسی نه تنها در 
عرصه عمل به رقابتی تمام عیار رسیده اند و در تخریب یکدیگر از هیچ تلاشی فروگذار 
نمی کنند، بلکه با نزدیک شدن به انتخابات مجلس، شکاف های درون جریانی هم با 
هدف دست یابی به قدرت، افزایش یافته است. دستگاه اجرایی که تمام ظرفیت خود را 
برای عبور کشور از تنگنای تحریم ها به کار گرفته است، مورد هجوم تمام عیار گروه های 
سیاسی رقیب قرار گرفته و بحث و تقابل میان گروه های حامی دولت، رو به فزونی است. 
در چنین شرایطی، آنچه قربانی می شود، اعتماد عمومی مردم به گروه های سیاسی و 
مجموعه حاکمیت و پایمال شدن منافع ملی است. این بار اما، هزینه های این اعتمادسوزی 
بسیار سنگین و جبران ناپذیر خواهد بود. به گفته »سعید حجاریان« فعال سیاسی اصلاح 

طلب، در ایران امروز، بازی برد- باخت منتفی است، یا همه می بازیم یا همه می بریم. 
امروز دیگر فرصتی برای جدال آشتی ناپذیر میان گروه های سیاسی و بخش های 
مختلف حاکمیت وجود ندارد. گذشت چهل سال از انقلاب اسلامی و تجربه چهار دهه 

حکومتداری، بسیاری از الگوهای گذشته را از دید مردم ناکارآمد ساخته است. 
بسیاری می گویند امروز دیگر چنین نیست که رویگردانی مردم از یک جریان و جناح 
به اقبال و اعتماد آنها به یک جریان دیگر منجر شود. امروز مردم مجموعه حاکمیت را 
مورد قضاوت قرار می دهند. شعار پر تکرار »اصلاح طلب اصولگرا، دیگه تمومه ماجرا« که 
در اعتراضات دی ماه سال گذشته به کرات شنیده شد، ناظر بر این واقعیت است. دیگر 

زمانی برای از دست دادن فرصت ها و ظرفیت ها وجود ندارد. 
* گفت و گویی چندوجهی با محوریت منافع ملی 

امروز برای نجات کشور از چالش های پرتعداد داخلی و خارجی، باید باب گفت و 
گوهای ملی را گشود؛ گفت و گوهایی که وجه غالب آن افزایش تعامل سازنده میان 
حاکمیت و مردم است. بخش های مختلف حاکمیت از جمله دستگاه اجرایی باید با 
مردم گفت و گو کنند. مردم را در جریان چالش ها، محذورات و مقدورات بگذارد تا بتواند 
همدلی و همراهی آنها را در اجرای طرح های ملی به دست آورد. بخش دیگر گفت و 
گوی ملی باید میان گروه ها و جریان های سیاسی جریان یابد. تقابل و رقابت مخرب 
گروه های سیاسی علیه یکدیگر که امروز مصادیق بارز آن در رسانه ها و برخی تریبون ها 
به چشم می خورد، حاصلی جز بی اعتمادی بیشتر و دلسردی مردم ندارد. گشودن باب 
گفت و گو و تعامل میان گروه های مختلف سیاسی از سوی دیگر به همکاری، تفاهم و هم 

افزایی آنها در ارایه راهکارهای عملی برای حل مشکلات کشور خواهد انجامید. 
ورود به بحث گفت و گو و تعامل در وهله اول نیازمند درک مشترک مردم، حاکمیت 
و همه گروه های سیاسی از مفهوم »گفت و گوی ملی« است. به گفته »احمد مازنی« 
نماینده مجلس بسیاری بر این باورند که گفت و گو یعنی مناظره؛ یعنی اینکه با بحث 
کردن سعی کنیم منطق خود را بر دیگری فائق کنیم یا برخی فکر می کنند یعنی مذاکره 
به این معنا که شما نفعی ببرید یا من نفعی ببرم. اما گفت و گو یعنی کشف حقیقت بدون 
تعصب. در همین زمینه بود که »اسحاق جهانگیری« معاون اول رئیس جمهوری دو روز 
پیش در آیین اختتامیه دهمین جشنواره بین المللی فارابی اظهار داشت با شرایطی که در 
حال حاضر با آن مواجه هستیم در صورتی که مردم به صحنه بیایند می توانیم از مسایل 
کشور عبور کنیم.وی گفت و گو بین نخبگان و مردم را حایز اهمیت دانست و بیان کرد: 
در این شرایط باید ارتباط نخبگان و مردم دقیق تر برقرار شود، بسیاری از مسایل را شاید 
دولتمردان و حاکمان نتوانند به تفاهم برسند.معاون اول رییس جمهوری با بیان این که 
نخبگان نقش واسطه دارند تا یک گفت و گوی جدید بین مردم و حاکمیت ایجاد کنند، 
تصریح کرد: برقراری شرایط گفت و گو الزامات و پیش نیازی دارد که باید زمینه های آن 
هم مهیا شود.ورود به گفت و گوی ملی با چنین رویکردی، اهداف آن را در مسیر تحقق 
قرار خواهد داد. مهم این است که تعامل، هم فهمی و همکاری به گفتمان غالب و قابل 
قبول در کشور بدل و همچون راه حلی موثر میان کنشگران عقلایی عرصه سیاست به 

رسمیت شناخته شود. 

نکتـه

 مرحوم محمدنبی حبیبی از همان ابتدای ورود به حزب موتلفه 
همواره سعی بر این داشت تا پیرو نظر تشکیلات و خرد جمعی باشد. 
برنامه ریزی برای آینده حزب و هماهنگی میان بخش های مختلف 
آن از جمله کارهایی محسوب می شد که او همواره در صدر برنامه 

هایش قرار داشت .
»محمدنبی حبیبی درگذشت«، این تیتر خبری بود که صبح 
دیروز روی خروجی رسانه ها قرار گرفت. دبیرکل حزب موتلفه اسلامی 
از باسابقه ترین افرادی به شمار می رفت که نقش قابل توجهی در 
جریان انقلاب اسلامی داشت. او در 1324 خورشیدی در روستای 
باغخواص ورامین چشم به جهان گشود و پس از گذراندن دوران 
متوسطه وارد دانشگاه تهران شد و در رشته جامعه شناسی به تحصیل 
پرداخت. حبیبی در روند مبارزات انقلاب اسلامی نقش قابل توجهی 
داشت و در بیشتر تظاهرات علیه رژیم پهلوی شرکت می کرد و در 

پیروی از سخنان امام خمینی)ره( همواره پیشگام بود. 
حبیبی در 1357 خورشیدی با پیروزی انقلاب اسلامی به معاونت 
او در کارنامه اجرایی خود  سیاسی استاندار کرمان منصوب شد. 

استانداری فارس، خراسان و تهران را نیز داشته است. 
محمدنبی حبیبی،در مقطعی به عنوان شهردار تهران انتخاب شد و 
یکی از برنامه های اجرایی خود را راه اندازی مترو قرار داد که این کار 
در مقطعی متوقف شد. او خود در این بار می گوید: »سال 62 شهردار 
تهران شدم. طرح قانونی توقف مترو به تصویب شورای انقلاب رسیده 
بود. مخالفان راه اندازی مترو باور داشتند این وسیله نقلیه عمومی 
تجملاتی است و باعث جذب جمعیت از شهرستان به تهران می شود 
و دیگر آن که اولویت کشور جنگ است و نمی توان ظرفیت ها را برای 
ساخت مترو به کار گرفت. با این اوصاف موفق شدم کار احداث مترو 
که متوقف شده بود در سال 63 از سر بگیریم بدون اینکه از وجود 
یک کارشناس خارجی برای این پروژه شهری استفاده کنیم و کار 

بحمدالله ادامه پیدا کرد.« 
پس از آن حبیبی به عنوان مدیرعامل شرکت پست انتخاب 
شد و سپس معاونت وزیر پست و تلگراف را بر عهده گرفت. پس از 
مدتی به عنوان معاون وزیر راه و رییس سازمان هواپیمایی کشوری 
منصوب شد. قائم مقام بنیاد مستضعفان و رییس ستاد اقامه نماز تهران 
از دیگر مسوولیت های اجرایی محمدنبی حبیبی به شمار می رود. 
معاونت وزیر بازرگانی و کارمند مامور به خدمت در بنیاد مستضعفان 
نیز از دیگر سمت های او بود. حبیبی پس از درگذشت حبیب  الله 
عسگراولادی از 1383 خورشیدی به عنوان دبیرکل حزب مؤتلفه 
انتخاب شد و در مسیر ارتقای این حزب تلاش های فراوانی انجام داد.

پژوهشگر گروه اطلاع رسانی ایرنا در گفت وگو با »حمیدرضا 
ترقی« عضو شورای مرکزی حزب موتلفه ویژگی های شخصیتی و 

اجتماعی »محمدنبی حبیبی« را از زوایای مختلف جویا شد. 
در متن این گفت وگو آمده است:

* تلاش برای تحقق آرمان های امام)ره(و انقلاب 
حبیبی، یکی از شخصیت های مبارز علیه رژیم پهلوی بود و در 
بیشتر تظاهرات ها شرکت داشت. تحقق آرمان های امام)ره( و انقلاب 
و تلاش در تعمیق باورهای اسلامی را مهم می دانست و معتقد بود 
که همه مردم ایران باید به آن اعتقاد داشته باشند و برای حفظ انقلاب 
از هیچ کوششی دریغ نورزند. او از همان ابتدای پیروزی انقلاب، 
مسوولیت های اجرایی متفاوتی برعهده داشت و بسیار فعال و کوشا 

بود و خدمت به نظام اسلامی را از افتخارات خود می دانست. 

* تبعیت از ولایت مهم ترین ویژگی شخصیتی حبیبی
حبیبی بسیار مورد اعتماد شخصیت های مذهبی و سیاسی بود. 
افرادی همچون آیت الله مهدوی کنی، حجت الاسلام ناطق نوری و 

دیگر شخصیت های برجسته نظام، وی را فردی انقلابی و اجرایی می 
دانستند. خلوص، اقتدار در انجام کارهای اجرایی، تبعیت از ولایت و 
روحیه کار جمعی از مهمترین ویژگی های شخصیتی و اجتماعی وی 
محسوب می شود. او در هر کاری سعی می کرد تا از مشاوره های 
متخصصان زبده استفاده کند و نظر و رای آنها را به طور حتم در روند 

اجرایی برنامه هایش به کار می بست. 

* حبیبی و دبیرکلی حزب موتلفه
از همان ابتدای ورود به حزب موتلفه همواره سعی بر این داشت تا 
پیرو نظر تشکیلات و خرد جمعی باشد. برنامه ریزی برای آینده حزب 
و هماهنگی میان بخش های مختلف آن از جمله کارهایی محسوب 
می شد که او همواره در صدر برنامه هایش قرار داشت. در زمان دبیر 

کلی مرحوم عسگراولادی وی معاونت حزب را عهده دار بود و به 
کارهای اجرایی حزب بسیار اشراف داشت که همین عاملی شد تا 
حزب تصمیم بگیرد، حبیبی را جانشین مرحوم حبیب الله عسگر 

اولادی و به عنوان دبیر کل حزب موتلفه اسلامی معرفی کند. 
تلاش، حفظ وحدت و انسجام میان نیروهای اصولگرا برای او 
از اهمیت زیادی برخوردار بود و در این راه بدون هیچ گونه تعصب 
تشکیلاتی، تلاش خود را به کار می بست تا اختلافی میان نیروها و 
اعضای حزب به وجود نیاید. برای حبیبی برنامه ریزی در جهت آینده 
حزب و کشور مهم بود. او خود اعتقاد داشت که در شرایط فعلی 
جامعه، استفاده از گروه ها و سلیقه های مختلف می تواند کشور را به 
سر منزل مقصود برساند. در واقع وی دنبال تبدیل حزب به یک حزب 
فعال و برنامه دار در کشور بود و می گفت حزب موتلفه باید به جایی 
برسد که برای اداره کشور برنامه و نیروی لازم را داشته باشد. او در 
این راستا تلاش های زیادی انجام داد که بخش زیادی از آن به نتیجه 
رسید و قسمتی از آنها در دست اقدام است و حزب فعال و مستمر 
این موارد را به سرانجام خواهد رساند. حبیبی در مدتی که مسوولیت 
دبیرکلی حزب موتلفه را داشت، هیچ مسوولیت دیگری برعهده نگرفت 
و تنها قائم مقام بنیاد غدیر بود که در آنجا به کارهای فرهنگی و معنوی 

می پرداخت. 

* جزئیات مراسم تشییع »محمدنبی حبیبی« 
 روابط عمومی حزب موتلفه اسلامی، با صدور اطلاعیه ای جزئیات 
مراسم تشییع »محمدنبی حبیبی« دبیرکل فقید حزب موتلفه 
اسلامی را اعلام کرد.بر این اساس، مراسم تشییع آن فقید سعید 
پنجشنبه)11 بهمن( ساعت 8:3۰ صبح از مسجد امام صادق)ع( در 
میدان فلسطین برگزار می شود.جزئیات مراسم ترحیم و بزرگداشت 

آن مرحوم نیز متعاقبا اعلام خواهد شد.

رئیس شورای راهبردی روابط خارجی با بیان این که ایران و 
اروپا هر یک منافع خود را دارند؛ البته به این معنی نیست که 
مذاکره نکنیم، حتماً باید مذاکره شود، گفت: به رغم وعده های 
برجامی اروپا برای ساز و کار ویژه مالی »SPV« باید برای تأمین 

منافع ملی به خودمان متکی باشیم.
سید کمال خرازی درباره راهکار خنثی کردن ترفند آمریکا در 
قبال توافق هسته ای میان ایران و دیگر طرف های برجام اظهار کرد: 
تا حدی که می شود باید با اروپا همکاری داشت البته این بستگی 
دارد به اینکه آنان هم تا چه حد بتوانند در این چارچوب با ما 
همکاری کنند.وی، نفس وجود و حفظ برجام را هدف مشترک 
کنونی ایران و اتحادیه اروپا دانست و گفت: قرار بود که آنان ساز و کار 
ویژه مالی» SPV « را زودتر اجرا کنند و قول داده اند که اجرایی شود 
اما باید دید که بالاخره محقق می شود یا خیر؟خرازی همچنین 
درباره شباهت ها و تفاوت های میان توافق سعدآباد در دهه 8۰ با 
برجام پس از خروج ترامپ، تصریح کرد: کشورها به ویژه اروپایی ها 
طبعاً از منافع خود دفاع می کنند و ما نباید انتظار داشته باشیم که 
از منافع ما دفاع کنند.وی افزود: اگر اروپایی ها در برجام مانده اند و 
مخالف خروج آمریکا از آن هستند در چارچوب منافع خودشان 
است نه اینکه بخواهند برای تأمین منافع ما خود را با آمریکایی ها 
درگیر کنند و این اشتباه نباید در ذهن ما ایجاد شود.رئیس شورای 
راهبردی روابط خارجی گفت: مشابهت برجام امروز با مذاکرات و 
توافقات آن دوره نیز در همین قضیه است که در صحنه مذاکرات 
قول هایی داده می شود اما ممکن است به آن عمل نشود چنان که 

در آن دوره نیز همین طور بود و اکنون نیز چنین است.
* در صحنه سیاسی هیچ گاه اعتماد محض وجود ندارد 
خرازی در گفت وگو با خبرگزاری صدا و سیما تصریح کرد: 
در چنین مذاکراتی باید ابتدا بدانیم که تا چه حد می شود به 
طرف های مقابل اعتماد کرد و چقدر می توان همه تخم مرغ ها را 
در سبد آنان قرار داد؟ در صحنه سیاسی هیچ گاه اعتماد محض 
وجود ندارد مگر آن که رابطه راهبردی با کشوری داشته باشیم و 
منافع مان کاملًا با یکدیگر تطبیق داشته باشد که چنین رابطه ای 
با اروپا نداریم.وی ادامه داد: ایران و اروپا هر یک منافع خود را دارند؛ 
البته به این معنی نیست که مذاکره نکنیم، حتماً باید مذاکره 
شود منتهی باید دید که چقدر می توان به یکدیگر اعتماد کرد و 
اتکای مان باید به خودمان، منابع و ملت باشد تا با قدرت بتوانیم 
در چارچوب منافع ملی گام برداریم.وزیر پیشین امور خارجه 
همچنین درباره جایگاه کنونی ایران در ساختار قدرت جهانی در 
مقایسه با ابتدای انقلاب گفت: چهل سالگی نمادی برای کامل 
شدن هر موجود است و نظام ما نیز با گذر از تمام مشکلاتی که از 
ابتدای انقلاب برایش ایجاد کرده اند اعم از تروریسم، تحریم و دیگر 
مشکلات داخلی و بیرونی، اکنون به کمال خود نزدیک شده و این 
در ثبات، استقلال و نقش آفرینی ایران در منطقه کاملًا مشخص 
است.خرازی افزود: بنابراین در ارزیابی کلی این موضوع باید گفت 
که جمهوری اسلامی در این چهل سال به رغم تمام مشکلات 
توانسته است ثباتش را حفظ و در چارچوب اهدافش حرکت کند.

وی گفت: البته به این معنی نیست که کل اهداف جمهوری 
اسلامی به طور کامل و نهایی تحقق یافته است اما همچنان که 
انسان در چهل سالگی به کمال می رسد و باید این کمال یافتگی 
ادامه یابد نظام ما نیز به کمال نزدیک شده است که امیدواریم روز 

به روز اهدافش را بیشتر محقق کند.
* ایران هیچگاه به هیچ قدرتی وابسته نبوده است 

خرازی همچنین در پاسخ به این که در چهل سال پس از 
غربی، جمهوری  نه  »نه شرقی،  اصولی  اهداف شعار  انقلاب، 
اسلامی« چقدر تحقق یافته است اظهار داشت: این یکی از 
شعارهای بنیادین بوده و هست و جمهوری اسلامی در دوره های 
مختلف این هدف را کاملًا محقق کرده و هیچگاه به هیچ قدرتی 

وابسته نبوده است.وی افزود: یکی از علل مشکلات قدرت های 
بین المللی با جمهوری اسلامی همین است که ما به هیچ یک از 
قدرت های جهانی وابسته نیستیم و استقلال، اهداف و ارزش های 
خود را داریم بنابراین، این به عنوان ارزشی بنیادین از شاخص های 
مهم نظام است.این دیپلمات ارشد کشورمان همچنین درباره این 
که چرا مناسبات ما با برخی مناطق دنیا که حوزه نفوذ ایران 
هستند و می توانند متحد راهبردی ما باشند، متناسب با رویکرد 
سیاست خارجی در دولت های مختلف دستخوش تغییر می شود 
گفت: در این که بخواهیم در این منطقه یا دیگر مناطق دنیا متحد 
استراتژیک داشته باشیم تا حدی تردید وجود دارد.خرازی افزود: 
زمانی اتحاد راهبردی ایجاد می شود که حکومت ها با یکدیگر 
شباهت داشته باشند اما هیچ حکومتی در این منطقه و در دنیا 
شبیه جمهوری اسلامی ایران نیست؛ ما تلاش کرده ایم حکومتی 
برقرار کنیم که مبتنی بر ارزش های اسلامی و اراده مردم از 
استقلال کامل برخوردار و ضد سلطه بیگانگان باشد.وی گفت: اما 
کشورهای دیگر در شأن و شرایطی نیستند که کاملًا با این اهداف 
جمهوری اسلامی هماهنگ باشند بنابراین اینجا اتحاد استراتژیک 
محقق نمی شود اما نوعی همکاری می تواند ایجاد شود چنان که 
همکاری هایی میان کشورمان و بسیاری کشورها وجود دارد که 
به تناسب شرایط مختلف شکل گرفته است و می تواند ادامه یابد.

رئیس شورای راهبردی روابط خارجی با تأیید اینکه اهداف 
کشورمان در تقویت روابط با کشورهای آمریکای لاتین به رغم 
مشترکات فراوان در دوره های مختلف رها شده و ابتر مانده است، 
افزود: از این منظر همکاری هایی با این کشورها وجود داشته است 
و اکنون نیز کم و بیش وجود دارد؛ البته این روابط فراز و فرودهایی 
داشته است که یکی از عواملش می تواند تغییر دولت ها در ایران 
باشد و اولویت هایشان ممکن است متفاوت باشد.خرازی اضافه 
کرد: یکی از عوامل این موضوع هم ممکن است تغییر دولت ها در 
آن طرف باشد و اینکه برنامه های جدیدتری داشته باشند که هم 
سنخ برنامه های ما نباشد اما در صحت و اصالت این دیدگاه که 
باید همکاری میان ایران و این کشورها هماهنگ باشد و توسعه 

یابد تردیدی نیست.
* تقویت روابط با همسایگان باید از اولویت برخوردار 

باشد 
روابط  تقویت  برای  اولویت های لازم  درباره  وی همچنین 
کشورمان با همسایگان به ویژه کشورهای حاشیه خلیج فارس 

تأکید کرد: تقویت روابط با این کشورها باید از اولویت برخوردار 
باشد، البته به معنی این نیست که همواره این گونه بوده؛ در این 
چارچوب تلاش شده است که اختلاف با همسایگان برطرف شود 
و روابط سیاسی، اقتصادی و فرهنگی با آنان توسعه یابد.خرازی 
افزود: به ویژه در شرایط کنونی که با تحریم مواجهیم، یکی از 
راه های نفوذ جمهوری اسلامی ایران ارتباط با همسایگان است، 
خوشبختانه 15 کشور در همسایگی ما با مرزهای خشکی و دریا 
وجود دارند که هر یک ظرفیت هایی دارند و باید از آن استفاده 
کرد.وی با تأکید بر رفع اختلافات با کشورهای خلیج فارس که به 
علت دخالت های بیگانگان ایجاد شده است ابراز امیدواری کرد که 
پس از تلاطم بسیار در منطقه و واقعیات جدید حاکم بر آن، همه 
کشورها به این فکر بیفتند که چاره ای جز ارتقای روابط با ایران 
ندارند.خرازی افزود: البته ما هم آمادگی داریم که این اختلافات 
کنار گذاشته شود تا برای مصالح منطقه، روابط بهتری میان 
ایران و کشورهایی که در جبهه مخالف هستند برقرار شود.وزیر 
پیشین امور خارجه همچنین درباره این که دستگاه دیپلماسی 
چقدر از اقدام دیپلماتیک مؤثر حضرت امام )ره( در نگارش نامه به 
گورباچف و نگارش دو نامه رهبر معظم انقلاب به جوانان اروپایی 
برای پیشبرد اهداف سیاست خارجی استفاده کرده است، اظهار 
داشت: البته این صرفاً مربوط به دستگاه دیپلماسی نیست و به 
کل نظام رسانه ای و دیپلماسی کشور مربوط می شود که ما در 
این زمینه دچار ضعفیم.وی تصریح کرد: ما آن طور که باید و 
شاید هنوز نتوانسته ایم از ابزارهای نوین مانند رسانه ها و شبکه های 
اجتماعی برای آگاهی بخشی استفاده کنیم و طبعاً بسیار شایسته 
است که این اقدامات حضرت امام )ره( و رهبر معظم انقلاب بتواند 
زمینه ای برای گفت وگوهای بسیار جدی تر با مردم باشد که در 

این زمینه احساس ضعف می شود و باید تلاش بیشتری کنیم.
* به گسترش دیپلماسی عمومی و رسانه ای نیاز داریم 

خرازی افزود: به ویژه آن که امروز، دیپلماسی عمومی بسیار مد 
نظر کشورهاست و موقعی در دیپلماسی رسمی که وظیفه وزارت 
امور خارجه است به گسترش دیپلماسی عمومی و رسانه ای نیاز 
داریم که فعالیت در این زمینه می تواند نقش بسیار مهمی ایفا 
کند. این دیپلمات ارشد همچنین در پاسخ به نقش تکمیل کننده 
دستگاه دیپلماسی در کنار قدرت دفاعی برای ارتقای جایگاه و 
موقعیت ایران گفت: طبعاً قدرت نظامی و دیپلماسی با یکدیگر 
می توانند سبب ارتقای موقعیت ایران و تضمین کننده جایگاه 

برتر کشورمان در منطقه و جهان باشد. وی تاکید کرد: تلاش های 
خوبی در این باره انجام شده است اما به معنی این نیست که این 
هماهنگی ها به طور کامل محقق شده است؛ پس باید تلاش کرد 
که این هماهنگی ها بیشتر باشد تا از آن برای تأمین منافع کشور 
استفاده شود. خرازی همچنین درباره اذعان فوکویاما، مروج نظریه 
»پایان تاریخ« به افول لیبرال دموکراسی گفت: این هم واقعیتی 
است؛ همین که او خودش به این واقعیت اذعان کرده جالب 
است و بر ایده قبلی اش خیلی پافشاری نمی کند، چون با واقعیات 
مواجه است.وی گفت: پیش بینی آینده، کار ساده ای نیست و 
معمولاً دانشمندان علوم سیاسی و اجتماعی پس از وقایع، تحلیل 
می کنند و نظریه می دهند که چرا چنین وقایعی روی می دهد و 
نظریات آنان الزاماً نمی تواند آینده را پیش بینی کند.رئیس شورای 
راهبردی روابط خارجی گفت: بنابر این اکنون عوامل مختلفی در 
دنیا هست که در شکل دادن به وضع جدید مؤثرند و آنچه اهمیت 
دارد آگاهی بیشتر مردم و اصرار بر حقوقشان، استقلال کشور و نیز 
همکاری با کشورها برای داشتن جامعه بین المللی سالم تر است.

* برجام نشان داد که نمی شود به آمریکا اعتماد کرد
خرازی تصریح کرد: متأسفانه سازمان ملل متحد به اهداف 
اصلی اش نرسید و در آن جا قدرت ها حاکمیت دارند؛ حقوق 
ملت ها زمانی به خوبی تأمین می شود که همه در صحنه بین الملل 
حق برابر داشته باشند.وی همچنین در پاسخ به این که با توجه 
به سیاست خصمانه مستمر آمریکا علیه کشورمان در چهل سال 
پس از انقلاب، سیاست اصولی دستگاه دیپلماسی در مواجهه با 
این دشمنی ها چه باید باشد؟ بر ایستادگی بر ارزش ها و حقوق 
ملی به عنوان سیاست اصولی در این زمینه تأکید کرد. خرازی 
در عین حال گفت وگو کردن را راهکاری برای تأمین منافع 
ملی دانست و تصریح کرد: ما به همین علت در موضوع برجام 
با آمریکایی ها گفتگو کردیم اما بار دیگر به این نتیجه رسیدیم که 
نمی شود به آمریکا اعتماد کرد. وی بار دیگر، ایستادگی بر ارزش ها 
و منافع ملی را راهکار لازم و گریز ناپذیر دانست و افزود: قدرت ها 
می خواهند منافع خودشان را تأمین و به انحاء مختلف خواستشان 
را بر ملت ها تحمیل کنند. وزیر پیشین امور خارجه گفت: ایران 
به اندازه کافی ظرفیت، منابع، اتکا به مردم و امنیت کافی دارد 
که بتواند در برابر این فشارها مقاومت کند و به امنیت و توسعه 
اقتصادی بیشتری دست یابد.خرازی همچنین درباره چشم انداز 
موقعیت جمهوری اسلامی در ساختار قدرت منطقه ای و جهانی و 
پیش بینی افق آینده اظهار کرد: جمهوری اسلامی از ظرفیت های 
بسیار بالا و تأثیرگذار شامل ظرفیت های معنوی، تاریخی و مردمی 

برخوردار است.
 * باید از طریق ابزار ثبات ساز به امنیت، صلح و ثبات 

دست یابیم 
وی گفت: روابط ایران و کشورهای منطقه، سابقه تاریخی 
چندصد ساله دارد که نمونه اش را در عراق می بینید کشوری که 
هشت سال با ایران در جنگ بود اما اکنون می بینید که روابط دو 
ملت چگونه است چنان که روابط ما با ملل سوریه و لبنان سابقه ای 
تاریخی دارد. خرازی افزود: این مناسبات تاریخی، روابطی نیست 
که به شکل ساختگی یا با اعمال فشار و تحریم شکل گرفته 
باشد بلکه روابطی طبیعی، منطقی و تاریخی است که ظرفیتی 
بسیار عظیم محسوب می شود. وی، حمایت از حکومت های 
منطقه، مبارزه با تروریسم و حمایت از جبهه مقاومت در برابر 
صهیونیست ها را بخشی از توفیقات چشمگیر جمهوری اسلامی 
ایران برشمرد و تأکید کرد: با این ظرفیت های معنوی طبعاً باید 
به نحوی حرکت کنیم که آرامش بیشتری در منطقه ایجاد شود. 
باید از طریق ابزار ثبات ساز به امنیت، صلح و ثبات دست یابیم 
تا کشورهای منطقه بتوانند در کنار یکدیگر زندگی کنند و برای 

توسعه بیشتر منطقه گام بردارند.

به بهانه در گذشت دبیر کل حزب موتلفه اسلامی؛

»محمدنبی حبیبی «نماد کار تشکیلاتی

رئیس شورای راهبردی روابط خارجی:

به رغم وعده اروپا باید به خودمان متکی باشیم

ارسـال پیامـک های تهدیدآمیز باز هم خبرسـاز شـد. عدم 
برخـورد با عاملان تهدیـد صریح رئیس جمهوری و نمایندگان 
مجلـس باعث شـده تـا اهرم ارعـاب به ابـزار متعـارف جریانی 

خاص مبدل شـود. 
سـخنان روز دوشـنبه حجـت الاسـلام »مجیـد انصـاری« 
عضـو مجمع تشـخیص مصلحت نظـام درباره متن و حاشـیه 
های بررسـی لوایح پیوسـتن به FATF در ایـن مجمع، بازتاب 
گسـترده ای داشـت و مـورد توجـه بسـیاری از رسـانه هـا قرار 
گرفـت.وی در گفـت وگـو بـا یکـی از خبرگـزاری ها عـلاوه بر 
طـرح گزینه ای چون مراجعه بـه آرای عمومی در صورت ایجاد 
بن بسـت بررسـی لوایح پالرمو و CFT در مجمع بیان داشـت: 
بـا کمـال تاسـف، یـک جریانی بـه نظر من مشـکوک با سـوء 
اسـتفاده از احساسـات پـاک و دغدغه هـای واقعـی متدینیـن، 
جوان ها و طلاب سـعی کردند این موضوع را از مسـیر طبیعی 

خودش خـارج کنند.
انصـاری همچنیـن اظهـار داشـت: مـن از بعـد جلسـه روز 
شـنبه مجمـع پیامک هایی حتـی تهدید بـه قتـل و به تعبیر 
آنـان برخـورد خونیـن دریافـت کـردم. مـا که بیدی نیسـتیم 
کـه بـا این بادهـا بلرزیم امـا من از دسـتگاه قضایـی و امنیتی 
کشـور می خواهم رسـیدگی کنند. این کدام جریان اسـت که 
نشسـته عده ای را تحریک می کند که اعضا مجمع تشـخیص 
یـا نماینـدگان را تهدیـد کننـد؟ این یعنـی تهدید نظـام. این 
قانـون شـکنی اسـت که عـده ای به خودشـان حـق بدهند که 
چون فکر می کنند پیوسـتن به پالرمو خلاف مصلحت اسـت، 

اگـر نمایندگان انجـام دادند نماینـدگان را خائـن بخوانند و به 
نماینـدگان مجمـع بگوینـد وارد ایـن موضوع نشـوند.به گفته 
ایـن عضـو مجمـع، معنـی نـدارد جریانی بنشـیند، افـرادی را 
بسـیج کننـد و در شـبانه روز صدها پیامک بعضـا تهدید آمیز 
بـه مسـوولان بفرستند.ارسـال پیامـک هـای تهدیدآمیز البته 
مسـبوق به سـابقه اسـت. پس از ارائه لوایح چهارگانه الحاق به 
FATF از سـوی دولت به مجلس شـورای اسـلامی، بهارستان 
از خردادماه شـاهد فضاسـازی های گسـترده ای علیه پیوستن 

ایـران بـه این سـازمان بین دولتـی بود.
بـه مـوازات پهـن کـردن طومارهـای اعتراضـی در صحـن 
علنـی مجلـس، دریافـت پیامـک هـای تهدیدآمیـز صـدای 
بسـیاری از نماینـدگان را درآورد. یکـی از دریافت 5۰۰ پیامک 
تهدیدآمیـز خبـر داد و دیگـری از هـدف قـرار گرفتـن خـود و 
جریـان متبوعـش یعنـی اصـلاح طلبان بـا پیام هـای توهین 
آمیـز درآمیخته با هشـدارهای تند و خشـن گلایـه کرد.»علی 
لاریجانـی« رئیس مجلـس در واکنش به این مسـاله گفت که 
ارسـال پیامـک تهدیدآمیز به نمایندگان ممکن اسـت موجب 
شـود نمایندگان نتواننـد در موضوعات مختلف تفکر کنند لذا 
ما در هیات رییسـه این موضوع را بررسـی می کنیم که چطور 
شـماره های نمایندگان در اختیـار این افراد قـرار گرفته و برای 
آن تمهیـدی خواهیم کرد.با گذشـت مدتی از ایـن واکنش ها، 
رسـانه ها از مشـخص شـدن منشـا تهدیدات نوشـتند کـه از 
حسـینیه ای در خیابان چمران شـهر مشـهد و با هدایت عضو 
سـابق شـورای این شـهر صورت گرفته اسـت.معاون سیاسی، 

امنیتی و اجتماعی اسـتانداری خراسـان رضوی اواسط مهرماه 
دربـاره منبـع پیامک های تهدیدآمیز بـرای نمایندگان مجلس 
اعـلام کـرد: متولی اصلـی پیامک های ارسـالی بـه نمایندگان 
شناسـایی نمی خواهـد و خـود افـراد دخیـل در این امـر اعلام 
کـرده انـد کـه ارسـال این پیامـک ها کار چه کسـی اسـت.به 
گفته »محمدرحیم نوروزیان« این فرد تاکنون دسـتگیر نشـده 
و از سـوی یک حسـینیه اسـت که آشـکارا اعلام کردند که کار 

آن هـا بوده و مسـاله پنهانی نبوده اسـت.
پـس از آن بـود کـه برخـی از رسـانه هـا به سـراغ سـرتیم 
ارسـال کنندگان پیامـک رفته و با اون به گفت وگو نشسـتند. 
»خلیـل موحـد« در پاسـخ بـه چرایـی انتخاب گزینـه پیامک 
پراکنـی به شـیوه تهدیدآمیز اظهار داشـت: یکـی از راه های ما 
ارسـال پیامک بود. ما هم جلسـات روشـنگری داشـتیم و هم 
مباحثـه می کردیم و ارسـال پیامک تنها یکـی از ان راه ها بود.

وی همچنیـن بیـان داشـت کـه بـا هیـچ گونـه تذکـر یـا 
احضاریـه ای مواجه نشـده و تحت عنـوان امر به معروف و نهی 
از منکـر به کار خـود ادامه خواهد داد.همزمان بـا این اظهارات، 
»محمدرضـا بادامچـی« نماینده تهـران ادامـه دریافت پیامک 
هـای تهدیدآمیـز را تایید کرد و گفت: مـا تصور می کردیم این 
پیامـک هـا بعد از بررسـی و تصویب این لایحه پایـان یابد ولی 
هنـوز این پیامک ها ادامه دارد و جنبه نفرین پیدا کرده اسـت.

طـی سـالی کـه گذشـت تنهـا عضـو مجمـع تشـخیص 
مصلحـت و نمایندگان طرفدار الحاق بـه FATF مخاطب پیام 
هـای تهدیدآمیـز قرار نگرفته اند بلکه عالـی ترین مقام اجرایی 

کشـور نیز بـه صورت مکـرر هدف تهدیـد صریح به قتـل قرار 
گرفتـه اسـت.اواخر مردادمـاه بـود که تجمع گروهـی از طلاب 
مدرسـه فیضیـه قـم به خاطـر پخـش و نمایـش پلاکاردهایی 
جنجالی شـد. در این پلاکاردها کـه نام متصدی پخش آن هم 
به چشـم می خـورد، رئیس جمهـوری به خاطـر »مذاکره« به 

غرق شـدن در »اسـتخر فـرح« تهدید شـده بود.
تنهـا چنـد روز پـس از این رخـداد بود که یکـی از مداحان 
معـروف تهـران با یـادآوری چگونگی درگذشـت مرحـوم آیت 
الله »اکبر هاشـمی رفسنجانی« رئیس اسبق مجمع تشخیص 

مصلحـت نظام، روحانی را مخاطب تهدیدی مشـابه سـاخت.
نکتـه قابل تامـل اینکه پیـش از ایـن، دیگر اعضـای دولت 
»حسـن روحانـی« یعنی وزیـر امـور خارجه و رئیس سـازمان 
انـرژی اتمی نیز مهرمـاه 94 و در جریان دفاع از برجام با تهدید 
مدفون شـدن زیر سـیمان در قلب رآکتور هسـته ای از سـوی 

نماینـده »جبهه پایداری« مواجه شـدند.
در خصـوص تهدیـدات مکـرری کـه منتخبـان مـردم بـه 
صـورت پیوسـته بـا آن مواجـه بـوده انـد، نخسـتین نکتـه 
تحدیدطلبـی جریانـی خـاص اسـت که بـه هر قیمـت و با هر 
ابـزاری می کوشـد رقبای خود را از میدان بـه در کرده و عرصه 

و اعیـان سیاسـت را تـام و تمـام بـه نـام خود سـند بزند.
نکتـه دیگـر عـدم برخـورد قاطـع دسـتگاه هـای مسـوول 
بـا مصادیـق عینـی جـرم اسـت که باعـث مـی شـود در کنار 
کارآمدی این دسـتگاه ها، قانون و قانونگرایی به شـکلی جدی 

زیر سـوال رود.

ادامه ماجرای پیامک های تهدیدآمیز 

 FATF تهدید برای تحدید؛ از برجام تا
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خداوند سبحان را ارج و حرمت نهيد
 از حرام هايش دورى كنيد و دوستانش 

را دوست بداريد
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رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای شهر قم با بیان لایحه اصلاح اخذ مجوز 
و تعرفه بهای عوارض سال ۹۸ شهرداری قم اضافه کرد: مشکل اصلی تراکم و عوارض 
صدور پروانه در بافت های فرسوده اتفاق می افتد و سیاست صلح نامه نیز صرفاً برای ایجاد 

رغبت بیشتر مردم برای توسعه بیشتر در دل بافت فرسوده شهر قم صورت می گیرد.
روح الله امراللهی  روز دوشنبه در هفتاد و نهمین جلسه رسمی و علنی شورای شهر 
قم ن با اشاره به رکود ساخت وساز در بافت های فرسوده شهر قم گفت: تعداد کل صدور 
پروانه در بافت های فرسوده کمتر از ۱۰ درصد بوده و بیش از ۹۰ درصد صدور پروانه های 

ساختمانی شهر قم در بافت های جدید شهر قم صادر می شود.

عضو شورای شهر قم  با تأکید بر لایحه اصلاح اخذ مجوز و تعرفه بهای عوارض سال 
۹۸ شهرداری قم در زمینه تعرفه صدور پروانه و صلح نامه بین شهرداری و شهروندان 
ابراز کرد: افزایش تعرفه صلح نامه از ۲ به ۵ درصد برای ایجاد انگیزه در بین مردم برای 
سرمایه گذاری و توسعه بافت های فرسوده صورت گرفته و حجم عقب نشینی ها را بیشتر 

می کند.
وی با اشاره اصلاحیه اخذ مجوز متمم سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم 
گفت: درآمد و هزینه ارائه پارکینگ زائر در سال جاری نسبت به سال ۹۶ به صورت 

ملموسی کاهش پیداکرده است.

رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای شهر قم :

۹۰ درصد پروانه های ساختمانی در بافت های جدید صادر می شود

نیم نگاه

نامحـرمانه
آیت الله مکارم :متخلفان  باید از تعزیرات حساب ببرند 

آیت الله مکارم شیرازی گفت: متأسفانه بخشی از تجار و کسبه از تعزیرات به هیچ وجه 
نمی ترسند، باید این مساله را آسیب شناسی کرده و به گونه ای برنامه ریزی کنید که متخلفان از 
تعزیرات حساب ببرند.آیت الله مکارم شیرازی در دیدار مدیرکل تعزیرات استان تهران، با بیان این 
که امروز مسائل اقتصادی ما به کلاف سردرگمی تبدیل شده است، اظهار کرد: عوامل مختلفی 
دست به دست هم داده که نتیجه آن فشار کم سابقه بر مردم و به ویژه طبقات ضعیف است.

وی با تاکید بر اینکه باید این فشار از دوش مردم برداشته شود؛ چرا که ادامه آن به صلاح کشور 
و نظام نیست، تحقق این مساله را منوط به کار جهادی و همکاری همه ارگان ها و دستگاه ها از 
جمله تعزیرات دانست.این مرجع تقلید با تاکید بر این که باید فرهنگ انصاف و رعایت مسائل 
اخلاقی، شرعی و دینی در جامعه احیا شود، افزود: متأسفانه در فضاهای مجازی این فرهنگ مورد 
تخریب واقع شده و در نتیجه برخی به دنبال سود بیشتر و ثروت اندوزی با هر وسیله ای هستند.

مکارم شیرازی ادامه داد: متأسفانه بخشی از تجار و کسبه از تعزیرات به هیچ وجه نمی ترسند، 
شما باید این مساله را آسیب شناسی کرده و به گونه ای برنامه ریزی کنید که متخلفان از تعزیرات 

حساب ببرند.

دستور روحانی برای کمک رسانی به سیل زدگان
رییس جمهوری پس از اخذ آخرین گزارش ها از وضعیت جاری شدن سیل و آب گرفتگی در 
شماری از استان های جنوبی و غربی کشور به وزیر کشور دستور داد همه امکانات لازم در سطح 
استان های سیل زده و مناطق همجوار برای مدیریت مشکلات ناشی از سیل، کاهش خسارات و 
هر گونه کمک لازم به سیل زدگان بسیج شوند.به گزارش  پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، 
حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی همچنین از عبدالرضا رحمانی فضلی وزیر کشور خواست 
تا ضمن تشکیل ستادی متشکل از مسوولان وزارتخانه های نیرو و کشاورزی، ستاد مدیریت بحران و 
سایر دستگاه های مرتبط روند مدیریت سیلاب ها و حوزه های آبگیر و همچنین رسیدگی به مناطق 
سیل زده از نزدیک نظارت و مدیریت شود.به همین منظور و به نمایندگی از سوی رییس جمهوری، 
محمود واعظی رییس دفتر رییس جمهوری به همراه تعدادی از مسوولان دستگاه های خدماتی 
و امدادی حاضر در ستاد مذکور، عازم مناطق سیل زده خواهد شد.روحانی همچنین آمادگی کلیه 
دستگاه های ذیربط و تمهید پیش بینی های لازم در جهت به حداقل رساندن خسارات و به ویژه 

آمادگی و هماهنگی کامل نیروهای امدادی و هلال احمر را مورد تاکید قرار داد.

پاسخ لاریجانی به تذکر درباره طرح انتخابات
رییس مجلس در پاسخ به تذکر نماینده مردم گرمسار گفت: نمایندگان در طرح استانی شدن 
انتخابات به دنبال منافع شخصی خود نیستند.غلامرضا کاتب در جلسه علنی دیروز در تذکری با 
استناد به ماده ۲۰ آیین نامه، اظهار کرد: یکی از اعضای مجمع تشخیص مصلحت نظام اعلام کرده 
که طرح استانی شدن انتخابات مجلس شورای اسلامی را رد خواهیم کرد، مگر مجمع تشخیص 
مصلحت نظام جایگاه قانون گذاری دارد؟وی ادامه داد: مجمع تشخیص مصلحت نظام زمانی 
می تواند به لوایح و طرح ها ورود پیدا کند که بین شورای نگهبان و مجلس شورای اسلامی اختلاف 
نظر پیش آید. از سوی دیگر در این مصاحبه مطرح شده است که نمایندگان به دنبال منافع 
شخصی خود هستند، در حالی که این نادرست است.رییس مجلس شورای اسلامی در پاسخ به 

وی بیان کرد: بله این حرف کاملا نادرست است و نمایندگان به دنبال منافع شخصی نیستند.

تعداد یارانه بگیران چقدر است؟ 
 طبق آخرین آمار ها در آبان ماه سال جاری ۷۷ میلیون و ۳۸۷ هزار نفر یارانه نقدی گرفتند.به 
گزارش فارس، مرکز پژوهش های مجلس اعلام کرد: طبق آخرین آمار ها در آبان ماه سال جاری 
۷۷ میلیون و ۳۸۷ هزار نفر یارانه نقدی گرفتند.همچنین طبق گزارش دیوان محاسبات آمار این 
تعداد یارانه بگیر نسبت به اسفند سال ۱۳۸۹، ۲۰.۲ د. رصد رشد دارد.براساس این گزارش تا تاریخ 
۱۳ آذر ۹۷ حدود ۲۸ هزار و ۲۹ میلیارد تومان یارانه نقدی پرداخت شد. به طور میانگین پرداخت 

هر ماه یارانه ۳ هزار و ۵۰۳ میلیارد و ۶۰۰ میلیون تومان بوده است.

سگ گردانی در تهران ممنوع شد 
سردار حسین رحیمی فرمانده انتظامی تهران بزرگ: با افرادی که در اماکن عمومی اقدام به 
سگ گردانی می کنند، برخورد جدی خواهد شد.سردار حسین رحیمی گفت: پلیس با اخذ مجوز 
از دادستان تهران، با افرادی که در اماکن عمومی مانند پارک ها سگ گردانی می کنند، برخورد 
خواهد کرد.وی افزود مکان های عمومی جای سگ گردانی و رفت و آمد حیوانات نیست و حمل 
سگ در درون خودرو ها ممنوع است و در صورت مشاهده این موضوع، برخورد جدی پلیس با 

حاملان سگ در خودروها انجام خواهد شد.

صدور حکم پرونده دکل نفتی تا پایان سال 
وکیل مدافع یکی از متهمان پرونده دکل نفتی گفت: طبق اعلام قاضی این پرونده، حکم 
متهمان تا پایان امسال صادر می شود.سید محمود علیزاده طباطبایی روز سه شنبه در گفت 
وگو با ایرنا درباره آخرین وضعیت پرونده دکل نفتی اظهار داشت: دو روز پیش برای ارائه لایحه 
دفاعی موکلم به قاضی فضلعلی مراجعه کردم که اعلام شد تا پایان سال حکم پرونده دکل نفتی 

صادر می شود.

عیدی یک میلیون تومانی کارمندان!کاریکاتور

محمدعلی رجبی

معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهردار قم :

تمام ردیف های بودجه ای 
ماهیانه رصد و کنترل می شود

معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهردار قم گفت: ماهیانه در 
شهرداری نزدیک به ۸۰۰ ردیف بودجه را به صورت ردیف به ردیف کنترل 
می کنیم. محسن رنجبر با بیان اینکه امکان هزینه کرد هر ردیف بودجه 
در بخش دیگر تقریبا از لحاظ اداری غیرممکن است، اظهار کرد: نهادهای 
نظارتی ردیف های بودجه پس از تامین اعتبار را رصد می کنند و ماهیانه 
در شهرداری نزدیک به ۸۰۰ ردیف بودجه را به صورت ردیف به ردیف 
کنترل می کنیم.وی با تاکید بر اینکه رصد اطلاعات بودجه با مستندات 
صورت می گیرد، خاطرنشان کرد: شورا هم هر سه ماه یکبار گزارش بودجه را 
دریافت می کند و شرایط به گونه ای نیست که امکان تغییر محل هزینه کرد 
باشد.معاون شهردار قم اذعان کرد: البته در اصلاح بودجه زمانی که بررسی 
می شود جایی مشخص می شود که ردیفی امکان اجرا ندارد و پیشنهاد ارائه 
می شود که این ردیف یا حذف شده یا تبدیل یافته یا تغییر یابد و بررسی 

انجام شده و اگر در شورا به نتیجه برسیم این تغییرات تصویب می شود.

مدیرعامل سازمان میادین شهری شهرداری قم:

غرفه های عرضه گوشت گرم وارداتی 
سطح شهر افزایش می یابد

مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری 
شهرداری قم گفت: غرفه های عرضه گوشت گرم وارداتی سطح شهر افزایش 
می یابد. علیرضا مظفری با اشاره به جانمایی و انعقاد قرارداد فعالیت غرفه های 
عرضه گوشت گرم وارداتی در راستای مصوبات ستاد تنظیم بازار استان 
اظهار کرد: در حال حاضر ۶ باب غرفه تنظیم بازار در شهر توسط سازمان 
میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری راه اندازی شده 
و گوشت گرم وارداتی را به مردم توزیع می کند.وی با اشاره به مکان های 
فعالیت این غرف گفت: این غرفه ها در بلوار غدیر جنب تالار پیوند، نیروگاه، 
میدان امام حسین، بازار بزرگ همشهری ۱۷، جوادالائمه، بازار گلستان، 
شهرک فاطمیه، همشهری ۶ و پردیسان، همشهری ۱۸ فعالیت می کنند.

مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری 
شهرداری قم با اشاره به برنامه ریزی این سازمان جهت افزایش غرفه های 
عرضه گوشت گرم وارداتی به ۱۰ مکان در سطح شهر گفت: اولویت سازمان 

راه اندازی این غرف در نقاط کم تر برخوردار شهر است. 

سرپرست سامانه ۱۳۷ شهرداری قم  خبرداد

برقراری بیش از ۱۲ هزار تماس 
با سامانه ۱۳۷ در دی ماه

سرپرست سامانه ۱۳۷ شهرداری قم از برقراری بیش از ۱۲ هزار تماس 
با سامانه ۱۳۷ در دی ماه خبر داد. ابراهیم خسروی با اشاره به تماس های 
برقرارشده با سامانه ۱۳۷ شهرداری قم در دی ماه اظهار کرد: پیام های 
ثبت شده در سامانه در این ماه بالغ بر ۱۲ هزار و ۱۱ مورد بوده است که 
پیگیری صورت گرفته و پاسخگویی به شهروندان انجام شده است.وی 
بیشترین گروه موضوعات مد نظر مردم در تماس با سامانه ۱۳۷ را اطلاع 
رسانی و راهنمایی با ۲ هزار و ۴۰۰ تماس،  آسفالت معابر با هزار و ۴۴۴ 
تماس،  سدمعبر با ۸۳۱ تماس،  جمع آوری خاک و نخاله غیرمجاز با ۸۱۵ 
تماس،  اتوبوسرانی با ۸۰۱ تماس بوده اند، گفت: آب افتادگی معابر با ۶۰۹ 
تماس در دی ماه جزو پرمخاطب ترین موضوعات ثبت شده در سامانه ۱۳۷ 

بوده که ۵۵ درصد نسبت به سال گذشته بیشتر شده است.

اخبــار

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری قم گفت: 
برای ۲۶ استان کشور، دام از طریق قم توزیع و سالانه بیش 
از یک میلیون راس دام سبک و سنگین در این استان تبادل 

می شود. 
نشست  در  دوشنبه  روز  هاشمی  محمدرضا  سید 
مشترک کمیسیون های مبارزه با قاچاق کالا و ارز استان 
های همجوار )قم، اصفهان، سمنان، مرکزی و تهران( افزود: 
مجموعه دامشهر جعفریه قم یکی از قطب های دامداری و 
دامپروری کشور است. وی با اشاره به مساله جلوگیری از 
قاچاق دام بیان کرد: در کمیسیون های مربوط استان، این 
مساله مطرح و جلسه های گوناگونی با حضور دستگاه های 
مرتبط در این زمینه برگزار شد. وی بر همفکری و مشارکت 
استان های شرکت کننده در این نشست تاکید کرد و گفت: 
تلاش می کنیم، هم مردم به سهولت دسترسی برای خرید 

گوشت و دام داشته باشند و هم از قاچاق دام جلوگیری 
شود. معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری قم؛ 
بر گرفتن یک تصمیم جامع و کامل از سوی استان های 
همجوار، و همکاری و مشارکت همه استان ها با یکدیگر 
در زمینه مبارزه با قاچاق دام تاکید کرد. وی در بخش دیگر 

سخنان خود به ویژگی های استان قم به عنوان خاستگاه 
انقلاب اسلامی و مرجعیت علمیه اشاره و اظهار کرد: در قم 
از ۱۲۶ کشور جهان طلبه غیرایرانی در جامعه المصطفی 
العالمیه مشغول تحصیل هستند و بیش از ۲۰۰ هزار تن 
اتباع غیرایرانی در این استان داریم. وی گفت: سال گذشته 
یک میلیون و ۲۰۰ هزار خودرو از قم عبور کردند و قم 
دومین استان زیارتی کشور پس از خراسان رضوی است 
که سال گذشته پذیرای ۲۴ میلیون زائر بود. معاون سیاسی، 
امنیتی و اجتماعی استانداری قم خاطرنشان کرد: بیش از 
۸۰ هزار دانشجو در ۳۰ دانشگاه و مرکز آموزش عالی این 
استان مشغول تحصیل هستند. هاشمی از قم به عنوان 
بهترین مرکز در حوزه سلامت یاد کرد و گفت: در حال 
حاضر مجموعه بیمارستان های استان، پذیرای بیمارانی از 

کشورهای حوزه خلیج فارس است. 

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری قم: 

دام 26 استان کشور از قم توزیع می شود 

به مناسبت دهه فجر در آبفا اصفهان  صورت می گیرد

بهره برداری از 30 پروژه در بخش آب و فاضلاب با اعتباری  بیش از 1275 میلیارد ریال
مدیرعامـل شـرکت آب و فاضلاب اسـتان اصفهان  گفـت :در دهه فجر ۳۰پـروژه در 
بخـش آب و فاضـلاب با اعتباری بالغ بر ۱۲۷۵ میلیارد و ۴۰۰ میلیون ریال در سـطح 

اسـتان اصفهان افتتاح می شود
مهندس هاشـم امینی با بیان اینکه در دهه فجر سـال جاری ۲۲ پروژه در بخش آب 
بـه بهـره برداری می رسـد اعلام کـرد: در دهه فجـر ۹۷ ،بهره برداری ازخط آبرسـانی 
به گلشـهر، افتتاح خط دوم آبرسـانی به تودشـک ، بهره برداری از خط انتقال آب به 
دولـت آباد و شـاپور آباد ،آبرسـانی به شـهرک صنعتـی نایین ،افتتاح خـط انتقال آب 
بـه بـرف انبار و  نیز بهـره برداری از مخزن ۲ هزار مترمکعبی این شهرسـتان از جمله 
پـروژه هایـی اسـت کـه دردهه فجر به بهـره برداری می رسـد.مهندس امینـی افزود: 
بهره برداری از ۲۵۸ کیلومتر شـبکه آب در سـطح اسـتان ،حفر و تجهیز چاه و بهره 
بـرداری از خـط انتقال آب چاه در زواره ،اصلاح شـبکه آب و انشـعابات اردسـتان، بهره 
برداری از سیستم تله متری شبکه آب ،مخازن و ایستگاههای پمپاژ در خمینی شهر 
، اصلاح شبکه و انشعابات آب در مهاباد،تجهیز ایستگاه پمپاژکمکی آب اردستان ،بهره 
برداری از سیسـتم تله متری تاسیسـات آب پیربکران، افتتاح دو حلقه چاه در شـهر 
ابریشـم  وبهره برادری از ایسـتگاه پمپاژ گلدیس شـاهین شـهر از دیگر پروژه ها قابل 

افتتاح  در بخش آب اسـت .
وی اعـلام کرد:بهـره بـرداری از مخزن ۲ هزار مترمکعبی نیک آباد،افتتاح خط انتقال  
و برگشـت مخزن ۲۰ هزار مترمکعبی شـاهین شـهر، بهره بـرداری از مخـزن ۵ هزار 
مترمکعبـی خمینـی شـهر ، مخزن ۲ هـزار متر مکعبی منطقه ۶ اصفهان، ایسـتگاه 
پمپـاژ آب منطقـه ۶ اصفهـان و حفر و تجهیـز چاه آب درخمینی شـهر از مهمترین 

پـروژه هایـی اسـت کـه در دهـه فجر در اسـتان اصفهان به بهـره برداری می رسـد 
مهنـدس امینـی بـه مهمتریـن پـروژه هایـی کـه در دهه فجـر در بخـش فاضلاب 
افتتـاح مـی شـوند پرداخـت و اظهار داشـت:  بهـره بـرداری از ۳۶۸  کیلومتر شـبکه 
فاضلاب در سـطح اسـتان بطور متوسـط هر روز یک کیلومتر،  بهره برداری از فاز اول 
شـبکه فاضلاب خوانسـار و نیز افتتاح تصفیه خانه فاضلاب این شـهر، بهره برداری از 
پکیچ تصفیه فاضلاب  مسـکن مهر فریدونشـهر،افتتاح ایسـتگاه پمپاژ  و خط انتقال 
فاضلاب مبارکه،بهره برداری از ایسـتگاه پمپاژ و شـبکه فاضلاب کرکوند، بهره برداری 
از شـبکه فاضلاب سـطح شـهر و محله قلعه سـمیرم از مهمترین پروژ ه ها در بخش 

فاضـلاب اسـت کـه در دهه فجر افتتـاح می شـود.مدیرعامل شـرکت آب و فاضلاب 
استان اصفهان اعلام کرد:بهره برداری از شبکه فاضلاب مینادشت و اشترجان ، شبکه 
فاضلاب خیابان خندق فلاورجان، فاز دوم شـبکه فاضلاب شـهرک آبشـار سـمیرم از 
دیگـر پـروژه هـا بخش فاضلاب اسـت که بـه بهره برداری می رسـدمهندس هاشـم 
امینی در ادامه به مهمترین پروژه های در دسـت اقدام شـرکت آب و فاضلاب اشـاره 
کـرد و بیـان داشـت: آبرسـانی به شهرسـتان دهاقان بـه طول ۴۷ کیلومتـر  با حجم 
ریالـی ۲۶۵ میلیـارد ریـال می باشـد کـه تا پایان مهـر ماه به  پیشـرفت فیزیکی ۷۰ 
درصدی رسـیده اسـت  وی  با اشـاره اجرای تأسیسـات فاضلاب شهر تیران با سرمایه 
گذاری شـرکت سـازه گسـتر منفرد گفت: در حال حاضر  تأسیسـات فاضلاب شـهر 
تیران با سـرمایه گذاری  ۵۶۴ میلیارد ریال شـرکت سـازه گسـتر منفرد  اجرایی شده 

اسـت که تا کنون به پیشـرفت فیزیکی ۵۰ درصدی رسـیده اسـت 
مهنـدس امینـی اجـرای تأسیسـات فاضلاب درچـه با مشـارکت مردمـی از طریق  
تبصـره ۳ بـه طـول ۷۰ کیلومتـررا از دیگـر پروژههای در دسـت اقدام خوانـد و اظهار 
داشـت: سـرعت اجـرای شـبکه فاضـلاب جمـع آوری فاضـلاب با مشـارکت مردمی 
تبصـره ۳، در سـطح اسـتان  ۶ برابـر میانگین ۲۰ سـال گذشـته بوده اسـتمهندس 
هاشـم  امینی با اشـاره به اجرای تاسیسـات فاضلاب در شهرهای مبارکه و لنجان که 
بـا سـرمایه گـذاری بخش خصوصی در دسـتور کار قـرار گرفت  عنوان کرد: سـرعت 
اجرای تاسیسـات فاضلاب در شـهرهای مبارکه، کرکوند،زیباشهر،دیزیچه، زرین شهر 
، چمگردان ،زاینده رود، سـده و لنجان  و ورنامخواسـت با مشـارکت  و سرمایه گذاری 

شـرکت فولاد مبارکه ۱۴ برابر میانگین ۲۵ سـال گذشـته بوده اسـت .
وی افـزود:از سـال ۶۸ تـا ۹۲ حـدود ۱۶۵ کیلومتـر شـبکه فاضـلاب در شـهر های  
مبارکه ،کرکوند،زیباشـهر،دیزیچه، زرین شـهر ، چمگردان ،زاینده رود، سـده و لنجان  
و ورنامخواسـت اجـرا شـد در حالیکـه  از سـال ۹۲ تـا کنـون بیـش از ۵۷۰ کیلومتر 
شـبکه فاضـلاب در این شـهرها اجراء شـده اسـت. مدیرعامل شـرکت آب وفاضلاب 
اسـتان اصفهـان بـا بیـان اینکه  هم اکنـون اجرای تاسیسـات فاضلاب  در شـهرهای 
مبارکه،کرکوند،زیباشـهر،دیزیچه، زرین شـهر ، چمگردان ،زاینده رود، سده و لنجان  و 
ورنامخواسـت به پیشـرفت فیزیکی ۸۹ درصدی رسـیده اسـت اعلام کرد: مطابق  با 
انعقـاد قـرارداد بیع متقابـل  با مبلغ ۲۵۲۰ میلیـارد ریال میان شـرکت آب وفاضلاب 
اسـتان اصفهان و شـرکت فولاد مبارکه در راسـتای اجرای شـبکه فاضلاب در مقابل 
تخصیص پسـاب  مقرر گردید ۶۴۰ کیلومتر شـبکه فاضلاب در این شهرها اجرا شود 

کـه تـا کنـون ۵۷۰ کیلومتر از این رقم عملیاتی شـده اسـت.
مهنـدس هاشـم امینی عنـوان کـرد: اسـتفاده از توان بخـش خصوصـی  در اجرای 
تاسیسـات فاضلاب در شهرسـتانهای مبارکه و لنجان منجر شـد به طور میانگین در 
هر سـال بیش از ۹۸ کیلومتر شـبکه فاضلاب در این شـهرها اجراء شـود در حالیکه 
قبـل از انعقـاد ایـن قـرار داد  میانگین اجراءشـبکه فاضـلاب  در این شـهرها حدود ۷ 

کیلومتر بوده اسـت.
وی به احداث ایسـتگاههای پمپاژ و خطوط انتقال فاضلاب و پسـاپ در شهرسـتان 
مبارکـه پرداخـت و خاطرنشـان سـاخت : هـم اکنون ۹ ایسـتگاه پمپاژ فاضـلاب و ۲ 
ایستگاه پمپاژ پساب در شهرستان مبارکه به منظور انتقال  ۲۶۰ لیتر در ثانیه پساب 
به شـرکت فولادمبارکه در دسـتور کار قرار گرفت. مدیرعامل شـرکت آب و فاضلاب 
اسـتان اصفهان اسـتان اصفهان گفت: ۲ ایستگاه پمپاژ محله وینیچه و ایستگاه پمپاژ 
محله های حسـن آباد و نکوآباد در شـهرهای زیباشـهر و دیزیچه  برای انتقال پسـاب 

بـه شـرکت فـولاد مبارکه در حـال احداث اسـت.وی با بیان اینکـه از سـال ۸۳ تا ۹۳ 
فقـط ۲۷ کیلومتـر از شـبکه فاضلاب نجف آباد اجراء شـد گفت: از سـال ۸۳ تـا ۹۳ ، 
۲۷ کیلومتر )۵درصد شـبکه( اجرا شـده بود  ولی از ۹۴ تا ۹۶، بیش از  ۲۱۰ کیلومتر 

یعنی معادل۴۲درصد شـبکه اجرا گردید 
مهنـدس امینـی اعلام کرد: بابـت اجرای ۵۰۰ کیلومتر شـبکه فاضـلاب  نجف آباد 

هزینـه ایی بالـغ بر ۲.۹۰۰ میلیـارد ریال بـرآورد گردید
مدیرعامـل شـرکت آب و فاضـلاب اسـتان اصفهـان بـا اشـاره به اجرای تأسیسـات 
فاضلاب شـهرهای دسـتگرد، خورزوق، دولت آباد، گرگاب، نجف آباد با سرمایه گذاری

 ۱۵۳۰ میلیارد ریال به روش بیع متقابل گفت: اجرای فاضلاب  شـهرهای ایمانشـهر 
و توسعه تصفیه خانه فاضلاب فولادشهر با سرمایه گذاری شرکت ذوب آهن اصفهان 
بـه   مبلـغ ۲۱۰۰ میلیـارد ریال همچنین  اجرای تأسیسـات فاضـلاب دهق به مبلغ 
۱۵۰ میلیـارد ریـال از دیگر پروژ ه هایی اسـت که با سـرمایه گذاری بخش خصوصی 
در دسـتور کار قـرار گرفـت ونیز احداث تصفیه خانه فاضلاب نطنز هـم در حال اجراء 
اسـتوی اعـلام کـرد: هم اکنون  عملیات بازرسـی و بازسـازی شـبکه  فرسـوده جمع 
آوری فاضلاب شـهر اصفهان با مبلغ ۳۶۸.۷۲۹.۸۱۶ یوان معادل ۴۶۰ میلیارد تومان 
از طریق فایناس خارجی در حال اجراء اسـت. در نهایت می توان گفت سـرعت اجرای 
شـبکه فاضلاب با مشـارکت بخش خصوصی ۱۴ برابر میانگین بیسـت و پنج سـال 

گذشـته بوده است
 خدمات 4۰ سـاله شـرکت آب و فاضلاب اسـتان اصفهان در مقایسه با 

انقلاب قبل 
مهندس هاشـم امینی با توجه به چهلمین سـال پیروزی انقلاب اسـلامی  و حجم 
قابـل توجـه خدمـات در بخـش آب و فاضلاب و بهره گیـری از توان نیروی انسـانی و 
دانـش بومـی  گفـت: ازآغـاز فعالیت شـرکت آب وفاضلاب اسـتان اصفهان  در  سـال  
۱۳۴۴ تـا سـال ۱۳۵۷ حـدود ۱۶۸ هزار نفر تحت پوشـش خدمات شـبکه فاضلاب 
قرار گرفتند این در حالیسـت که پس از پیروزی انقلاب شـکوهمند اسـلامی تا کنون 
بیش از ۲ میلیون و ۹۷۸ هزار و ۵۴۲ نفر در استان اصفهان از خدمات شبکه فاضلاب 
بهـره مند شـدند مدیرعامل شـرکت آب وفاضلاب اسـتان اصفهان با بیـان اینکه ۵۳ 
سـال از ارائه خدمات شـبکه فاضلاب در اصفهان می گذرد اعلام کرد:  اصفهان اولین 
شـهر در کشـور بوده که شـبکه فاضلاب در آن اجراء گردیده است ، همچنین  استان 
اصفهـان بـا اجرای ۴۲۲ کیلومتر خطوط شـبکه فاضلاب بیشـترین میـزان خطوط 
اجـراء شـده در کشـور را بـه خود اختصاص داده اسـت که  ۱۳ درصد خطوط شـبکه 
فاضلاب اجراء شـده  در کشـور را شـامل  می شـود .مهندس هاشـم امینی با اشاره به  
اجرای خطوط شـبکه فاضلاب در دوران ۴۰ سـاله انقلاب اسـلامی اعلام کرد:از سـال 
۴۴ تا سـال ۵۷ حدود هزار و۳۵ کیلومتر شـبکه فاضلاب در استان اصفهان اجراءشده 
بـوددر حالیکـه از سـال ۵۷ تا کنـون بیش از ۸ هزار و ۸۴ کیلومتر شـبکه فاضلاب در 
اسـتان عملیاتی شد که بیانگر افزایش ۸ برابری اجرای شـبکه فاضلاب در دوران پس 

از انقلاب می باشـد.
وی افـزود: از سـال ۴۴ تـا سـال ۵۷ حـدود ۵۶ هزار انشـعاب فاضلاب به مشـترکین 
واگـذار شـددر حالیکـه از سـال ۵۷  تـا کنون بـه ۶۶۸ هـزار و ۵۷۱ متقاضی شـبکه 
فاضـلاب واگذار شـد کـه افزایش ۱۲ برابـری را طی دوران ۴۰ سـاله انقلاب اسـلامی 
نشـان مـی دهـد. این در حالیسـت کـه در حال حاضـر ۷۰ درصد  مشـترکین تحت 

پوشـش خدمات شـبکه فاضـلاب دراسـتان اصفهان قـرار دارند. 

وی با بیان اینکه در حال حاضر ۲۵ تصفیه خانه فاضلاب در اسـتان اصفهان در مدار 
بهـره بـرداری قراردارد خاطرنشـان سـاخت: هم اکنون اسـتان اصفهـان با ۲۵ تصفیه 
خانـه فاضـلاب در مـدار بهره برداری رتبه نخسـت تعـداد تصفیه خانه فاضـلاب را در 
کشـور دارد که ۱۲ درصد تصفیه خانه های فاضلاب را  در کشـور شـامل می شـود.

مدیرعامل شـرکت آب وفاضلاب اسـتان اصفهان تامین آب شـرب  پایدار مشترکین 
را یکـی از اولویـت هـا برشـمرد و اظهار داشـت: از سـال ۵۷ تـا کنون  جمعیت تحت 
پوشـش طرح آبرسـانی اصفهان بزرگ ۴ میلیون و ۱۵۵ هزار و ۴۶۲ نفر می باشـد در 
صورتی که از سـال ۴۴ تا سـال ۵۷ تنها ۳۵۰ هزاز نفر تحت پوشـش شـبکه آبرسانی 
شـرکت آب وفاضلاب قرارداشـتند که این امر نشـان دهنده افزایش ۱۲ برابری تعداد 

جمعیت تحت پوشـش شـبکه آبرسـانی از بدو انقلاب تا کنون بوده اسـت.
وی چگونگی تامین آب شـرب مردم را در اسـتان اصفهان بسیار حائز اهمیت دانست 
وخاطر نشـان ساخت:اسـتان اصفهان ازجمله استانهای مهاجرپذیر می باشد که همه 
سـاله با رشـد جمعیت روبرو اسـت براین اسـاس تامین آب شرب مشـترکین در این 
اسـتان بسـیار حائـز اهمیت بوده اسـت و تلاش شـده از ظرفیت منابع تامیـن آب به 
نحو احسـن اسـتفاده گردد که بـا بکار گیری مدیریت مصـرف و بهره گیری تکنیک 
هـای نویـن امروزی در بهره برداری از شـبکه های آبرسـانی  ایـن امر تحقق پیدا کرد.

مدیرعامـل شـرکت آب و فاضـلاب اسـتان اصفهان اعـلام کرد:حجم مخـازن آب در 
اسـتان اصفهان طی ۴۰ سـال پس از پیروزی انقلاب ۲۷ برابر افزایش یافت بطوریکه 
از سـال ۴۴ تـا سـال ۵۷ ، حجـم مخـازن ۳۵ هـزار مترمکعـب بـوده در حالیکـه این 
رقـم از سـال ۵۷ تـا کنون بـه ۹۳۹ هـزار و ۴۲۰ مترمکعب افزایش یافـت.   مهندس 
هاشـم امینـی به افزایش ۱۰ برابـری واگذاری انشـعاب آب در دوران ۴۰ سـاله انقلاب 
شـکوهمند اسـلامی پرداخـت و تصریـح کرد: از سـال ۵۷ تـا کنون  به بیـش از یک 
میلیـون و ۱۳۵ هـزار و ۸۲۷ مشـترک انشـعاب آب بـه مشـترکین واگـذار شـده  در 
صورتیکه از سـال ۴۴ تا سـال ۵۷ به ۱۱۴ هزار مشـترک انشـعاب آب واگذار شده بود.

وی افـزود: از سـال ۴۴ تـا سـال ۵۷ فقـط هزارو ۴۱۰ کیلومتر شـبکه آب در اسـتان 
اصفهـان اجـراء شـده بود در حالیکـه از سـال ۵۷ تا به امروز بیـش از ۱۴ هـزار و ۲۶۷ 
کیلومتر شـبکه آب در اسـتان عملیاتی شـد که رشـد ۱۰ برابری اجرای شبکه آب در 

اسـتان را پـس از پیروزی انقلاب اسـلامی نشـان می دهد.


